
اعام وضعیت قرمز در ۶ استان
سخنگوی وزارت بهداشت از شناسایی ۲۶۱۵ بیمار جدید مبتا 
به کووید-۱۹ در کشــور خبــر داد و گفت: متاســفانه مجموع 

جانباختگان این بیماری در کشور به ۹۳۹۲ نفر رسید.
 دکتر سیما ســادات اری گفت: از دیروز و بر اساس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۲۶۱۵ بیمار جدید مبتــا به کووید-۱۹ در 
کشور شناسایی شد که ۹۸۶ مورد بستری شدند.اری ادامه داد: 
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۲۰ بیمار کووید-۱۹ جان 
خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان این بیماری به ۹۳۹۲ 
نفر رســید.به گفته وی در مجموع تعداد کل مبتایان کشور به 
۲۰۰ هزار و ۲۶۲ نفر رسیده است.وی با بیان اینکه خوشبختانه 
تاکنــون ۱۵۹ هــزار و ۱۹۲ نفر از بیماران، بهبــود یافته و یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند،  گفت: در عین حال ۲۸۳۳ نفر از 
بیماران مبتا به کووید-۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت 
مراقبت قرار دارند. همچنین تا کنون یک میلیون و ۳۷۰ هزار و 

۷۱۸ آزمایش تشخیص کووید-۱۹ در کشور انجام شده است.
اری تاکید کرد: اســتان های خوزســتان، هرمزگان، کردستان، 
بوشــهر، آذربایجان غربی و ایرانشهر در سیستان و بلوچستان در 

وضعیت قرمز قرار دارند.
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معاون اول رئیس جمهور گفت: سیاست جمهوری اسامی ایران در قبال سوریه که مبتنی بر حمایت از این کشور است تبدیل به راهبردی برای تقویت روابط دو کشور 
در برابر جبهه مقاومت و مقابله با دشمنان این جبهه شده است.به گزارش پایگاه اطاع رسانی ریاست جمهوری، اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در تماس 
تلفنی با »حســین عرنوس« نخست وزیر جدید سوریه اظهارداشت: جمهوری اسامی ایران از هیچ اقدامی برای کاهش فشارها بر مردم سوریه دریغ نخواهد کرد، و 
به فضل الهی سوریه به اقتدار، آرامش و ثبات خواهد رسید.وی با بیان اینکه ایستادگی دولت، مردم و نیروهای مسلح سوریه در مقابله با مشکات نتیجه داده و این 

کشور به دستاوردهای خوبی رسیده است، گفت: حضور مقتدرانه سوریه در جامعه عربی نشاندهنده.....
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 جهانگیری: 
سیاست ایران درباره سوریه تغییر نکرده است

info@sobh-eqtesad.ir

بازار نفت اسیا، پسا کرونا
اقتصــاد جهان در حوزه انرژی به بازار نفــت نگاهی لحظه ای یافته و 
امکان جدایی از آن را فی الواقع در کوتاه مدت غیر ممکن میداند. آسیا 
و خاورمیانه محل انعکاس همین ماجراست تحریم آمریکا علیه ونزوئا 
کارایی ازم را نداشته است. علیرغم تحریم هاي یک جانبه آمریکا علیه 
ونزوئا، چین در ســال ۲۰۱۹  توانسته است مقادیر معتنابهي از نفت 
خــام از ونزوئا را با لطایفی متداول در حمل و نقل به کشــورش وارد 
کند. تا قبل از آن اکثریت نفت خام در ونزوئا توســط شــرکت هاي 
آمریکایي تولید شــده و توسط پاایشگاه هاي آمریکایي خریداري مي 
شد. در نیمه اول ۲۰۱۹، چین بصورت متوسط روزانه ۳۵۰ هزار بشکه 
نفت از ونزوئا وارد کرده اســت. با تهدیدات مکرر آمریکا، در نیمه دوم 
۲۰۱۹ به تدریج از برداشت نفت ونزوئا توسط شرکت ملي نفت چین 
» CNPC «کم شــده و به صفر رســید. اما بخش بین المللي شرکت 
روس نفت که در سویس ثبت شده، نفت خام ونزوئا را خریداري و تا 
نزدیکي چین حمل مي کند. مبدا نفت بار شده به مالزي تبدیل شده 
ولی وارد بندر شــانگهاي مي گردد. از ایــن روش در نیمه دوم ۲۰۱۹ 
حدود ۲۰ میلیون بشکه نفت دیگر از ونزوئا به چین منتقل شده است. 
تقریبا همه گزارشها حامل این پیامند که واردات نفت چین در ماه مه 
افزایش فوق العاده اي نشان مي دهد. در مه ۲۰۲۰ واردات نفت چین 
۴۸ میلیون تن بوده که درمقایسه با ماه مه ۲۰۱۹، حدودا ۲۰  درصد 
افزایش نشان مي دهد. شرکت هاي چیني از فرصت اختاف نظر مابین 
اعضای اوپک ، افزایش بیش از حد تولید عربستان، و پایین آمدن قیمت 
نفت اســتفاده کرده و واردات نفت را افزایش داده اند. به همین جهت 
وقتی به گزارشــات حمل و نقل نگاه می کنیم در می یابیم که قیمت 
حمل نفت خام توسط نفتکشها نیز در همین مدت افزایش قابل توجهي 
پیدا کرده است . بعنوان مثال قیمت اجاره یک نفتکش متوسط از ۳۳ 
هــزار و ۵۰۰ دار در ۶ مارس بــه ۲۸۵ هزار دار در هفته بعد مابین 
خلیج فارس و بنادر چین  باار فته است که نشان دهنده تغییرات در 
فرایند رشدهزینه حمل و نقل در بازار است. همین گزارشات حاکی از 
آن است که سهم عربستان سعودي از بازار جهاني نفت در این روزها از 
همیشه بیشتر شده است. در حالیکه سرمایه گذاري در توسعه میادین 
نفتي و اکتشاف و تولید در ســایه ویروس کرونا و پایین آمدن قیمت 
نفت هر روز کمتر مي شــود، عربستان سعودي ظرفیت تولید خود را 
بیشــتر کرده و سهم بازار بیشتري را از آن خود مي کند. بنابر گزارش 
بانک آمریکایي جي بــي مورگان، علیرغم پایین آمدن قیمت نفت در 
ماه هاي اخیر، پیش بیني مي شــود که قیمت نفت در ۲ سال آینده 
به ۶۰ دار هر بشــکه براي نفت برنت برســد. قیمت این نوع نفت در 
آوریل سال جاري ۱۶ دار برای هر بشکه بود. گزارش این بانک پیش 
بیني کرده که تقاضاي نفت براي ســال ۲۰۲۰، در محدوده ای با رقم 
۹۱  میلیون بشــکه در هر روز بیشتر نباشد. این مقدار تقاضا در بازار 
حدودا ۹ تا ۱۰  میلیون بشکه کمتر از سناریوهاي دیگر اندیشکده هاي 
مطالعات بازار انرژي براي ۲۰۲۰ بوده اســت. پیش بینی مي شود در 
نوامبر ۲۰۲۱ تقاضا به ســطح قبلي خود یعني محدوده  ۱۰۰ میلیون 
بشکه در روز برســد. در این میان، کم شدن سرمایه گذاري در بخش 
انرژي که به زعم کارشناسان بانک جی بی مورگان حداقل ۶۲۵ میلیارد 
دار کمتر خواهد بود، بهمراه بسته شدن برخي از حوزه هاي نفتي در 
نقاط مختلف جهان باعث خواهد شد ۵ میلیون بشکه در روز از عرضه 
نفت در ســالهاي ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۵ کاسته شود. پس تنها مناطقي که 
هزینه تولید نفت در آن ها ارزان است و یا ابزار ازم براي سرمایه گذاري 
بیشتر را دارند، در این رقابت مي توانند بازار را تسخیر نمایند. در مورد 
نفت شل با توجه به هزینه بیشتر تولید آن نسبت به نفت هاي متعارف، 
بانک جی بی مورگان پیش بیني مي کند که مجموع تولید نفت شل 
از ۱۰.۹ میلیون بشکه در روز در ۲۰۲۰ به ۱۱ میلیون بشکه در ۲۰۳۰ 
ارتقا پیدا نماید. تا قبل از مسئله کرونا برخي  سناریوها حاکي از آن بود 
که تولید نفت شل به ۱۷ میلیون بشکه در روز در ۲۰۳۰ مي رسد که 
تحقق آن با توجه به شرایط آمریکا غیر محتمل است لذاست که  اوپک 
مي تواند از این شکاف استفاده کرده و با باا بردن تولید خود هم سهم 
بازار خود را بیشتر کرده و هم کسر بودجه  کشورهای عضو را به حد اقل 
برساند. در این شرایط ایران کمتری سهم فروش نفت در سال ۲۰۲۰ را 
خواهد داشت که البته مجلس جدید و سیاستهای اقتصاد مقاومتی این 
روند یعنی کاهش وابســتگی به فروش نفت خام را برای اقتصاد کشور 

مفید ارزیابی می کنند. 
والسام

سـرمقـاله
حمید رضا نقاشیان

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق
بخشی از مطالبات ایران از عراق به دینار دریافت می شود

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق از تفاهم دو کشور برای دریافت بخشی از مطالبات کشورمان 
به دینار عراقی خبر داد.بخشی از مطالبات ایران از عراق به دینار دریافت می شودآقای یحیی آل اسحاق  
با تبیین نتایج ســفر اخیر آقای عبدالناصر همتی به عراق و دیدار و گفتگو با مقامات این کشور گفت: 
ما به عراق صادرات فراوان داریم و ســاانه حدود ۸ و گاه تا ۱۲ میلیارد دار کاا به این کشــور صادر 
می کنیم که بخشــی از آن را نهاد های دولتی ماننــد وزارت نیرو انجام می دهند و مقداری هم مربوط 
به بخش خصوصی اســت.وی افزود: عمده درآمد های این کشور از محل فروش نفت است که به دار 
انجام می شود به همین علت آمریکا محدودیت هایی برای طرف عراقی در انتقال دار ایجاد کرده است.

آقای آل اسحاق گفت: در مذاکرات پیشین هم که آقای همتی با مسئوان بانک مرکزی عراق داشتند 
به این نتیجه رســیدند که مطالبات کشورمان را به ارز های مختلف دیگر به ویژه دینار عراقی دریافت 
کنند و آنان آمادگی کامل دارند که بدهی شان را به ارز ملی خود به ما بپردازند.وی افزود: منتها دینار 
عراقی مثل ارز های معتبر جهانی نیست که بشود در همه جای دنیا با آن خرید کرد و ما هم برای تامین 
کاا های اساسی به ویژه دارو به ارز نیاز داریم.رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: در سفر 
اخیر آقای همتی به عراق در مجموع مذاکراتی که با مســئوان بانک مرکزی این کشور انجام شد دو 
طرف توافق کردند که بخشــی از مطالبات کشورمان را به صورت دینار دریافت کنند.آقای آل اسحاق 
افزود: برای این که دینار عراقی دریافت شده به نتیجه برسد به افرادی که بتوانند از طریق این دینار ها 
کاا های اساسی موردنیاز کشورمان مانند دارو و مواد اولیه را وارد کنند اجازه داده می شود که در این 
زمینه فعالیت کنند.وی اضافه کرد: براساس این مجوز برخی نهاد های مالی، فعاان اقتصادی و صرافی ها 
که امکان جابجایی دینار عراقی و تبدیل آن به ارز های دیگر را داشــته باشــند می توانند این کاا ها را 
تهیه و وارد کشــور کنند.آقای آل اسحاق گفت: در این چارچوب، آقای همتی اعام کرده است که هر 
کس بتواند با تبدیل کردن دینار عراقی کاا های اساسی و دارو وارد کشورمان کند از اختیار عمل ازم 
و اولویت برخوردار اســت و افرادی که چنین توانایی و تعاماتی داشته باشند می توانند از این فرصت 
بسیار مناسب استفاده کنند.رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق افزود: مقدار زیادی از نیاز های 
کشورمان را می شود از طریق تبدیل دینار عراقی و در تعامل بخش خصوصی دو کشور تامین کرد.وی 
درباره ایفای نقش بخش خصوصی دو کشــور در این زمینه گفت: از حدود ۱۲ میلیارد دار صادرات 
کشــورمان به عراق ۹۰ درصدش شــامل خدمات فنی و مهندسی و کاا هایی است که از جانب بخش 
خصوصی انجام می شود.آقای آل اسحاق افزود: فعاان بخش خصوصی تاکنون صرفا صادرکننده خدمات 
فنی و مهندســی و کاا به عراق بودند، اما اگر زمینه ای فراهم شود تا بتوانند واردات هم داشته باشند 

تعاملی دو جانبه انجام می شود و بخشی از نیاز های کشورمان تامین خواهد شد.

متعاقب صدور قطعنامه ضد ایرانی از سوی شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی واکنش هایی به این اقدام از ســوی طرف های ذینفع صورت 
گرفت.شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی بعد از چند روز نشست 
مجــازی قطعنامه ای علیه ایران تصویب کرد.اعضای شــورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی از ایران بــه دلیل عدم همکاری با تحقیقات آژانس 
انتقاد کردند.این نخستین قطعنامه از سال ۲۰۱۲ است که در آن از ایران به 
سبب عدم همکاری با آژانس انتقاد می شود.این قطعنامه که پیش نویس آن 
پیشتر از سوی سه کشــور اروپایی ارائه شده بود، با حمایت آمریکا و با ۲۵ 
رای مثبت، ۲ رای منفی و ۷ رای ممتنع تصویب شده است.استرالیا، بلژیک، 
برزیل، کانادا، اکوادور، مصر، استونی، فرانسه، آلمان، غنا، یونان، مجارستان، 
ایتالیا، ژاپن، کویت، مراکش، نیجریه، نروژ، پاناما، عربستان سعودی، سوئد، 
انگلیس، آمریــکا، اروگوئه و آرژانتین به این قطعنامــه رأی مثبت دادند و 
چین و روســیه هم رأی منفی به این قطعنامه دادند.کشورهای جمهوری 
آذربایجان، هند، مغولســتان، نیجر، پاکستان، آفریقای جنوبی و تایلند نیز 

رأی شان به این قطعنامه ممتنع بوده است.

بیانیه آژانس بین المللی انرژی اتمی
آژانس بین المللــی انرژی اتمی در ارتباط با تصویب قطعنامه ضد ایرانی در 
شورای حکام بیانیه ای صادر کرد.این بیانیه در وبگاه آژانس بین المللی انرژی 
اتمی منتشر شــده و در آن آمده است: اعضای آژانس از جمهوری اسامی 
ایران خواستند که به تعهدات خود در چارچوب توافقات پادمانی ان پی تی 
و همچنیــن پروتکل الحاقی کاماً عمل کنــد.در این بیانیه آژانس با اعام 
درخواســت از ایران برای آنچه »همکاری کامل و بــدون تأخیر« خوانده، 
همچنین گفته اســت: قطعنامه اخیر به دنبال دو گزارش »رافائل گروسی« 
مدیرکل آژانس در ماه مارس و ژوئن و درخواست شفاف سازی برای صحت 
و ســقم اعامیه های ایران تحت توافقات پادمانی و پروتکل الحاقی از جمله 
عدم دسترســی به دو محل خاص و کمبود شفافیت در ارتباط با سواات و 
ابهامات آژانس در زمینه فعالیت های اعام نشده ایران تصویب شده است.در 
حالی که آژانس بین المللی انرژی اتمی همواره در گزارش های پیشین خود 
پایبنــدی ایران به توافق برجام را تائیــد کرده بود، به تازگی و از زمان روی 
کارآمدن »رافائل گروسی«، مدیر کل جدید، برخی ادعاها علیه ایران از سوی 

دبیرخانه آژانس مطرح می شود.

واکنش روسیه به قطعنامه شورای حکام
پــس از تصویب قطعنامه اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه ایران، 
»میخائیل اولیانوف«؛ نماینده دائم روســیه در ســازمان های بین المللی 
مســتقر در وین به تصویب این قطعنامه واکنش نشان داد.در این ارتباط 
اولیانوف گفت: شورای حکام آژانس بین الملل قطعنامه ای را تصویب کرد 
که در آن از ایران خواســته است تا دسترسی به دو مکان تعیین شده از 
ســوی آژانس را فراهم کند.نماینده روسیه در ادامه گفت: روسیه و چین 
علیه این قطعنامه رأی دادند. در حالی که تاکید می شــود که نیاز است 
تا تهران و آژانس بین المللی انرژی اتمی این مشــکل را بدون تأخیر حل 
کنند.اولیانوف همچنین افزود: ما معتقدیم که این قطعنامه می تواند غیر 

سازنده باشد.

واکنش ایران به قطعنامه شورای حکام
در پی تصویب قطعنامه پیشــنهادی سه کشــور اروپایی در شورای حکام 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی به بهانه عدم ارائه دو دسترســی تکمیلی به 
آژانس، کاظم غریب آبادی، سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های 
بین المللی در وین با قرائت بیانیه ای، مواضع اصولی جمهوری اسامی ایران 

را در این رابطه تشریح کرد.

متن سخنان غریب آبادی به شرح زیر است:
جمهوری اســامی ایران، بااترین سطح از همکاری و پذیرش بازرسی های 
آژانس در میان کشــورهای عضو را دارد. در حالی که ســاانه بیش از ۳۳ 
دسترســی تکمیلی از ایران انجام می شــود، بزرگ نمایی دو درخواســت 
دسترســی آژانس، در حالی که ایران ابهامــات و نگرانی های اصولی در این 
خصــوص دارد و گفتگوها نیز در این زمینه در جریان اســت، و همچنین 
تاش ها در جهت ایجاد یک بحران غیر ضروری بر ســر راه این همکاری ها، 
اقدامی کاماً غیر سازنده و سیاسی است. از این رو، تصویب این قطعنامه در 
شورای حکام با هدف درخواســت همکاری ایران با آژانس و نادیده گرفتن 
همکاری های موجود، عمیقاً مأیوس کننده و مایه تأسف است.این قطعنامه 
چیزی جز زیاده طلبی و فزون خواهی نیست و ایران زیاده طلبی را از جانب 
هر کشور و سازمانی که باشد، کاماً رد می کند. این قطعنامه هیچ ارتباطی 
با واقعیت های فنی ندارد، بلکه صرفاً ناشــی از یک دســتورکار سیاســی و 
غیرحرفه ای است. از شورای حکام انتظار می رفت که این همکاری ها را مورد 
شناســایی قرار داده تا زمینه برای تداوم همکاری های نمونه ایران و آژانس، 
همچنان حفظ شود. ما باید در برابر کسانی که می خواهند این همکاری ها 
و دســتاوردها را به خاطر امتیازات سیاســی کوته بینانه نابود کنند، متحد 
بایستیم. مسئولیت همکاری نمی تواند تنها توسط ایران برعهده گرفته شود و 
اگر این امر خدشه دار شود، همه بایستی تأثیرات منفی آن را تحمل کنند.

به سخره گرفتن تمامی هنجارها و قواعد بین المللی
مایه تأسف جدی است که این قطعنامه از سوی کشورهایی ارائه شده که یا 
دارنده ساح هسته ای هستند و یا اینکه میزبانی چنین ساح های مخرب و 
کشنده ای را برعهده دارند. آیا این به سخره گرفتن تمامی هنجارها و قواعد 
بین المللی نیست که چنین کشورهایی نگرانی پادمانی دارند؟! از سوی دیگر، 
همین ســه کشــور تاکنون گام های ملموس و عملی برای اجرای تعهدات 
خود تحت برجام بر نداشته اند و این بی عملی آنها، در کنار اقدامات مخرب 
و غیرقانونی و یکجانبه رژیم آمریکا، موجب شــده اســت تا آینده برجام در 
هاله ای از ابهام قرار گیرد. چنانچه نمی توانید گامی برای نجات برجام بردارید، 
حداقل شــرایط را پیچیده تر و دشوارتر نکنید؟! بی عملی شما در اینجا نیاز 
است که ظاهراً از همین هم ناتوان هستید.باید به این نکته مهم اشاره کنم 
که ما وضعیت موجود را دامی آمریکائی- اســرائیلی نیز تلقی می کنیم که 
ظرف دو سال گذشــته نه تنها از هیچ تاشی برای ویرانی برجام فرو گذار 
نکردند، بلکه از انواع فشــارها بر آژانس، از جمله بــا ارائه ادعاهای واهی و 
بی اســاس، استفاده کردند تا مســیر صحیح همکاری ها را منحرف کرده و 
توجهات را از عدم پایبندی به تعهدات بین المللی مرتبط خود یا خارج ماندن 
از ترتیبات و اسناد مهم بین المللی مرتبط با خلع ساح و کنترل تسلیحات، 

تغییر جهت دهند.

تکرار تناقضات مهم در رفتار و عمل آژانس
اینکه اظهار شــود این قطعنامه برای حمایت از نظام پادمانی و راستی آزمایی 
آژانس است، خود یکی از تناقضات مهم در رفتار و عمل هم آژانس و هم بانیان 
این قطعنامه اســت. اگر می خواهید رژیم پادمان و راستی آزمائی حفظ شود و 
به مخاطره نیفتد، به شــما توصیه اکیــد می کنیم که یک رهیافت حرفه ای و 
بی طرفانه اتخاذ کنید. اینکه از یک سو، گزارش اجرای پادمان ۲۰۱۹ مدیرکل 
و همچنیــن گزارش وی در مورد اجرای پادمان در شــرایط کووید ۱۹ حاکی 
از وجود مشــکات عدیده پادمانی در تعدادی از کشورها یا عدم ارائه مناسب 
همکاری است، و از سوی دیگر، دبیرخانه آژانس و نهادهای سیاستگذار آژانس، 
بویژه شورای حکام، در مورد وضعیت رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی که 
هیچ بازرسی را نمی پذیرند در وضعیت بی اقدامی به سر می برند، حاکی از یک 

استاندارد دوگانه و رهیافت تبعیض آمیز دارد.

میزان صادرات نفت در سال 98 چقدر بود؟

۷۰ درصد درآمد نفتی سال گذشته محقق نشد
معاون وزیر مسکن:

44 درصد تهرانی ها مستاجر هستند

از تابستان امسال
 طرح اخذ مالیات از خانه های خالی 

شروع می شود

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس آمار سال ۹۵، در شهر تهران، ۴۳.۶ 
درصد از افراد مستاجر هستند. محمود محمود زاده گفت: براساس آخرین آمار نفوس و مسکن سال 
۹۵، ۱۸ میلیون و ۱۰۰ هزار خانوار در کشور وجود دارد که از این تعداد حدود ۶ میلیون و ۶۰۰ هزار 
خانوار، معادل ۳۰.۷ در صد مســتأجر هستند.وی ادامه داد: در ۷ استان از جمله تهران، کهکیلویه و 
بویر احمد، کرمانشاه، قم و لرستان نرخ اجاره نشینی بیش از ۴۰ درصد است و در ۶ استان از جمله 
یزد، مازندران و گلستان، نرخ اجاره نشینی کمتر از ۳۰ درصد و در بقیه استان های کشور، آمار اجاره 

نشینی بین ۳۰ تا ۴۰ درصد است....

هشدارسازمان ملل:

 ۸۰ میلیون آواره درجهان
 همتی با اشاره به قطعنامه آژانس :

بازار  ارز دچار سیگنال اشتباه نشود
رییس کل بانک مرکزی اظهار داشت: صادرکنندگان، بایستی تتمهٔ ارز حاصل ازصادرات خود در سال ۹۸ 
را به روش های اعامی بانک مرکزی، تا پایان تیرماه به چرخه اقتصاد کشــور برگردانند. با توجه به حجم 
باای تعهدات آنها، قطعاً در هفته های پیش رو شاهد تأثیر آن در بازار ارز خواهیم بود. عبدالناصر همتی 
در پست اینســتاگرامی خود درخصوص بازار ارز نوشت: ارزش ذاتی نرخ ارز، با در نظر گرفتن متغیرهای 
اقتصادی، سیاسی و روانی، در مقایسه با نرخی که امروز در بازار خریدوفروش می شود، حتماً پایین تر است. 
البته نمی توان محدودیت های ایجاد شده برای کشور را در نظر نگرفت. لیکن، ثبات نرخ حقیقی ارز، برای 
بانک مرکزی مهم است. نرخ خرید و فروش اعامی صرافی های منتخب بازار نیز، برای جلوگیری از سفته 
بازی و آربیتراژ می باشد.وی ادامه داد: تجربه دو سال اخیر بویژه تا مهرماه ۹۸، نشان داده است نرخ ارز قابل 
کنترل اســت. علیرغم التهابات آبان سال۹۸، ورود به لیست سیاه FATF، شیوع کرونا و افت شدید قیمت 
نفت و فرآورده ها که هرکدام به نوعی تأثیر افزایشی درنرخ داشتند، بانک مرکزی از تمام ظرفیت های خود 
برای اعاده ثبات استفاده کرد. لذا، شرایط بوجود آمده به خاطر کرونا و فشار موقت وارده به بازار ارز در فصل 
اول امسال، و جو روانی ناشی از قطعنامه شورای حکام  آژانس، نباید موجب دریافت سیگنال اشتباه بشود. 
علیرغم محدودیت درآمد نفت، موازنه مبادات خارجی کشــور مناسب است. بانک مرکزی نیز ، علیرغم 
تداوم فشــار آمریکا، ارز مورد نیاز فعاان اقتصادی را تأمین خواهد کرد.رییس کل بانک مرکزی تصریح 
کرد: پیگیری آزاد سازی و دسترسی به منابع ارزی مسدودی متعلق به ایران، بصورت ویژه، در دستور کار 
بانک مرکزی و سایر دستگاه ها قرار دارد. برخی را نتیجه گرفته ایم و نتایج عملی برخی دیگر نیز به تدریج 
مشخص خواهد شد.همتی افزود: صادرکنندگان، بایستی تتمهٔ ارز حاصل ازصادرات خود در سال ۹۸ را به 
روش های اعامی بانک مرکزی، تا پایان تیرماه به چرخه اقتصاد کشور برگردانند. با توجه به حجم باای 

تعهدات آنها،  قطعاً در هفته های پیش رو شاهد تأثیر آن در بازار ارز خواهیم بود.

واکنش ها به قطعنامه آژانس بین المللی انرژی اتمی؛

ایران قطعنامه شورای حکام را نمی پذیرد
 گروسی: فشار بر ایران را ادامه می دهیم

3

3

7

4

2

ادامه در صفحه دوم



2روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران شنبه 31 خرداد 1399  28 شوال 1441  20 ژوئن 2020سیاست

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad4381 8 صفحه   سال هفد          هم    شماره

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

 جهانگیری: گزیده خبر

سیاست ایران درباره سوریه تغییر نکرده است
معاون اول رئیس جمهور گفت: سیاســت جمهوری اســامی ایران 
در قبال ســوریه که مبتنی بر حمایت از این کشــور است تبدیل به 
راهبــردی برای تقویت روابط دو کشــور در برابــر جبهه مقاومت و 
مقابله با دشمنان این جبهه شده است.به گزارش پایگاه اطاع رسانی 
ریاســت جمهوری، اســحاق جهانگیری معــاون اول رئیس جمهور 
در تماس تلفنی با »حســین عرنوس« نخســت وزیر جدید سوریه 
اظهارداشــت: جمهوری اســامی ایران از هیچ اقدامی برای کاهش 
فشــارها بر مردم ســوریه دریغ نخواهد کرد، و به فضل الهی سوریه 
به اقتدار، آرامش و ثبات خواهد رســید.وی با بیان اینکه ایستادگی 
دولت، مردم و نیروهای مســلح سوریه در مقابله با مشکات نتیجه 
داده و این کشــور به دستاوردهای خوبی رسیده است، گفت: حضور 
مقتدرانه سوریه در جامعه عربی نشاندهنده پیروزی مردم سوریه در 
مقابله با تروریسم است و همین پیروزی ها و دستاوردها باعث شده تا 
رژیم صهیونیستی مداخات و تجاوزاتی به خاک سوریه داشته باشد 
که ما آن را محکوم میکنیم.جهانگیری با اشاره به دیدارهای گذشته 
خود با نخســت وزیر ســابق سوریه در ســالهای 2015 و در جریان 
سفرش به دمشق در سال 2019 تصریح کرد: باید توافقات دوجانبه 
در کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی و کمیته راهبردی 
روابط فیمابین را پیگیری کنیم تا هر چه زودتر این توافق ها اجرایی 
شود.معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: جامعه جهانی به ویژه 

سازمان ملل و سایر مجامع بینالمللی در این شرایط که بیماری کرونا 
ملت های جهان به ویژه مردم سوریه را تحت تأثیر قرار داده است باید 
حمایتهای جدی را از مردم این کشور به ویژه در زمینه تأمین دارو و 
کااهای اساسی انجام دهد.جهانگیری در ابتدای این مکالمه ضمن 
آرزوی توفیق برای نخست وزیر جدید سوریه و آرزوی رفاه، امنیت و 
پیشرفت برای مردم سوریه، سام رئیسجمهور کشورمان را به آقای 
بشار اسد اباغ کرد.همچنین »حسین عرنوس« نخست وزیر سوریه 
نیز در این مکالمه تلفنــی ضمن قدردانی از پیام تبریک معاون اول 
رئیس جمهور به مناسبت انتخابش به عنوان نخستوزیر سوریه، گفت: 
سیاست جمهوری اسامی ایران در قبال سوریه که مبتنی بر حمایت 
از این کشور است تبدیل به راهبردی برای تقویت روابط دو کشور در 
برابر جبهه مقاومت و مقابله با دشــمنان این جبهه شده است.وی با 
اعام عاقه مندی دمشق برای تقویت هر چه بیشتر مناسبات با تهران 
به سفر هیئت ایرانی به این کشور و توافق های انجام شده اشاره کرد 
و گفت: ما از کمک های جمهوری اســامی ایران در حمایت از مردم 
سوریه و کاهش فشار بر این کشور قدردانی می کنیم.حسین عرنوس 
در پایــان با تأکید بر اینکه هــر موضوعی که منجر به تقویت روابط 
دو کشــور شود برای دولت سوریه با اهمیت است، مراتب قدردانی و 
سپاس خود را از مقام معظم رهبری، رئیسجمهور و دولت جمهوری 

اسامی ایران در حمایت از مواضع کشورش ابراز کرد.

فرمانده ارتش: 
هیچ تحریمی اندیشه بلند ایرانی را محدود 

نخواهد کرد
 فرمانده ارتش جمهوری اسامی ایران با بیان اینکه هیچ 
تحریمی اندیشه بلند ایرانی را محدود نخواهد کرد، گفت: 
دشمنان ملت ایران باید بدانند که به نام و یاد هر شهید 
جمهوری اســامی ایران، دهها موشک در راه است تا هر 
تهدید دور و نزدیک را با قدرت و توان فراتر از تصورشــان 
منهدم کند.به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی با 
صدور پیامی خطاب به امیر دریادار خانزادی فرمانده نیروی دریایی ارتش، از برگزاری 
موفق »تمرین رزم سطحی شــهدای دریادل رمضان« توسط نیروی دریایی ارتش 
و با پشــتیبانی و هم افزایی وزارت دفاع قدردانی کــرد.در پیام فرمانده ارتش آمده 
اســت: اجرای موفق تمرین شکوهمند رزم سطحی نیروی دریایی و تأمین اهداف 
این عملیات دریایی که به همت کارکنان پرتاش نیروی دریایی ارتش و با همدلی 
مجاهدانه وزارت دفاع و پشــتیبانی به پاسداشت شهدای دریادل رمضان انجام شد، 
موجی از امید و افتخار و اعزاز در دل امت حزباه آفرید.امیرسرلشکر موسوی تاکید 
کرد: این همت متعالی در قاموس عاشورایی نیروهای مسلح مقتدر جمهوری اسامی 
ایران نهادینه شــده که پرچم عزت و اقتدار امت اســام و ملت ایران از دست هیچ 
شهیدی بر زمین نیفتد و هیچ مأموریتی بی پایان نماند، چون علمدارها پرشمارند 
و با امید به عنایت الهی و توجهات حضرت ولی عصر، خود را مهیای ســخت ترین 
عرصه ها برای عزت و اقتدار ملت کرده اند.وی با بیان اینکه امروز دشمنان ملت ایران 
باید بدانند که به نام و یاد هر شهید جمهوری اسامی ایران، دهها موشک در راه است 
تا هر تهدید دور و نزدیک را با قدرت و توان فراتر از تصورشان منهدم کند، تصریح 
کرد: خلیج فارس و دریای عمان و آب های ســرزمینی کشورمان، مبدأ این حرکت 
انقابی در مسیر روشن خوداتکایی و ارتقای توان دفاعی خواهد بود و هیچ تحریمی 
اندیشه بلند ایرانی را محدود نخواهد کرد.فرمانده ارتش گفت: موفقیت در »تمرین 
رزم ســطحی شهدای دریادل رمضان« بارقه ای از عزم ایستادگی و مجاهدت شما و 
همرزمانتان و عرصه امیدبخش به ملتی است که خود را شایسته اوج شکوه و اقتدار 
می داند و به همین مناســبت ازم است از همه عزیزانی که پیکر یاران شهیدشان، 
شهدای دریادل رمضان را در آغوش کشیده و در این فاصله کوتاه با چنین دستاورد 
عظیمی پای در میدان افزایش اقتدار نهادند، قدردانی کنم.امیرسرلشکر موسوی با 
ادای احترام به مقام شهدای دریادل رمضان و خانواده معظمشان تصریح کرد: ضمن 
قدردانی از فرماندهی و کارکنان نیروی دریایی ارتش، وزیر محترم دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مســلح و متخصصان متعهد وزارت دفاع و همه مراکز دانش بنیان مؤثر در 
دستاورد اخیر، برای موفقیت  بیشتر فرزندان شایسته ملت در همه عرصه های اقتدار 
نظامی طلب دعای خیر و برخــورداری از رهنمودهای حکیمانه از محضر فرمانده 

معظم کل قوا را دارم.

فرمانده نیروی دریایی ارتش:
موشک های سوپرسونیک بزودی تولید می شوند

فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: تولید موشــک های 
سوپرســونیک را در آینده نزدیک در دستور کار خواهیم 
داشــت که در آنها موتورهای جدید توربوفن به کارگیری 
خواهند شد تا بتوانند با سرعت چند برابر صوت حرکت 
کنند.به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر دریادار حسین 
خانزادی اظهار داشــت: در مجموعه موتورهای موشکی نیروی دریایی ارتش قطعاً 
تغییراتی اتفاق خواهد افتاد که این موتورها باید درجه حرارت بااتر در زمان طوانی تر 
را تحمل  کنند.وی افزود: در ســامانه های سوخت رســانی و سیستم ناوبری نیروی 
دریایی ارتش نیز قطعا تغییراتی خواهیم داشت.فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: 
امروز به برد موشکی ۳00 کیلومتر دست یافتیم و به زودی به برد خیره کننده بیشتر 
نیز خواهیم رسید.امیر دریادار خانزادی با بیان اینکه ساخت موشک های نسل طاییه 
در برنامه نیروی دریایی ارتش قرار دارد، افزود: موشک هایی که امروز به صورت کروز 
استفاده کردیم از نسل مادون صوت هستند و نزدیک به سرعت صوت پرواز می کنند.

وی  با بیان اینکه بزودی به نسل موشک های فراصوت دست می یابیم، گفت: در آینده 
نزدیک تولید موشک های سوپرسونیک را در دستور کار خواهیم داشت که در آنها 
موتورهای جدید توربوفن به کارگیری خواهند شد تا با سرعت چند برابر صوت حرکت 
کنند. فرمانده نیروی دریایی ارتش خاطرنشــان کرد: در مجموعه نیروی دریایی به 
دنبال عمود پرتاب کردن موشک ها هستیم که این اتفاق این امکان را به ما خواهد 
داد تا تعداد بیشتر موشک ها را بر روی عرشه کشتی ها جای داده و اهداف متنوع تری 

را مورد اصابت قرار دهیم.

سیاری:
نیروهای مسلح اجازه هیچ گونه تعرض به 

دشمنان ایران اسامی نخواهند داد
معــاون هماهنگ کننده ارتش تأکید کرد: فرزندان غیور 
و مقتدر ارتش، ســپاه، نیروی انتظامی و وزارت دفاع در 
تمامی عرصه هــا اعم از زمین، هوا و دریــا همواره آماده 
جانفشانی و ایثار در راه آرمان های نظام مقدس جمهوری 
اسامی ایران بوده و در این مسیر اجازه هیچ گونه تعرض 
و توطئه به دشمنان و بدخواهان ایران اسامی را نخواهند داد. امیر دریادار حبیب اه 
سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش در پایان تمرین رزم سطحی »شهدای دریادل 
رمضان«، شــلیک موشــک های کروز را گامی امید بخش در ارتقای توان دفاعی و 
بازدارندگی دانست و گفت: مسیر روشن خوداتکایی و قطع وابستگی های تجهیزاتی 
را با همت متخصصان وزارت دفاع، مراکز دانش بنیان و جهادگران ارتش و مجموعه 
نیروهای مسلح، بدون توجه به تحریم های ظالمانه طی خواهیم کرد و شلیک موفق 
موشک های برد بلند ما نشانه هایی از پیشرفت  چشمگیر در هم افزایی نیروهای مسلح 
و صنایع دفاعی اســت.معاون هماهنگ کننده ارتش با بیــان اینکه ارتش و وزارت 
دفاع با همکاری و هم افزایی کارهای بسیار بزرگ و ارزشمندی انجام داده اند، تأکید 
کرد: فرزندان غیور و مقتدر ارتش، ســپاه، نیروی انتظامی و وزارت دفاع در تمامی 
عرصه ها اعم از زمین، هوا و دریا همواره آماده جانفشانی و ایثار در راه آرمان های نظام 
مقدس جمهوری اسامی ایران بوده و در این مسیر اجازه هیچ گونه تعرض و توطئه 
به دشمنان و بدخواهان ایران اسامی را نخواهند داد.وی با تأکید بر حفظ آمادگی 
رزمی و دفاعی ارتش افزود: تمرین های تاکتیکی و عملیاتی نیروهای چهارگانه ارتش 
بصورت مداوم و مســتمر اجرا می شود و تفکر و روحیه »شهادت طلبانه« و »شب 
حمله ای فکر کردن« در کارکنان متعهد و وایی ارتش نهادینه شده و دائم خود را 
در سنگر می بینند.سیاری خاطر نشان کرد: سنگرهای دفاع از نظام مقدس جمهوری 
اسامی ایران همیشه شامل دفاع در جنگ سخت و نبرد نظامی با دشمنان نیست 
بلکه فرزندان ایران در ارتشِ انقابی این مفهوم را به خوبی درک کرده اند که هر جا 
پای دفاع ازمنافع اسام و کشور عزیزمان و همراهی و همدردی با ملت شریف ایران 
اسامی در حوادث و بحران ها در میان باشد برای اجرای آن سر از پای نشناخته و از 

هیچ کوششی فروگذار نمی کنند.

واکنش ها به قطعنامه آژانس بین المللی انرژی اتمی؛
ایران قطعنامه شورای حکام را نمی پذیرد

ادامه ار صفحه اول
ایران به هیچ عنوان آن را به عنوان یک تعهد حقوقی در نظر نمی گیرد

مایلم همچنین تأکید کنم که جمهوری اســامی ایــران پروتکل الحاقی را به 
صورت داوطلبانه و موقت بر اساس تعهد سیاسی خود ذیل برجام اجراء می کند، و 
از آنجایی که به تصویب آن نرسیده است، به هیچ عنوان آن را به عنوان یک تعهد 
حقوقی در نظر نمی گیرد.این قطعنامه نه موجب ترغیب ایران به ارائه دسترسی 
به آژانس بر اســاس ادعاهای واهی و بی اساس می شود و نه موجب اعمال فشار 
به آن. جمهوری اسامی ایران، این قطعنامه را کاماً رد می نماید و اقدام مقتضی 
و مناســب را در واکنش به آن اتخاذ خواهد نمود که مسئولیت و عواقب آن، بر 

عهده بانیان چنین قطعنامه ای خواهد بود.

واکنش »رافائل گروسی« مدیر کل آژانس بین المللی انرژی
»رافائل گروسی« مدیر کل آژانس بین المللی انرژی امروز )جمعه( بعد از تصویب 
قطعنامه ضد ایرانی در شــورای حکام، گفت این سازمان به فشار بر ایران برای 
گرفتن پاســخ درباره مکان های مورد نظر ادامه می دهد.گروسی بعد از نشست 
شــورای حکام، در پاسخ به ســوالی درباره اینکه آیا این قطعنامه باعث کاهش 
همکاری ایران خواهد شــد، توضیــح داد که فعاً نمی تواند دقیق بگوید که چه 
اتفاقی خواهد افتاد یا چه چیزی رخ نمی دهد.وی گفت: ما همواره تصمیماتی را 
ترجیح می دهیم که مورد اجماع نظر باشــد. تمام چیزی که می گویم این است 
که با چیزی به شورا آمدم، اگر تصمیم گرفتم که به شورا بیایم به آن دلیل بود 
که احســاس کردم این موضوع، ماهیتی دارد که شــورا را تضمین می کند.وی 
درباره اینکه اکنون امکان ارجاع دادن موضوع به شورای امنیت وجود دارد، افزود: 
»این چیزی است که اعضای شورا باید تصمیم بگیرند. اما اگر بتوانیم با یکدیگر 
همکاری کرده و مسائل را حل کنیم، نیازی به برداشتن گام های بیشتر نخواهد 
بود.«مدیر کل آژانس اتمی با بیان اینکه تنها راه پیش رو در موضوع هســته ای 
ایران، ادامه همکاری هاست، اظهار داشت: »پس هیچ راهی جز نشستن و آوردن 

ایران به پای کار نیست«.

تاش های ادعایی تروئیکای اروپایی برای حفظ برجام
»دومینیک راب« وزیر خارجه انگلیس پیش از سفر به آلمان در میان خبرنگاران 
اعام کرد که همکاری بین المللی درخصوص کنترل ویروس کرونا و مسائل ایران 
و هنگ کنگ ضروری اســت.به گفته وزیر خارجه انگلیس، هدف از گفتگوها در 
آلمان یافتن راه حل دیپلماتیک برای فعالیت های ایران در خاورمیانه اســت.راب 
همچنین مدعی شــد که در این گفتگوها هدف، مسئول دانستن ایران در ایجاد 
بی ثباتی در منطقه و باز گذاشتن درب برای ایران جهت یافتن راهی مسالمت آمیز 
و رو به جلو است.این اظهارات را وزیرخارجه انگلیس پیش از سفر به آلمان برای 
شرکت در نشست سه جانبه با همتایان فرانسوی و آلمانی خود اعام کرده است.

از سوی دیگر همزمان با اظهارات وزیر خارجه انگلیس، وزارت امور خارجه فرانسه 
نیز اعام کرد که این کشور به همراه انگلیس و آلمان روز جمعه استراتژی خود 
را در ارتباط با ایران طی ماه های آتی و با توجه به مســائل اخیر میان تهران و 
سازمان ملل در ارتباط با برجام، اعام خواهند کرد.فرانسه در این بیانیه همچنین 
گفته است: وزرای خارجه سه کشور اروپایی در برلین با هم ماقات خواهند کرد 
و درباره همکاری ایران با ناظران ســازمان ملل بعد از درخواست اخیر از تهران 
برای همکاری کامل و فوری با بازرســان گفتگو خواهند کرد.»ژان ایو لودریان« 
وزیر خارجه فرانســه می گوید که روز جمعــه در دیدار با وزرای خارجه آلمان و 
انگلیس موضع خود برای حفظ توافق هســته ای با ایران را مجدداً اعام خواهند 
کرد.لودریان گفته، امیدوار است ایران قادر به همکاری با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی باشد.وی گفته اســت که در دیدار امروز با »دومینیک راب« وزیر خارجه 
انگلیــس و »هایکو ماس« وزیر خارجه آلمان اســتراتژی اروپــا درباره ایران در 

ماههای آینده مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.

پزشکیان:
تحول در ساختار مجلس نیازمند کارکارشناسی 

است
نماینده تبریز در مجلس گفت:دلیل اینکه تاکنون و در چند دوره گذشته مجلس 
نتوانسته ایم مشکات ساختاری را حل کنیم این بوده که تصور کرده ایم بهترین 
نقشــه ها را برای این منظور کشیده ایم که اینگونه نبوده است.مسعود پزشکیان 
نماینده تبریز در مجلس شــورای اســامی در گفت وگو با خبرنــگار پارلمانی 
خبرگزاری تســنیم، درباره لزوم اصاح ســاختار مجلس، گفت:در جلسه اخیر 
غیرعلنی مجلس)سه شنبه( درباره این موضوع به صورت مفصل بحث و تبادل نظر 
انجام  شد و نمایندگان نظرات خود را اعام کردند و قرار بر این شد در این زمینه 
هیئت رئیسه مجلس جمع بندی داشته باشد.وی با بیان اینکه اصاح ساختار در 
مجلس باید بر اساس کار کارشناسی انجام شود، ادامه داد: اینکه گروهی بیایند و 
بدون پشتوانه کار کارشناسی بخواهند اصاحاتی در ساختار مجلس ترتیب دهند، 

 رییــس جمهــوری با بیــان اینکه از 
برگزاری تجمع ها که از مهم ترین عوامل 
شــیوع این بیماری ناشــناخته است، 
ممانعت شــود، گفت: مسئوان کادر 
بهداشتی و درمانی و اجرایی با شفافیت 
و دقــت هشــدارهای ازم را به مردم 
بدهند.به گزارش پایگاه اطاع رســانی 
ریاست جمهوری، در جلسه کمیته های 
تخصصی ســتاد ملی مقابله با ویروس 
کرونا که به ریاســت حجت ااســام 
والمســلمین حســن روحانی تشکیل 
شد، آخرین وضعیت روند مبارزه با این 
ویروس فراگیر و ناشــناخته جهانی در 
کشور بررسی شــد.رییس جمهوری با 
اشاره به اذعان سازمان بهداشت جهانی 
به موفقیــت ایران در کنترل شــیوع 
این ویروس تاکید کرد: مردم شــریف، 
مسئوان و دســتگاه های مرتبط باید 
با هوشــیاری و مراقبت ازم با رعایت 
کامل دســتورالعمل های بهداشــتی و 
استفاده از ماسک در فضای سرپوشیده، 
این دســتاورد بزرگ را که از مرحله به 
دست آمدن آن مهم تر و دشوارتر است، 
حفظ کنند.روحانــی هرگونه اهمال و 
کوتاهی را موجب یــک اتفاق ناگوار و 
زیان بزرگ تر در مســیر مقابله با کرونا 
خواند و افزود: در حال حاضر با اقدامات 
انجام گرفته به موفقیت بزرگ کنترل 
بیماری در مرکز استان ها رسیده ایم و 

در سایر اســتان ها به تدریج به مرحله 
مهار این ویروس نزدیک می شویم، اما 
آنچه اهمیت دارد این است که ممکن 
اســت در اثر رفتارهای ناشناخته این 
ویروس و عدم رعایت دســتورالعمل ها 
به یک وضعیــت غیرقابل پیش بینی و 
ناخوشایند دچار شویم.رییس جمهوری 
با اشــاره به گزارش هایی که در مورد 
وضعیت قرمز شهرهای برخی استان ها 
مطرح اســت، بر ضرورت ارائه تعریف 
شاخص ها در زمینه قرمز قلمداد کردن 
وضعیت ایمنی شهرستان ها و استان ها 
تاکید کرد و اظهار داشــت: همه باید 
بدانند چه شــهرهایی از کشور را با چه 
وضعیتی منطقه قرمز قلمداد می کنیم 
و در این مناطق چه محدودیت هایی در 
چه بازه زمانی و وسعت جغرافیایی اجرا 

خواهد شد.

محدویت ها به صورت نقطه ای و نه 
یکپارچه در استان اجرا شود 

روحانی ادامه داد: بر این اســاس باید 
محدودیت هــا به صــورت نقطه ای و 
نه یکپارچه در اســتان اجرا شود و در 
ایــن محدودیت هــا صرفا  عین حال 

باید با هماهنگــی و مجوز کمیته های 
تخصصی درمانی و اجتماعی - امنیتی 
و درمرکز اجرا شــود.رییس جمهوری 
همچنیــن نحــوه اعام هشــدارها و 
اجرای محدودیت ها و دســتورالعمل ها 
را از نــکات مهم و حســاس خواند و 
تصریح کرد: از نکات درخشان مهم در 
مرحله ابتدایی کنترل بیماری این بود 
که بدون توســل به روش های قهری و 
صرفا با قدرت اقناع و همراهی صمیمانه 
مردم توانستیم به این مرحله در کنترل 

بیماری برسیم.
روحانی روش اقناع و آموزش همگانی 
مردم از طریق دســتگاه های ارتباطی 
و تبلیغاتــی را در زمینــه روش هــای 
سازگاری با کرونا تاثیرگذارتر برشمرد 
و گفت: با توجه به همکاری و همراهی 
خوب مردم، مســئوان کادر بهداشتی 
و درمانــی و اجرایی باید با شــفافیت 
و دقــت هشــدارهای ازم را به مردم 
بدهند.رییــس جمهوری اســتفاده از 
ماسک و رعایت فاصله اجتماعی را در 
جلوگیری از انتقال ویروس کووید 19 
بســیار مهم خواند و خاطرنشان کرد: 
در کشورهایی که اســتفاده از ماسک 

را در اماکن سرپوشــیده و تجمع ها را 
اجباری کرده انــد، عامل موفقیت قابل 
توجهــی در کنتــرل بیمــاری بوده و 
باید از این تجربه اســتفاده کرد. ضمن 
آن کــه براســاس اعام و تشــخیص 
مسئوان برگزاری تجمع ها، مهم ترین 
عوامل شیوع بیماری شناخته شده که 
می بایست از این اقدام ممانعت شود.در 
این جلسه درخصوص موضوع آموزش 
در حوزه آمــوزش و پرورش و آموزش 
عالی، تدوین دســتورالعمل ها و شروع 
سال تحصیلی جدید، آموزش حضوری 
و مجازی و همچنین تامین ســامت 
و کیفیــت آمــوزش از ســوی کمیته 
تخصصی آموزش ســتاد ملی مطرح و 
مورد بررســی قرار گرفت و مقرر شد، 
موارد مطرح شــده بــرای تصویب به 
ســتاد ملی ارائه شود.همچنین کمیته 
تخصصی اقتصادی ســتاد، پیشنهادی 
در زمینه جابجایی منازل اســتیجاری 
و ضرورت کنترل قاطع زنجیره انتقال 
ویروس بــا تاکید بر مذاکــره و توافق 
مالکان با مستاجران واحدهای مسکونی 
در زمینــه تمدید قراردادهــای اجاره 
ســالیانه، با توجه به وضعیت اقتصادی 
جامعه در شرایط کرونا مطرح کرد که 
مقرر شد، برای بررســی و تصویب به 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا در روز 

شنبه آینده ارائه شود.

روحانی در جلسه کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا:

از برگزاری تجمع ها ممانعت شود

میرسلیم:
مشارکت در بازسازی اقتصاد لبنان 

فرصتی برد-برد است
نماینده مردم تهــران در مجلس گفت: به جای تعصب ورزیدن 
بر برجام بی فرجام، باید تبادل اقتصادی مســتقیم با کشورهای 
همســو را در اولویت قرار داد. سید مصطفی میرسلیم نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسامی در صفحه شخصی خود 
در توییتر نوشت: »پیشنهاد مشارکت ایران در بازسازی اقتصاد 
لبنان )بویژه در بخش برق و تأمین فرآورده های نفتی(، فرصتی 
برد_برد برای طرفین است.«وی در ادامه افزود: »به جای تعصب 
ورزیــدن بر برجام بی فرجام، باید تبادل اقتصادی مســتقیم با 

کشورهای همسو را در اولویت قرار داد.«

موسوی:
ایران هیچ گونه اعتباری برای 

تحریم های آمریکا علیه سوریه قائل 
نیست

ســخنگوی وزارت خارجه در واکنش به وضع قانون تحریمی موسوم 
به سزار علیه ســوریه، گفت: ایران هیچ گونه اعتباری برای این قبیل 
تحریم های ظالمانه و یکجانبه قائل نیســت.، ســید عباس موسوی 
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسامی ایران وضع و اجرایی 
شــدن قانون تحریمی موسوم به سزار علیه ســوریه را اقدامی خاف 
قوانین بین المللی و مبانی انسانی دانسته و آن را محکوم کرد.سخنگوی 
وزارت امور خارجه افزود: در شرایطی که جهان درگیر همه گیری کرونا 
اســت، اعمال این قبیل تحریم های غیرانسانی، تنها رنج و آام مردم 
سوریه را تشدید خواهد کرد.موسوی بیان کرد: جمهوری اسامی ایران 
همان گونه که پیش از این نیز اعام کرده اســت، هیچ گونه اعتباری 
بــرای این قبیل تحریم های ظالمانــه و یکجانبه که از روی قلدرمابی 
وضع و اجرا می شود، قائل نبوده و آنها را تروریسم اقتصادی علیه مردم 
عادی سوریه و در مسیر تداوم تاش های آمریکا برای بی ثبات کردن 
آن کشور قلمداد می کند.سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: ما 
همانند گذشــته به همکاری های اقتصادی خود با ملت مقاوم و دولت 
سوریه ادامه خواهیم داد و علی رغم این تحریم ها، روابط اقتصادی خود 

را با سوریه تقویت خواهیم کرد.

 الکاظمی در دیدار با همتی: 
برای عبور از شرایط دشوار در کنار ایران هستیم

نخســت وزیر عراق در دیدار با رئیس بانک مرکزی کشــورمان تأکید کرد که همان گونه 
که ایران در شــرایط دشــوار در کنار ملت و دولت عراق بوده است، عراق نیز در بحبوحه 
تحریم های ظالمانه آمریکا، در کنار ایران خواهد بود. »مصطفی الکاظمی« نخست وزیر عراق 
در دیدار با دکتر عبدالناصر همتی رئیس بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران با اعام اینکه 
کشورش در بحبوحه تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ایران، در کنار ایران خواهد بود اظهار 
امیدواری کرد این تحریم ها به زودی رفع شود.عبدالناصر همتی در این دیدار ضمن اباغ 
سام حسن روحانی رئیس جمهوری کشورمان به نخست وزیر عراق و تشکر از پشتیبانی 
ایشان بابت گسترش روابط و همکاری های دو جانبه عنوان کرد: امروز با رئیس کل بانک 
مرکزی و وزیر دارایی، جلســات ســازنده ای داشتیم و به توافق های خوبی دست یافتیم. 
چراکه در ماه های گذشته در اجرای تفاهم سال قبل مشکاتی به وجود آمده بود که امروز 
خوشــبختانه به این نتیجه مشترک رسیدیم که از منابع ایران در کشور عراق بابت تامین 
کااهای اساسی اســتفاده کنیم.رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما در مذاکرات با دوستان 
عراقی تأکید کردیم که نمی خواهیم عراق در این تفاهم نامه متحمل آسیبی شود، بنابراین 
توافق کردیم در چارچوب تفاهم نامه مشترک دو کشور، در موارد غیر تحریمی با یکدیگر 
همکاری کنیم.همتی در ادامه با اشاره به حجم مراودات تجاری بخش دولتی و خصوصی دو 
کشور تصریح کرد: بایستی بر روی افزایش حجم مبادات تجاری بین ایران و عراق تمرکز 
کنیم وی افزود: امیدواریم با تاکیدات شما به بانک مرکزی عراق بتوانیم توافق ها را هرچه 
سریعتر عملیاتی کنیم. در این دیدار نخست وزیر عراق ضمن تأکید بر همکاری کشور عراق 
در رفع مشکل پرداخت به ایران بابت نفت و گاز، تصریح کرد: با مسئوان مربوطه در این 
امر، جلســاتی داشــته ام و در جریان مشکات هستم، از آنها خواسته ام که برای برطرف 
کردن این قبیل مسائل همکاری ازم را داشته باشند و پیغام ما برای دوستان مان در تهران 
این است که کشور عراق در این مسیر گام برمی دارد. وی در ادامه یادآور شد: درخصوص 
حل مشــکات انتقال پول به شیوه تامین مواد غذایی و کااهای اساسی با شما هم توافق 
کامل داریم و همکاری ازم را به عمل می آوریم. عاوه بر این  تجار عراقی نیز عاقه مند 
به همکاری هستند و شخصاً دســتور داده ام مشکات مرتبط با پرداخت ایران حل شود. 
مصطفــی الکاظمی با ابراز امیدواری از اینکه هرچه زودتر تحریم های ظالمانه علیه ایران 
پایان یابد تصریح کرد: امید داریم که شرایط به حالت عادی بازگردد. ما آمادگی داریم در 
کنار شما باشیم؛ ما به شما در شرایط سخت موجود کمک می کنیم، همانگونه که ایران 
در شرایط دشوار در کنار ما بود.نخست وزیر عراق گفت: همکاران من از تجربیات دوستان 
ایرانی در خصوص مواجهه با چالش ها استفاده خواهند کرد.الکاظمی همچنین ضمن تشکر 
از ایران در خصوص صادرات برق به عراق ادامه داد: تجارت در دولت من یک هدف اصلی 
است و هرچند به دلیل شیوع ویروس کرونا دچار کاهش مبادات شدیم اما این مراودات 
در آینده نزدیک بین دو کشــور تداوم و افزایش خواهد داشت.نخست وزیر عراق در پایان 

تاکید کرد: مطالبات ایران باید به صورت کامل پرداخت شود
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گزیده خبر از تابستان امسال

طرحاخذمالیاتازخانههایخالیشروعمیشود
وزیر راه: بســیار خوش بین هســتیم که در تابســتان امسال، 
برگه های مالیاتی برای کســانی که خانه های خالی دارند، صادر 
شــود.طرح اخذ مالیات از خانه های خالی شروع می شودا، آقای 
محمد اســامی در ارتباط با رسانه ملی گفت: بر اساس یکی از 
مواد قانون مالیات های مستقیم، وزارت راه و شهرسازی، مکلف به 
ایجاد سامانه ملی اماک و اسکان در کشور است تا سازمان امور 
مالیاتی از این سامانه برای شناسایی خانه های خالی و همچنین 
مالیات ســتانی اســتفاده کند.وی اضافه کرد: ایــن وزارتخانه 
دسترســی به آمار و اطاعات اماک و ساختمان ها را در کشور 
نــدارد، چون اراضی را واگذار می کنــد بنابراین تعداد واحد های 
مسکونی ساخته شــده، صدور پروانه ساختمانی و گواهی پایان 
کار بیشتر در حوزه شهرداری ها، دهیاری ها و سازمان ثبت اسناد 
و اماک قرار دارد.وزیر راه و شهرســازی گفت: بهمن ماه ســال 
گذشته، سامانه ملی اماک و اسکان در کشور رونمایی شد و این 
سامانه هم اکنون برای سازمان امور مالیاتی قابل استفاده است، 
اما این ســازمان معاذیر قانونی دارد.وی افزود: متاسفانه برای هر 
کاری در کشور یک ســری موانع را خود قانون به وجود می آورد 
آن هم این اســت که برخی دستگاه ها برای در اختیار قرار دادن 
اطاعات خود به دستگاه ها و سازمان های دیگر منع قانونی دارند.

اسامی ادامه داد: با توجه به اقدامات و تاش های صورت گرفته 
بزودی این معاذیر قانونی برطرف خواهد شد.وی گفت: سازمان 
امــور مالیاتی نیز به موازات بارگذاری اطاعــات ازم را در این 
سامانه آغاز کرده است.وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بسیار 
خوش بین هستیم که در همین تابستان برگه های مالیاتی برای 
کســانی که خانه های خالی دارند، صادر شــود، افزود: خانه های 
خالی متعلق به هر فردی که باشد سرمایه ملی محسوب می شود.

اسامی اضافه کرد: دو میلیون واحد مسکونی بدون استفاده در 
کشــور وجود دارد که اگر این واحد ها در بازار عرضه شــوند بی 

تردید گشایشی در زندگی مردم و کسب و کار ها بوجود خواهد 
آمد.وی ادامه داد: مالیات بر خانه های خالی شــاید عدد بزرگی 
به لحاظ مالیاتی نباشــد، اما عدالت اجتماعی در پرتو این مهم 
اتفاق خواهد افتاد.وزیر راه و شهرســازی ضمن اشــاره به اینکه 
حوزه مســکن حوزه حقوق خصوصی است، گفت: طبق قوانین 
موجود کشور، اگر مالک و مستاجر سر اجاره به اشکال بربخورند 
دادگاه بیــن آن ها حکمیت می کند.وی افزود: قیمت های که در 
بازار مسکن اتفاق می افتد ربطی به عرضه و تقاضا ندارد.اسامی 
گفت: افزایش قیمت مســکن در اختیار بخش مســکن نیست 
بلکه بازار های موازی هســتند که بر این بــازار تاثیر می گذارند.

وی ادامه داد: دولت جامعه هدفی را که به موجب قانون وظیفه 

دارد مورد پشــتیبانی و حمایت قرار دهد، قشر متوسط به پائین 
جامعه )دهک هفت( است.وزیر راه و شهرسازی گفت: وزارتخانه 
مزبــور به وفور زمــان در اختیار این افراد قــرار داده تا در طرح 
ملی مســکن ثبت نام کنند.وی افزود: در مجموع یک میلیون و 
۶۰۰ هزار نفر در این طرح ثبت نام کرده اند.اسامی گفت: چند 
استان در کشور وجود دارد که باای ۷۰ درصد ثبت نام کنندگان 
منزل مسکونی دارند یا از تسهیات مسکن )زمین، مسکن و وام 
مســکن( اســتفاده کرده اند.وی ادامه داد: استانی داریم که ۷۷ 
درصد و استانی داریم که ۲۹ درصد از ثبت نام کنندگان در طرح 
ملی مسکن ریزش داشته اند.وزیر راه و شهرسازی گفت: میانگین 
ریزش ثبت نام کنندگان در این طرح ۵۰ درصد است یعنی ۸۰۰ 

هزار نفر در کشــور داریم که باید صاحب خانه شوند.وی افزود: 
برای این ۸۰۰ هزار نفر برنامه ریزی شده و این افراد با در اختیار 
قرار دادن زمین یا متصل کردن به طرح های اقدام ملی مســکن 
تحت پوشــش قرار می گیرند.اســامی اضافه کرد: وزارت راه و 
شهرسازی تفاهم نامه ای با وزارت آموزش و پرورش برای مسکن 
فرهنگیان منعقد کرده است.وی گفت: فهرستی که این وزارتخانه 
در اختیار وزارت راه و شهرســازی قرار داده ۱۷۵ هزار نفر است 
که با پاایش و غربالگری صورت گرفته طبق مولفه های قانونی، 
۷۵ هزار نفر واجد شرایط و ۱۰۰ هزار نفر ریزش داشته اند.وزیر 
راه و شهرسازی افزود: در مجموع یک میلیون واحد مسکونی در 
هدف کمی این وزارتخانه برای ســال جاری قرار گرفته که ۸۰۰ 
هزار واحد برای مناطق شــهری و ۲۰۰ هزار واحد برای مناطق 
روستایی اســت.وی گفت: در اکثر شهر های کوچک و متوسط 
زمین بصورت گروهی در اختیار افراد قرار می گیرد و یک مجری 
ذی صاح و سازمان نظام مهندسی بصورت مشترک برای احداث 
اقدام می کند و جایی که طرح ســاختمانی شروع شده پروژه به 
متقاضیان معرفی می شود.اســامی در پاسخ به این پرسش که 
۴۰۰ هزار واحد مسکونی از کجا آمده است، گفت: پروانه هایی که 
در چهار سال گذشته صادر شده و منازلی که توسط مردم ساخته 
شده نزدیک به ۳۰۰ هزار واحد بوده است.وی افزود: بهترین زمان 
در کشور، زمانی بوده که ۹۰۰ هزار واحد در کشور ساخته شده 
البته پروژه های دولتی هم بوده که به این ســاخت و ساز کمک 
کرده است.وزیر راه و شهرسازی گفت: در برنامه پنج ساله ششم 
توسعه تکلیف قانونی برای دولت این بوده که ساانه تولید ۹۰۰ 
هزار واحد مسکونی )۲۰۰ هزار روستایی و ۷۰۰ هزار شهری( را 
برنامه ریزی کند.وی یادآور شد: اگر این ۷۰۰ هزار واحد شهری 
را از ۳۰۰ هزار کسر کنید می ماند ۴۰۰ هزار واحد مسکونی مورد 

نیاز که باید ساخته شود.

چند نفر بیمه بیکاری کرونا خواهند گرفت؟
مدیرکل امور بیمه شــدگان تامین اجتماعی اعام کرد: از مجموع ۲۴۱ هزار نفر 
مشمول حق بیکاری ایام کرونا در اسفند، ۱۰۳ هزار حقوقشان را دریافت کرده اند 
و اطاعات ۱۱۷ هزار نفر دیگر به عاوه اطاعات ۳۳۸ هزار نفر مشــمول دریافت 
بیکاری فروردین ۹۹ به ســازمان برنامه و بودجه ارسال شد. مهدی شکوری افزود: 
براساس دستورالعمل مصوب ۲۴ خرداد ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا مبلغی از 
صندوق توسعه ملی برای پرداخت ایام بیکاری دوره شیوع کرونا تخصیص پیدا کرد.

مدیرکل امور بیمه شــدگان تامین اجتماعی ادامه داد: با اختصاص ۱۲۸۶ میلیارد 
تومان از سوی سازمان برنامه و بودجه به خزانه داری کل برای پرداخت ایام بیکاری 
دوره شیوع کرونا، ۲۴۱ هزار نفر از متقاضیان مشمول دریافت بیکاری در اسفند ۹۸ 
شدند.وی گفت: براساس این دستورالعمل که با همکاری سازمان برنامه و بودجه و 
معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تدوین شده، نقش سازمان تامین 
اجتماعی صرفا پاایش اطاعات متقاضیان و شناسایی مشموان از حیث انطباق با 
قوانین کار و تامین اجتماعی است که درخواست خود را قبا در سامانه بیمه بیکاری 
وزارت کار به ثبت رسانده اند.شکوری گفت:در مرحله اول به محض تکمیل اطاعات 
بانکی برای ۱۰۳ هزار نفر این واریز توسط متولیان امر صورت گرفت و اطاعات ۴۶ 
هزار نفر دیگر نیز قبا شناسایی و به همراه شماره شبا به سازمان برنامه و بودجه 
ارسال شده است.وی افزود: اطاعات بقیه مشموان در اسفند که حدود ۹۱ هزار نفر 
هستند. عمدتا به دلیل عدم اعام شماره حساب و بعضا اعام شماره حساب سایر 
افراد خانواده یا به دلیل درج ناقص شــماره حساب در سامانه، پرداخت را با تاخیر 
مواجه کرد که در این ارتباط مجددا از طریق وزارت کار به آنان پیامک داده شد تا 
نسبت به اصاح شماره حساب و درج صحیح آن اقدام کنند.شکوری ادامه داد: روز 
سه شنبه ۲۷ خرداد اطاعات بانکی حدود ۷۱ هزار نفر از ۹۱هزار نفر دریافت شد؛ 
صرف نظر از اینکه حدود ۲۰ هزار نفر تاکنون نسبت به اعام شماره حساب بانکی 
خود اقدام نکرده اند.در ابتدای هفته آینده به محض صحت سنجی شماره های شبای 
اعام شده با بانک های عامل یا بانک مرکزی با فوریت فهرست این افراد )مربوط به 
ماه اسفند( نیز به سازمان برنامه و بودجه منعکس می شود.وی گفت: در خصوص 
مشموان دریافت بیکاری برای فروردین ۹۹ نیز اطاعات کامل ۳۳۸ هزار نفر از بیمه 
شدگان با شماره شبای آنان که قبا صحت شماره ها با بانک مرکزی مورد بررسی 
و پایش قرار گرفته است نیز هفته گذشته به سازمان برنامه و بودجه منعکس شده 
و منتظر دستور پرداخت از طریق این سازمان و خزانه داری کل به حساب ذینفعان 
هستیم.مدیرکل امور بیمه شدگان تامین اجتماعی تاکید کرد: ماحظه می شود که 
سازمان تامین اجتماعی براساس دستورالعمل مصوب ستاد ملی کرونا اساسا نقشی 
در پرداخت و زمان واریز آن نداشــته و براساس تکالیف مقرر و محول شده به این 
سازمان صرفا عهده دار مسئولیت شناسایی مشموان و پاایش اطاعات مربوطه 

است که تاکنون اقدام کرده و مترصد تکمیل اطاعات الباقی مشموان است

بایدها و نبایدهای انتخاب روش آزادسازی 
سهام عدالت

سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت درباره فروش سهام 
عدالت گفت: سهام عدالت قرار است یک دارایی باشد نه یک چک که مردم بخواهند 
آن را نقد کنند.، اکبر حیدری، سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
ســهام عدالت درباره فروش سهام عدالت گفت:شاه بیت صحبت تمام کارشناسان 
اقتصادی عدم فروش ســهام است. سهام عدالت قرار است یک دارایی باشد نه یک 
چک که مردم بخواهند آن را نقد کنند. وی ادامه داد: در فرمان ۸ماده رهبر انقاب 
و سیاست های کلی اصل ۴۴،سهام عدالت یک فرآیند ادامه دار است که قرار است 
از طریق سرمایه گذاری استانی در استان ها منجر به اشتغال و آبادانی و عمران شود. 
اساساً سهام عدالت برای فروش نیست. حتماً باید سازوکاری در نظر گرفته شود که 
افزایش روزانه درآمد و دارایی مردم در سهام عدالت تبیین شود. هم اینکه اقدامات 
کنترلی مانند ارائه تسهیات بانکی یا کارت های اعتباری را ترویج دهیم که مردم به 
جای اینکه به سمت فروش سهام روند، از فواید سهام استفاده کنند. متأسفانه بعضی 
ها عامدانه مردم به سمت گزینه مستقیم هدایت کردند.حیدری گفت: در اباغیه 
مقام معظم رهبری تأکید شده است حتماٌ مردم به ماندگاری سهامشان در سرمایه 
گذاری استانی تشویق شوند. اساس ســهام عدالت این است که مردم در سرمایه 
گذاری استانی با تجمیع سرمایه ها بتوانند هم سود بیشتری کسب کنند و هم ثروت 
خانوار ایرانی افزایش یابد و هم عدالت اجتماعی به عنوان چتر گسترده در جامعه 
فراهم شود. با خرد شدن سهام مردم و جدا شدن سهام مردم از سرمایه گذاری های 
استانی از این جمع متهد استانی باعث می شود که از خیلی موارد و مزایا جا بمانند و 
حتی اداره آن برایشان هزینه بر باشد و در ادامه به جای اینکه به صورت یکپارچه در 
سرمایه گذاری استانی مدیریت شود، مجبور باشند مردم مداوم در حال رصد سهام 
خود باشند.مدیریت یکپارچه در سرمایه گذاری استانی قابل اجرا است.حیدری بیان 
کرد:حدود ۷ میلیون نفر دارای سهام یک میلیون تومانی می باشند.از سوی دیگر 
سهام ۵۳۲ هزار تومانی مربوط به  ۲۲.۵ میلیون نفر، سهام ۴۹۲ هزار تومانی متعلق 
به حدود ۱۰ میلیون نفر می باشند. بر این اساس بیش از ۴۲ میلیون نفر سهام غیر 
از یک میلیون تومانی در اختیار دارند. وی با بیان اینکه ارزش سهام کسانی که روش 
غیرمستقیم را انتخاب کردند معادل یا بیشتر از سهام افرادی است که روش مستقیم 
را انتخاب کردند:پیش بینی می کنیم افرادی که گزینه غیرمستقیم مانند در عرضه 
اولیه به دلیل ارزش معنوی که برای ســرمایه گذاری استانی از سوی شورای عالی 
بورس طراحی شده است،حتماٌ ارزش سهام افرادی که در گزینه غیرمستقیم  هستند 
بیشتر خواهد شد.حیدری بیان کرد: افرادی که روش مستقیم را برای مدیریت سهام 
عدالت انتخاب کرده اند، اگر قصد فعالیت جــدی در بورس را دارند، در این روش 
مدیریتی بمانند وگرنه اگر امکان ویرایش برای مدیریت سهام فراهم شده بود می 
بایســت، این روش را اصاح و روش غیر مستقیم را انتخاب می کردند.وی درباره 
مزایای روش غیر مســتقیم و تفاوت ها با روش مســتقیم بیان کرد:  شرکت های 
ســرمایه گذاری استانی بازار سرمایه قالب سهامی عام دارند و آماده ورود به بورس 
هستند، در حال حاضر دارایی سهام عدالت در صورت های مالی شرکت های سرمایه 
گذاری استانی نشسته است و مقدمات ورود به بورس انجام شده است.به گفته وی 
شرکت های سرمایه گذاری استانی در هر استان با نماد معاماتی مجزا در بورس وارد 
می شوند ولی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی به عنوان مدیریت یکپارچه 

پرتفوی سهام عدالت را مدیریت می کند.

منتظر یک عرضه اولیه باشید
معاون بازار فرابورس با بیان اینکه عرضه اولیه دو شــرکت در دستور کار فرابورس 
قــرار دارد، گفت: در هفته پیش رو حداقــل یک عرضه اولیه در فرابورس خواهیم 
داشت.افسانه اروجی، با بیان اینکه دو عرضه اولیه در دستور کار فرابورس قرار دارد، 
اظهار کــرد: یکی از این عرضه اولیه ها به روش ثبت ســفارش و دیگری به روش 
گشــایش نماد است.وی ادامه داد: در واقع عرضه اولیه به روش ثبت سفارش برای 
سرمایه گذاری پویا و عرضه اولیه به روش گشایش نماد برای بیمه خاورمیانه است 
که در حال پیگیری امور مربوط به آن برای انتقال از بازار پایه به بازار اول هستیم.

معاون بازار فرابورس درمورد زمان عرضه دو شرکت مذکور نیز توضیح داد: در هفته 
پیش رو حداقل یک شرکت از دو شرکت مذکور در فرابورس عرضه اولیه خواهد شد.

شناسایی ۳۶ هزار شاغل تبعه خارجی غیرمجاز
مطابق آمار ارائه شــده از ســوی وزارت کار، تعداد کل جویندگان کار ثبت نام شده 
در ســال ۹۸، برابر ۳۹۱۲۸۰ نفر می باشد که تعداد ۳۶۷۶۱۶ نفر در دفاتر کاریابی 
خصوصــی ثبت نام کرده اند که از این تعداد ۷۷۱۹۹ نفر حدود ۲۱.۰ درصد آنها به 
کارگمارده شده اند.مطابق آمارهای ارائه از سوی مرکز آمار و اطاعات راهبردی وزارت 
کار در سال ۹۸، جمعیت کشور برابر ۸۳۰۷۵ هزار نفر است که نسبت به سال ۹۷نفر 
حدود ۱.۲ درصد افزایش داشته است. از این تعداد ۷۵.۱ درصد در مناطق شهری و 
۲۴.۹ درصد در مناطق روستایی ساکن بوده اند. در سال ۹۸، نرخ مشارکت اقتصادی 
در جمعیت ۱۵ساله و بیشتر ۴۴.۱ درصد می باشد که این شاخص در بین مردان و 
زنان به ترتیب ۷۱.۱ درصد و ۱۷.۰ درصد است. همچنین نرخ بیکاری در جمعیت 
۱۵ســاله و بیشتر ۱۰.۷ درصد می باشد که این شــاخص در بین مردان و زنان به 
ترتیب ۹.۰ درصد و ۱۷.۵ درصد می باشــد. در ســال ۹۸ تعداد صدور روادید کار با 
حق کار مشخص برای اتباع بیگانه ماهر، حدود ۴۵۵۹ مورد و برای اتباع بیگانه غیر 
مشــمول موافقت هیأت فنی اشتغال ۲۵۰ مورد می باشد و تعداد پروانه کار تمدید 
شده برای تبعه بیگانه ماهر. ۶۰۳۶ مورد و تبعه بیگانه غیرمشمول موافقت هیأت فنی 
اشــتغال ۱۷۶۰ مورد بوده و تعداد ۱۷۳۳۳۹ کارت کار موقت صادر و ۲۵۶۳۸ کارت 
کارموقت،تمدید شــده است. در سال ۹۸، تعداد ۳۶۸۴۶ نفر شاغل تبعه شاغل غیر 
مجاز شناسایی شده که بیشــترین آن مربوط به استان تهران با تعداد ۱۶۵۰۴ نفر 
و کمترین آن به ترتیب مربوط به اســتان کردستان با تعداد ۱نفر و استان خراسان 
شمالی با تعداد ۲نفر می باشند. تعداد کل جویندگان کار ثبت نام شده در سال ۹۸، 
برابر ۳۹۱۲۸۰ نفر می باشد که تعداد ۳۶۷۶۱۶ نفر در دفاتر کاریابی خصوصی ثبت 
نام کرده اند که از این تعداد ۷۷۱۹۹ نفر حدود ۲۱.۰ درصد آنها به کارگمارده شده 

اند و مابقی جویندگان کار، ۲۳۶۶۴ نفر در مراکز خدمات اشتغال ثبت نام کرده اند.

تورم مسکن چقدر بوده است؟
یک کارشــناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه میانگین تورم بخش مسکن در طول 
۲۷ سال گذشــته ۲۴ درصد بوده است، گفت: ۸۰ درصد افزایش قیمت مسکن 
مربوط به نرخ تورم عمومی اســت و نمی توان با نرخ های دستوری بازار مسکن 
را کنترل کرد.مهدی ســلطان محمدی اظهار کرد: در طول ۲۷ سال گذشته که 
آمارهای سیستماتیک و منظم بخش مســکن ارائه شده، میانگین تورم عمومی 
سالیانه ۱۹.۵ درصد، متوســط رشد سالیانه قیمت مسکن ۲۴ درصد و میانگین 
رشد اجاره بها ۲۱.۵ درصد بوده است.وی افزود: اعداد مذکور توضیح می دهد که 
۸۰ درصد افزایش قیمت مسکن به تورم عمومی بستگی دارد که اگر کنترل شود 
رشد قیمت مســکن نیز کنترل خواهد شد.این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان 
اینکه کنترل تورم کاری دشــوار اما شدنی اســت، تاکید کرد: متوسط نرخ تورم 
در دنیا چهار درصد اســت و کشــورهای اندکی هستند که همانند ایران تورم دو 
رقمی دارند.سلطان محمدی گفت: ریشه تورم ناشی از رشد نقدینگی است و رشد 
نقدینگی از عدم انضباط پولی و مالی نشأت می گیرد. اگر ما بتوانیم فقط همین 
اقدام یعنی رشــد نقدینگی را کنترل کنیم افزایــش قیمت همه کااها از جمله 
مسکن متوقف یا کند خواهد شد.وی عامل دیگر افزایش قیمت مسکن را کاهش 
عرضه دانســت و گفت: اوایل دهه ۹۰ تولید ســالیانه مسکن در کشور ۸۰۰ هزار 
تا یک میلیون واحد بود. این تعداد هم اکنون به ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار واحد رســیده 
است که باید قوانین و مقررات، شرایط را برای ترغیب سازندگان به ساخت و ساز 
را فراهم کند.این کارشــناس اقتصاد مسکن با اشاره به اعام آمادگی پلیس برای 
برخورد با تخلفات بازار مسکن گفت: پلیسی  کردن بازار مسکن، عرضه را در فشار 
قرار می دهد. اگر سازنده ببیند با محدودیت های روبروست از بازار خارج می شود 

و مشکات بخش مسکن بیشتر خواهد شد.

افزایش آمار معرفی کارگران بیکار شده 
به سازمان فنی و حرفه ای

از ســال ۱۳۹۳ آمار معرفی کارگران بیکار شده به سازمان آموزش فنی 
و حرفــه ای افزایش یافته و از ۲۴۳۷۴ نفر در ســال ۱۳۹۳ به ۲۹۱۰۶ 
نفر در سال ۹۸ رسیده اســت.بیمه بیکاری یک حمایت اجتماعی است 
و ســازمان تامین اجتماعــی از طریق دریافت حق بیمــه مقرر به بیمه 
شدگان مشمول قانون کار و تامین اجتماعی که طبق مقررات قانون بیمه 
بیکاری بدون میل و اراده از کار بیکار شــده باشند، مقرری بیمه بیکاری 
پرداخت می کند.بررسی بیمه بیکاری و افراد بهره مند از این مزیت، یکی 
از مواردی است که می تواند در تحلیل بازار کار کشورها مفید واقع شود. 
در حــال حاضر رویکــرد جهانی در این خصوص کاهــش تعداد مقرری 
بگیران با تاکید بر حفظ اشــتغال است، چراکه افزایش این امر می تواند 
بیانگر مشــکات اقتصادی کارگاه ها و تعطیلی آنها باشد.آخرین آمارهای 
منتشر شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشان می دهد که سال 
گذشــته ۲۲ هزار و ۸۵۳ نفر از مقرری  بگیران بیمه بیکاری مشغول به 
کار شدند.بررســی آمار معرفی کارگران بیکار شــده به سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای طی شــش سال گذشــته )۱۳۹۸-۱۳۹۳( حاکی از آن 
اســت که این میزان افزایش یافته اســت؛ به گونه ای که در سال ۱۳۹۳ 
تعداد کارگران معرفی شــده به سازمان آموزش فنی و حرفه ای ۲۴ هزار 
و ۳۷۴ نفر بوده که به ۲۹ هزار و ۹۰۶ نفر در ســال ۱۳۹۴ نفر رســیده 
است.مقایسه آمار معرفی کارگران بیکار شده به فنی و حرفه ای طی سال 
۱۳۹۴ تا ۱۳۹۵ نیز نشــان می دهد که این میزان افزایش یافته و از ۲۹ 
هزار و ۹۰۶ نفر در ســال ۱۳۹۴ به ۳۱ هزار و ۱۶۰ نفر در ســال ۱۳۹۶ 
رسیده اما در فاصله ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ روند کاهشی پیدا کرده 
اســت.در حالی که آمار معرفی کارگران بیکار شــده به سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای در ســال ۱۳۹۵ به ۳۱۱۶۰ نفــر افزایش یافته این رقم 
سال گذشته ۲۹۱۰۶ نفر بوده است.بر اساس اعام مرکز آمار و اطاعات 
راهبــردی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ســال ۱۳۹۷ برای ۱۸ 
هزار و ۱۱۲ نفر مقرری بگیر بیمه بیکاری فرصت اشــتغال جدید فراهم 
شــده که این میزان در سال گذشته به بیش از ۲۲ هزار و ۸۵۰ اشتغال 

جدید افزایش یافته است.

۸۰ درصد معامات بازار طا در اختیار 
سکه و طای آب شده

رییــس اتحادیــه طا و جواهر تهــران گفت: تنها حــدود ۲۰ درصد 
معامات مربوط مصنوعات طا )طای ساخته شده( است و ۸۰ درصد 
معامات به ســکه و طای آب شــده تعلق دارد.»ابراهیم محمدولی« 
دربــاره وضعیت بازار طا، افزود: بازار طا تحت تاثیر نرخ دار و اونس 
قرار دارد که در روزهای اخیر هر دوی آنها روندی افزایشــی داشته اند.

رییــس اتحادیه طا و جواهر تهران با بیان اینکــه زمانی که بازار ارز 
دچار نوســان می شود، اثر مستقیم بر سکه و طا می گذارد و قیمت ها 
را تغییــر می دهد، اضافه کرد: عاوه بــر دار، قیمت اونس جهانی نیز 
رشد کرده است.محمدولی ادامه داد: رشد تقاضا نیز در افزایش قیمت 
طا و ســکه نقش داشته اســت، به طوری برخی افراد به سراغ خرید 
و ســرمایه گذاری در بازار طا و ســکه آمده اند که باعث شده میزان 
تقاضای ســکه در روزهای اخیر افزایش یابد.شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی به تازگی واردات طا را از پرداخت عوارض قانونی و مالیات بر 
ارزش افزوده، معاف کرده است که رییس اتحادیه طا و جواهر تهران 
در واکنش به این تصمیم می گوید: این مصوبه، اقدام خوبی است اما به 
شرطی که بازارهای داخلی مثل ارز ثبات داشته باشد.وی با بیان اینکه 
طبق این مصوبه، واردات طا تا پایان سال ۹۹ بدون پرداخت عوارض 
و مالیات بر ارزش افزوده امکان پذیر اســت، اضافه کرد: عدم ثبات بازار 
طا، مانع آشــکار شدن تاثیر مثبت این مصوبه خواهد شد، در صورتی 
که بازار ارز، ثبات نداشــته و قیمت دار باا برود، هر چه طا نیز وارد 
شــود با افزایش قیمت مواجه خواهد شــد.محمدولی ادامه داد: البته 
در صورت کاهش شــیوع کرونا و از ســر گیری رفت و آمد آزاد میان 
کشــورها، امکان صادرات مصنوعات طا توسط تولیدکنندگان ایرانی 

فراهم می شود که رونق تولید را به همراه خواهد داشت.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه 
و شهرســازی گفت: بر اساس آمار 
ســال ۹۵، در شــهر تهران، ۴۳.۶ 
درصد از افراد مســتاجر هســتند. 
محمود محمود زاده گفت: براساس 
آخرین آمار نفوس و مســکن سال 
هــزار   ۱۰۰ و  میلیــون   ۱۸  ،۹۵
خانوار در کشــور وجود دارد که از 
ایــن تعداد حدود ۶ میلیون و ۶۰۰ 
هزار خانوار، معــادل ۳۰.۷ در صد 
مستأجر هستند.وی ادامه داد: در ۷ 

استان از جمله تهران، کهکیلویه و 
بویر احمد، کرمانشاه، قم و لرستان 
نرخ اجاره نشینی بیش از ۴۰ درصد 
است و در ۶ اســتان از جمله یزد، 
مازندران و گلســتان، نــرخ اجاره 
نشــینی کمتــر از ۳۰ درصد و در 
بقیه اســتان های کشور، آمار اجاره 

نشینی بین ۳۰ تا ۴۰ درصد است.
محمــودزاده اضافه کرد: با توجه به 
افزایش قیمت زمین، نرخ اجاره هم 
افزایش پیــدا می کند، علت آن هم 
شــخصی بودن ملک است و دولت 
هم در گذشــته به ایــن بازار ورود 
خاصــی نداشــت.معاون وزیر راه و 

شهرسازی درباره پیشنهادهای این 
وزارتخانه در بخش مســکن گفت: 
برای مدیریت بازار اجاره، وزارت راه 
و شهرســازی پیشنهادهای خود را 
در بخش کوتاه مدت، میان مدت و 
بلند مدت ارائه کرده است البته در 
هفته گذشــته جلسات کارشناسی 
آن برگزار شــد و هفتــه آینده نیز 
پیشــنهادها به دولت ارائه می شود 
پیشــنهادها در جهت  ایــن  کــه 

توانمندی و کنترل بازار است.

معاون وزیر مسکن:

44 درصد تهرانی ها مستاجر هستند

عضو هیات مدیره مجمع واردات گفت: متاســفانه 
مسئولین در قبال گرانی ارز و کااها، صرفا به دستور، 
شعار و سخنرانی کفایت کرده اند و تصور می کنند 
که با بخشــنامه، اباغیه و مصاحبه، کارها درســت 
می شــود.علیرضا مناقبی، عضو هیات مدیره مجمع 
واردات ضمن اشــاره به وضعیت نابســامان واردات 
قانونی اظهار داشــت: متاســفانه مسئولین در قبال 
گرانی ارز و کااها، صرفا به دستور، شعار و سخنرانی 
کفایت کرده اند و تصور می کنند که با بخشــنامه، 
اباغیه و مصاحبه، کارها درست می شود.وی افزود: 
اگر قرار بود با اقتصاد دســتوری به جایی برسیم، تا 
اان رسیده بوده ایم. اما به نظر، مسئولین همچون 
گذشــته قصد دارند بر این طبلی که سال ها کوفته 
اند، بکوبند.مناقبی ادامه داد: مشــکل بازار، کمبود 
نظارت و بازرسی نیســت که آقایان پشت سرهم از 
تشکیل گروه های نظارت و بازرسی خبر می دهند، 
بلکه مسئله اصلی، انتظار و توقع کمبود کاای مورد 
تقاضا و احتمال افزایش بیش از پیش نرخ ارز است 

که بازار را نابسامان کرده است و مقصر این داستان 
هم، مسئولینی هســتند که در برابر فعالیت قانونی 
واردکنندگان رسمی کشــور، به بهانه های مختلف 
سنگ اندازی می کنند.وی افزود: اگر واردات قانونی 
کاهش پیدا کند، طبیعی است که کمبود کاا رخ می 
دهد و این کمبود، هم بر مصرف کننده فشار می آورد 
و هــم بر تولیدکننده ای که با کمبود یا گرانی مواد 
اولیه مواجه شده است.به گفته مناقبی، تولیدکننده 
نمی تواند بدون مواد اولیه با کیفیت، کاای مناسب 
تولید کند و این، موجب نارضایتی مردم می شــود 
و معضات ثانویه ایجاد می کند و مســئولین بهتر 
اســت پیش از اینکه دیر شود، در این رابطه تجدید 
نظر کنند.وی افزود: قطعا مقابله با واردات بی رویه، 
یک امر ضروری اســت ولی موضوع این است که به 
صرف ادعای تولید داخل، نمی شود بازار را رها کرد.

عضو هیات مدیره مجمع واردات ادامه داد: تولید ملی 
همــراه با ایجاد ارزش افزوده، مورد تایید همه مردم 
و فعاان اقتصادی اســت و باعث افتخار کشور است 

ولی هر تولیدی، شایسته حمایت نیست. ضرر تولید 
بی کیفیت، بیش از تولید آن اســت. اما به نظر می 
رسد که تولید بی کیفیت، اگر برای مردم آب ندارد، 
برای یک عده، نان دارد.مناقبی با اشــاره به افزایش 
مشوق های قاچاق تصریح کرد: متاسفانه همه مسیر 
ها در جهت پروار کردن قاچاق است و نه حمایت از 
تولید ملی و این واقعیتی است که به وضوح در بازار 
دیده می شود و معلوم نیست که آیا مسئولین خواب 

هستند یا اینکه خودشان را به خواب زده اند؟
وی پیشنهاد داد: مسئولین باید به بخش خصوصی 
اجازه دهند که از امکانات و ارز خود استفاده کنند و 
کاای مورد تقاضای مردم را از مسیر قانونی و رسمی 
تامین کنند. این پیشــنهادات و انتقــادات، برپایه 
آسیب شناسی گذشته و دلسوزی برای کشور، مردم 
و انقاب اســت و  درخواست ما از سرپرست وزارت 
صمت آن است که خود را برای دقایقی جای فعاان 
اقتصادی قرار دهد  و شرایط را برای فعالین قانونمند، 

هموار سازد.

مشکلگرانیبادستوروشعاروسخنرانیحلنمیشود
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میزان صادرات نفت در سال 98 چقدر بود؟گزیده خبر

۷۰ درصد درآمد نفتی سال گذشته محقق نشد
براســاس آمارهای اعام شده توســط مقامات ارشد دولتی، میزان 
صادرات نفت ایران در ســال 98 حدود یک ســوم رقم پیش بینی 
شده توسط دولت در قانون بودجه پارسال بوده است و پیش بینی 
می شود اتفاق مشابهی در سال جاری هم رخ دهد.یکی از مهمترین 
ســوااتی که درباره عملکرد قانون بودجه 98 مطرح بوده و تاکنون 
صراحتا توسط مسئوان دولتی پاســخ داده نشده، میزان صادرات 
نفت ایران در ســال گذشته بوده اســت. پاسخ این سوال می تواند 
کمک زیادی به تخمین رقم کسری بودجه 99 از محل درآمدهای 
نفتی بکند. با این وجود، اخیرا برخی از مسئوان ارشد دولتی صراحتا 
میزان درآمدهای نفتی کشور را اعام کرده اند و با توجه به همین 
موضوع، می توان رقم مذکور را محاســبه کــرد. در این گزارش به 

بررسی این موضوع می پردازیم:

درآمد نفتی دولت در سال 98 چقدر بوده است؟
اولیــن بار، عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی در حین ارائه 
گــزارش درباره وضعیت اقتصادی کشــور در صحن علنی مجلس 
شــورای اسامی در تاریخ 13 خردادماه با تاکید بر اینکه تحریم ها 
تاثیر بسیاری بر شاخص های رشد اقتصادی داشت، گفت: »به طور 
مثال، ما در سال 90، بالغ بر 107 میلیارد دار درآمد حاصل از نفت 
داشتیم که درســال 98 به کمتر از 20 درصد این رقم دست پیدا 
کردیم«.دقایقی بعد از سخنرانی همتی در صحن علنی مجلس، نوبت 
به سخنرانی محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
در خانه ملت رسید و نوبخت درباره وضعیت صادرات نفت و میعانات 
گازی گفت: »این موضوع همواره با نشــیب و فرازهایی مواجه بوده 
اســت چنانچه از 119 میلیارد دار میزان صادرات در سال 90، به 
8.9 میلیارد دار در سال گذشته رسیده ایم«.چند روز بعد یعنی در 
تاریخ 24 خردادماه، نوبت به اظهارات اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور درباره این موضوع رسید. جهانگیری در مراسم تودیع 
و معارفه رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به برخی محدودیت های 
دولت نظیر کاهش درآمدهای نفتی اشاره کرد و گفت: »ما کشوری 
بودیم که در یک ســال 100 میلیارد دار درآمد نفتی داشتیم اما 
کل درآمد نفتی کشــور در سال 98 حدود 8 میلیارد دار بوده که 
ایــن کاهش درآمد، بر همه بخش هــا از جمله بودجه دولت تاثیر 
می گذارد«.با توجه به اظهارات فوق، میزان درآمد نفتی کشــور )و 
نه صرفا دولت( در سال 98، بالغ بر 8.9 میلیارد دار بوده است. در 
نتیجه، کل درآمد دولت از محل صادرات نفت خام و میعانات گازی 
در سال گذشته با کسر سهم 20 درصدی صندوق توسعه ملی )بدون 
درنظر گرفتن مجوز داده شده در بند »ه« تبصره 4 قانون بودجه 98( 

و همچنین سهم 14.5 درصدی شرکت ملی نفت ایران، بالغ بر 5.8 
میلیارد دار بوده است.

قیمت هر بشکه نفت صادراتی ایران چقدر بوده است؟
برای محاسبه کردن میزان صادرات نفت )نفت خام و میعانات گازی(، 
نیاز داریم متوسط قیمت هر بشکه نفت صادراتی ایران در سال 98 را 
بدانیم.همانطور که مسئوان ارشد سازمان برنامه و بودجه بارها اعام 
کردند، دولت در محاسبه درآمد نفتی ایحه بودجه 98، قیمت هر 
بشــکه نفت صادراتی را 54 دار در نظر گرفته بودند. با این وجود، 
محمدباقر نوبخت در نشست خبری با موضوع ایحه بودجه 99 در 
تاریخ 18 آذرماه پارسال و در پاسخ به انتقادات کارشناسان و رسانه 
هــا درباره بیش برآورد درآمدهای نفتــی در این ایحه با توجه به 
میزان صادرات نفت و میعانات گازی کشــور، مدعی شد قیمت هر 
بشکه نفت صادراتی ایران در هشت ماهه ابتدایی 98 حدود 62 دار 
بوده است، ادعایی که نگرانی ها درباره احتمال عدم تحقق بخشی از 
صادرات نفت پیش بینی شــده در ایحه بودجه 99 را کاهش می 
داد )درآمدهای نفتی کشور در این ایحه با فرض قیمت هر بشکه 
نفت صادراتی برابر 50 دار محاسبه شده بود(.براساس این گزارش، 
نوبخت در حالی این ادعا را مطرح کرد که در صفحه 125 جلد اول 
گزارش »برنامه عملیاتی دوســاانه دولت 1400-1399« )یکی از 
اسناد پشتیبان ایحه بودجه 99( که توسط معاونت امور اقتصادی 

و هماهنگی برنامه و بودجه سازمان برنامه و بودجه تهیه شده بود و 
همزمان با تقدیم ایحه بودجه 99 به مجلس رسانه ای شد، درباره 
این موضوع آمده بود: »در هشــت ماهه اول سال جاری، میانگین 
قیمت صادراتی هر بشــکه نفت ایران حدود 50 دار بوده است«.با 
توجه به ارقام فوق و با عنایت به کاهش واردات نفت چین )مشتری 
اصلی نفت ایران در دوره تحریم( در ماه های پایانی پارسال بخاطر 
شیوع کرونا، قیمت هر بشکه نفت صادراتی ایران در سال 98، بالغ 

بر 50 دار بوده است.

میزان صادرات نفت ایران در سال 98 به حدود 0.5 میلیون 
بشکه رسید

حال به سراغ پاسخ دادن به سوال اصلی یعنی میزان صادرات نفت 
)نفت خام و میعانات گازی( ایران در ســال 98 می رویم.با توجه به 
اینکه کل درآمد نفتی کشــور در سال گذشته، بالغ بر 8.9 میلیارد 
دار و قیمت هر بشکه نفت صادراتی ایران در سال 98، حدود 50 
دار بوده اســت؛ میزان صادرات نفت ایران در سال گذشته، بالغ بر 

490 هزار بشکه در روز بوده است.

تبعات ســنگین بیش برآورد عمدی درآمدهای نفتی در 
قوانین بودجه

با توجه به اینکه میزان درآمد نفتی دولت در ســال 98 بر مبنای 

صادرات 1.5 میلیون بشکه ای نفت بر مبنای قیمت هر بشکه نفت 
54 دار تنظیم شــده بود، باید گفت صرفا حدود 30 درصد رقم 
درنظر گرفته شده، محقق شده اســت. به عبارت دیگر، دولت در 
محاسبه درآمد نفتی سال 98، دچار حدود 70 درصد بیش برآورد 
شده است، اتفاقی که تحقق آن کاما قابل پیش بینی بود ولی دولت 
و مجلس با تکیه بر اســتدال های غیرمنطقی و غیرکارشناسی، 
حاضر به پذیرش این موضوع نشدند و کشور را دچار کسری بودجه 
باایی در ســال گذشته کردند. اســتدال دولت در این زمینه که 
متاسفانه مورد پذیرش نمایندگان مجلس هم قرار گرفت، این بود 
کــه که اگر در بودجه، میزان صادرات نفت را به جای 1.5 میلیون 
بشکه، 500 هزار بشکه بگذاریم، یعنی ما در مقابل آمریکا تسلیم 
شــده ایم! به عبارت دیگر، همانطور که یکی از مسئوان سازمان 
برنامه و بودجه کشــور در یک برنامه رادیویی صراحتا اعام کرد، 
کارکرد رقم باای صادرات نفت در ایحه بودجه برای امیدآفرینی 
بود!کارشناســان، مراکز پژوهشی و رســانه ها تاکنون بارها درباره 
تبعات سنگین بیش برآورد عمدی و غیرمنطقی درآمدهای نفتی 
در قوانین بودجه ســاانه هشدار داده اند. به عنوان مثال، در یکی 
از گزارش های مرکز پژوهش های مجلس با موضوع ایحه بودجه 
99، دربــاره این موضوع آمده بــود: »بیش برآوردهای غیرمعمول 
منابع عمومی باعث می شود از یک طرف دولت تاش کافی برای 
ایجاد منابع درآمدی پایدار ازجمله درآمدهای مالیاتی از خود نشان 
ندهد و از طرف دیگر قدم هــای جدی برای مدیریت هزینه ها در 
سمت مصارف بودجه برداشته نشــود. همچنین به رغم تصویب 
قانون بودجه، میزان منابع قابل تخصیص برای دستگاه های اجرایی 
مشخص نبوده و امکان برنامه ریزی ساانه از آنها سلب خواهد شد. 
نتیجه این اتفاقات سردرگمی دستگاه های اجرایی و عمدتاً تأمین 
کســری بودجه دولت از ســاده ترین و در عین حال زیان بارترین 
روش تأمین کسری بودجه خواهد بود که همان استقراض از بانک 
مرکزی و برداشت از صندوق توسعه ملی است«.متاسفانه علی رغم 
هشدارهای مکرر مراکز پژوهشی و کارشناسان، درآمدهای نفتی در 
قانون بودجه 99 هم بر مبنای همین استدال های غیرمنطقی و 
با فرض صادرات 1 میلیون بشــکه ای نفت تنظیم شده است. در 
نتیجه، پیش بینی می شود حدود 50 درصد درآمدهای نفتی امسال 
هم محقق نشود و دولت مجددا دچار کسری بودجه چشمگیری 
شود. به عبارت دیگر، حدود 5.95 میلیارد دار از درآمدهای نفتی 
دولت در سال جاری )معادل 25 هزار میلیارد تومان با احتساب  ارز 
4200 تومانی( محقق نخواهد شد و دولت مشابه پارسال در تامین 

ارز دولتی کااهای اساسی دچار مشکل خواهد شد.

نایب رییس هیات مدیره سندیکای برق:
عراق در پی کاهش وابستگی به برق ایران

نایب رییس هیات مدیره ســندیکای برق گفت: هر چند عقد قرارداد 2 ســاله 
صادرات گاز به عراق موفقیت آمیز بود اما عراق در حال مذاکره اســت تا ظرفیت 
شبکه خود را باابرده و از سایر کشورها برق وارد کند.پیام باقری، دبیر سندیکای 
برق ایران با بیان اینکه ایران با همســایگانی که از طریق زمینی با آن ها هم مرز 
است ارتباط الکتریکی دارد گفت: صادرات برق کشورمان با اختاف قابل توجهی 
عمدتاً به سمت کشور عراق اســت. این هم به میزان تقاضای برق این کشور بر 
می گردد که بسیار بااست و متناسب با تولید برق در این کشور نیست؛ عراق در 
فصول گرما با کمبود برق مواجه می شود که از طریق برق ایران و واردات گاز این 
کمبود را جبران می کند.وی با اشاره به اینکه ایران بیش از هزار مگاوات به ویژه در 
ایام پیک به عراق برق صادر می کند، افزود: این رقم گاهی اوقات تا میزان 1200 
مگاوات هم می رسد؛ البته در برخی مواقع هم با مشکاتی در حوزه تجارت برق با 
عراق مواجه می شویم به ویژه از زمانی که تحریم ها شکل جدی تری به خود گرفت.

نیمی از طلب 1 میلیارد داری وصول شد / عقد قرارداد 2 ساله موفقیت 
بود

ایــن فعال صنعت برق، دریافت پول برق از عــراق و طلب یک میلیارد داری از 
این کشور را یکی از چالش های جمهوری اسامی ایران دانست و تصریح کرد: در 
ســفر اخیری که اردکانیان، وزیر نیرو به عراق داشت، آن طور که توسط رسانه ها 
گزارش داده شــد نیمی از این طلب وصول شد و نیمی دیگر قرار است در آینده 
پرداخت شود. مشکل نقل وانتقال بدون تأخیر پول برق صادراتی به عراق همواره 
جزو دغدغه های صادرات برق بوده و نوسان های زیادی دراین باره به چشم خورده 
است.باقری درباره دستاوردهای سفر وزیر نیرو به عراق گفت: قراردادهای صادرات 
برق معمواً یک ساله منعقد می شده است اما در این سفر، قرارداد دوساله ای امضا 
شد که دستاورد خوبی بود و در این شرایط که عراق هم تحت فشار آمریکاست و 
به صورت مقطعی واردات برق از ایران را از تحریم معاف می کرد و فرصت سه ماهه 
را تمدید کرد تا واردات از ایران را قطع کند، امضای این قرارداد دوســاله بســیار 

موفقیت آمیز بود.

بهره مندی بخش خصوصی از مطالبات رسوب شده دولت
وی درباره راهکارهای تسویه حساب برقی با عراق عنوان کرد: یکی از راهکارهای 
اســتفاده از این منابع فارغ از اینکه چه بخشــی از آن را می توان به صورت نقدی 
وارد کرد، می تواند این باشــد که طلب وزارت نیرو، یک اعتبار در کشور عراق در 
نظر گرفته شــود و بخش خصوصی از این محل تأمیــن مالی پروژه های خود را 
انجام دهد. یا اینکه اعتباری در بانک باشــد برای اخذ تضامینی که شرکت های 
فعال صادراتی برای شرکت در مناقصه و صدور ضمانت نامه های بانکی می توانند 
از آن استفاده کنند.عضو هیأت مدیره سندیکای برق ایران در تشریح این موضوع 
افزود: بخشی از شرکت های فعال حوزه برق، از وزارت نیرو طلب دارند و این طلب 
می تواند در منابع رسوب شــده این وزارتخانه در عراق مورداستفاده قرار بگیرد. 
بخش خصوصی امروز در حوزه صادرات برق نقشــی ندارد و این حوزه کاماً در 
اختیار دولت است. یکی از نکاتی که می تواند کشور را به هاب برق منطقه تبدیل 
کند حضور بخش خصوصی در این حوزه است.او با تاکید بر لزوم حرکت جمهوری 
اسامی ایران به سوی تبدیل شدن کشور به هاب برق منطقه گفت: این موضوع 
از چنان اهمیتی برخوردار است که در قوانین باادستی کشور به آن اشاره جدی 
شــده است؛ در قانون سیاست های اقتصاد مقاومتی و برنامه ششم به وزارت نیرو 

تکلیف شده که باید در پایان برنامه قطب برق منطقه باشد.

کشورهای دیگر بیکار ننشستند / خطر حذف از بازار برق بیخ گوش ایران
به گفته این مقام مسؤول نکته مهم دیگر بازارهای اطراف ایران هستند؛ از عراق و 
پاکستان و افغانستان گرفته تا سوریه و لبنان و حتی کشورهای خلیج فارس مانند 
عمان. مجموعه این عوامل نشان می دهد بسیار مستعد هستیم برای تبدیل شدن 
به قطب برق منطقه ولی این فرصت ها گذرا هســتند و کشورهای دیگر در حال 
افزایش میزان تولید برق خود هســتند. برای استفاده از این فرصت، استفاده از 
توان بخش خصوصی ضروری است.باقری با بیان اینکه برای رسیدن به این هدف، 
باید یک برنامه ریزی استراتژیک در دستور کار قرار بگیرد، اضافه کرد: کشورهای 
منطقه بیکار ننشسته اند؛ مثاً در پروژه کاسا هزار، برق از تاجیکستان و قرقیزستان 
به افغانستان و پاکستان می رساند یا پروژه هایی که ترکمنستان دارد برای رساندن 
برق به افغانستان و پاکستان. عراق هم امروز در حال مذاکره است تا ظرفیت شبکه 

خود را باابرده و از سایر کشورها برق وارد کند.

 پیش بینی اوپک از بهبود تقاضای نفت 
در ۶ ماه آینده

اوپک در جدیدترین گزارش ماهانه خود، در دورنمای امسال بازار نفت نسبت به 
گزارش قبلی خود تغییر چندانی نداد اما از بهبود تقاضا برای نفت در ماه های آینده 
خبر داد. اوپک در گزارش ماه ژوئن خود اعام کرد پس از نیمه اول سال 2020 
که به دلیل تاثیر شیوع بیماری کووید 19 روی اقتصاد جهانی و عوامل بنیادین 
بازار نفت، کم سابقه و پرحادثه بود، اوضاع در حال آرام شدن است.این گروه پیش 
بینی کرد تقاضا برای نفت در نیمه دوم سال 2020 به میزان 6.4 میلیون بشکه 
در روز کاهش پیدا خواهد کرد که کمتر از کاهش 11.9 میلیون بشکه در روز در 
نیمه اول است.طبق تحلیل اوپک که 13 کشور عضو دارد، این گروه در سه ماهه 
ســوم ســال 2020 به میزان 27.81 میلیون بشکه در روز و در سه ماهه چهارم 
31.2 میلیون بشــکه در روز نفت بدون ایجاد مازاد عرضه تولید خواهد کرد.این 
گروه در ماه مه با کاهش تولید به میزان 6.3 میلیون بشکه در روز، 24.20 میلیون 
بشکه در روز نفت تولید کرد که نشان می دهد فضای کافی برای اوپک و شرکایش 
به منظور تسهیل کاهش تولید در ماه های آینده وجود دارد.اما نمایندگان اوپک 
در خصوص تســهیل کاهش تولید به این زودی محتــاط مانده اند و در گزارش 
اوپک خاطرنشان شده که ابهامات فراوانی در پیش بینی ها وجود دارد و حتی اگر 
محدودیت تولید داوطلبانه اوپک حفظ شود، ممکن است ماه ها زمان ازم باشد 
تا سطح ذخایر جهانی نفت پایین بیاید.یک نماینده اوپک به پایگاه خبری »اس 
اند پی گلوبال پاتس« گفت: اوضاع اکنون خوب به نظر می رسد اما ما باید بسیار 
محتاط باشــیم. باید در صورت موج دوم شــیوع ویروس کرونا باید چه انتظاری 
درباره رشد اقتصادی داشته باشیم.بر اساس گزارش ماهانه اوپک که از آمار شش 
منبع ثانویه بهره گرفتــه، عراق و نیجریه بزرگترین تخلف کنندگان در عمل به 
ســهمیه کاهش تولید بوده اند. هر دو کشور در نشست ششم ژوئن گروه اوپک 
پاس برای بهبود پایبندی خود و جبران بدعهدی از ســوی عربستان سعودی و 
روسیه تحت فشار قرار گرفتند و وادار شدند متعهد شوند با کاهش بیشتر تولید، 
پایبندی خود را بهبود خواهند بخشید.عراق در ماه مه 4.17 میلیون بشکه در روز 
نفت تولید کرد که حدود 580 هزار بشکه در روز بااتر از سهمیه تولید این کشور 
بود و نیجریه 1.59 میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که 180 هزار بشکه در 
روز بااتر از سهمیه تولیدش بود.عربستان سعودی که بزرگترین عضو اوپک است، 

در ماه میادی گذشته 8.48 میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد.

توقف همکاری یونانی ها با ونزوئا از 
ترس تحریم های آمریکا

در پی قرار گرفتن چهار نفتکش تحت مدیریت شــرکت های یونانی در 
لیست سیاه تحریم های آمریکا، کشــتی داران یونانی قول دادند فعالیت 
تجاری با ونزوئا را متوقف کنند. اتحادیه کشتی داران یونانی در بیانیه ای 
اعام کرد که به مقررات تحریم های آمریکا پایبند خواهد بود و از اعضایش 
خواهد خواست از همکاری با دولت فعلی ونزوئا خودداری کنند.تئودور 
ونیامیس، رییس اتحادیه کشــتی داران یونانی اوایل هفته جاری با سفیر 
آمریکا در یونان دیدار کرد تا پایبندی این اتحادیه به تحریم های آمریکا را 
به وی ابراز کند.بخش بزرگی از ناوگان نفتکشهای جهان تحت مدیریت 
شــرکت های یونانی قــرار دارد و منابع آگاه اظهار کــرده اند که توقف 
همکاری آنها با ونزوئا، ممکن است در ماه های آینده روی صادرات نفت 
این کشــور آمریکای جنوبی تاثیر بگذارد.وزارت خزانه داری آمریکا دوم 
ژوئن چهار شرکت کشتیرانی و نفتکش های آنها را به دلیل ادامه تسهیل 
تجارت نفت با ونزوئا هدف تحریم قرار داد.اتحادیه کشــتی داران یونانی 
هفته گذشته اعام کرد سیاست قاطعی را در پیش گرفته که حمل نفت 
خام ونزوئا توسط کشتی های تحت مدیریت شرکتهای یونانی را تا زمان 
برقرار ماندن تحریم های آمریکا علیه ونزوئا ممنوع می کند.در گذشــته 
تحریم های آمریکا روی کشــورها روی نرخ کرایه کشتی ها تاثیرگذار بود 
و تحریمهای سال گذشــته علیه شرکت نفتکش دولتی کاسکوی چین 
نمونه ای از آن است.وزارت خزانه داری آمریکا در 25 سپتامبر سال 2019 
دو واحد شرکت سیسکو را به اتهام حمل نفت ایران هدف تحریم قرار داد 
و این اقدام باعث شد نرخ حمل محموله در مسیر غرب آفریقا به چین تا 
11 اکتبر 71 دار در هر تن یا معادل 361.61 درصد افزایش پیدا کرده 

و به 90.66 دار در هر تن برسد.

نفت گران شد؛
روی خوش بازار نفت به گزارش اوپک

 قیمــت نفت در واکنش به گزارش تولید اعضای اوپک در ماه گذشــته 
میادی گران شد، هر چند باا گرفتن اختاف بین چین و آمریکا اجازه 
رشــد بیشتر قیمت را نداد.روز گذشــته اوپک در گزارشی اعام کرد که 
تولید 13 عضو این ســازمان در ماه مه با کاهش 6.3 میلیون بشــکه ای 
همراه بوده اســت.در این گزارش تاکید شــد؛ درحالــی که تولید اوپک 
درماه آوریل 30.5 میلیون بشــکه در روز بوده، این رقم در ماه گذشــته 
به 24.2میلیون بشــکه رسیده است. عربســتان، امارات و کویت در این 
بین بیشــترین تاثیر را در کاهش تولید داشــته اند.این گزارش امیدها را 
برای تقویت بیشتر قیمت افزایش داده ،زیرا عرضه را در بازار طای سیاه 
متعادل کرده است. با توجه به این گزارش، قیمت نفت امروز بعد از چند 
روز کاهش با رشــد همراه شد. نفت برنت با رشدی 0.8 درصدی به  41 
دار و 4 ســنت در هر بشکه رسید. نفت شاخص آمریکا نیز 0.5 درصد 
باا رفت تا این نفت 38 دار و 16ســنت در هر بشکه معامله شود.با این 
حال باا گرفتن اختاف بین چین و آمریکا اجازه رشد بیشتر قیمت ها در 
بازار را نداد. امروز کاخ سفید در بیانیه ای اعام کرد که دونالد ترامپ یک 
مصوبه کنگره درباره تحریم چین را امضا کرد.در مقابل چین هم زمان با 
امضای مصوبه کنگره آمریکا توسط ترامپ و بیانیه مشترک اعضای گروه 
7 که خواستار بازنگری در ایحه امنیتی هنگ کنگ شده بودند، واکنش 
نشان داد.این موضوع می تواند بر رشد اقتصاد جهان و تقاضای نفت تاثیر 

منفی داشته باشد.
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گزیده خبر دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران

۹۵ درصد پوشاک خارجی در بازار بدونه شناسه کاا
دبیر اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشــاک ایــران با بیان اینکه 
شــیوع ویروس کرونا موضوع مقابله با پوشاک قاچاق در سطح عرضه را 
کمرنگ کرده، تصریح کرد که ۹۵ درصد پوشاک وارداتی در بازار شناسه 
کاا ندارد و قاچاق محســوب می شود.سعید جالی قدیری، با اشاره به 
ممنوعیت واردات در دو ســال گذشته، اظهار کرد: البته تولیدکنندگان 
معتقدند واردات با موازین قانونی و مشــخص بودن منشــا، مبدا و برند 
آن ایرادی ندارد و منجر به ایجاد فضای رقابتی می شود.اما به گفته وی 
یکی از شــکل های واردات پوشاک که تولیدکنندگان داخلی از رقابت با 
آن باز می مانند،  واردات کاای اســتوک است. به طوری که پوشاکی که 
فصل آن تمام شــده و اصطاحا اســتوک نامیده می شوند به قیمت هر 
کیلو یک دار خریده می شود و به طور تخمینی می توان گفت که چهار 
تیشــرت حدود یک دار و هر کدام حدود ۱۰ هزار تومان قیمت دارند 
و هیچ تولیدکننده ای قادر به رقابت با این ارقام نیست.جالی قدیری با 
بیــان اینکه امکان این حجــم از واردات به صورت زیرزمینی و کولبری 
وجود ندارد، تصریح کرد: واردکنندگانی کــه عاقه دارند در بازار ایران 
کارکنند موظف هستند با تولیدکنندگان ایرانی قرارداد ببندد که معادل 
۲۰ درصد وارداتشان را آن ها در کشور تولید کنند. بخشی از کسانی که 
با تولیدکننده داخل همکاری می کنند شناسه کاا دریافت می کنند، اما 
هرکاایی که شناسه نداشته باشــد قاچاق محسوب می شود که حجم 
بســیار زیادی از بازار را تشکیل می دهد،  به طوری که می توان گفت ۹۵ 

درصد پوشــاک خارجی در بازار شناسه کاا ندارد.دبیر اتحادیه تولید و 
صادرات نساجی و پوشــاک ایران با اشاره به لزوم اجرای طرح مقابله با 
کاای قاچاق در ســطح عرضه،  تصریح کرد: شیوع ویروس کرونا باعث 
کمرنگ شــدن مباحث مربوط به مبارزه با قاچاق شــد و طی ماه های 
گذشته نیرو و انرژی واحدهای اجرایی صرف مقابله با این ویروس شده 
است.وی با بیان اینکه یکی از مطالبات تولیدکنندگان اجرای مرحله به 
مرحله طرح شناســه کاا ذیل ماده ۱۳ قانون مبارزه با قاچاق کاا و ارز 
اســت، تصریح کرد: جلســات مربوط به اجرای این طرح بیش از شش 
ماه اســت برگزار نشــده اما باید توجه کنیم که شرایط همیشه به این 
شکل نخواهد ماند و کشور باید برای روزهایی که تجارت به حالت عادی 
برمی گردد آماده شود تا قاچاق کشور را تحت تاثیر قرار ندهد.به گزارش 
ایســنا، ســتاد مبارزه با قاچاق کاا و ارز دو سال پیش اعام کرد که از 
ابتدای دی ماه ســال ۱۳۹۷، با هماهنگی دســتگاه های مختلف با تمام 
فروشندگان برندهای بدون مجوز رسمی پوشاک، برخورد قاطع می شود.

اما مرداد ماه سال گذشته، حدود هفت ماه بعد از آغاز اجرای این طرح، 
مجید نامی، عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
ایران، گفت که »مبارزه با قاچاق پوشاک در سطح عرضه با صدور اخطار 
کتبی به شــکلی که در سال گذشــته اجرا می شد، تقریباً متوقف شده 
است«. حاا هم به نظر می رســد شیوع ویروس کرونا مانع از سرگیری 

اجرای این طرح شده است.

 جزئیات مصوبات ارزی، صادراتی و کشاورزی ستاد تنظیم بازار
  ثبت سفارش شرکتهای صادراتی منوط 

به بازگشت ارز است
دبیر ســتاد تنظیم بازار مصوبات ارزی، کشاورزی، و کااهای اساسی این هفته 
ستاد تنظیم بازار را تشریح کرد و گفت: ثبت سفارش شرکتهای صادراتی، منوط 
به بازگشــت ارز اســت.محمدرضا کامی در خصوص مصوبات این هفته ستاد 
تنظیم بازار اظهار داشــت: پیش از این و در جلسات قبلی ستاد تنظیم بازار در 
راستای کمک به کشاورزان گوجه کار استان کرمان مصوب شده بود که سازمان 
تعاونی روســتایی نســبت به خرید حمایتی گوجه اقدام کند، به همین منظور 
کمیته ای تشکیل شد.وی ادامه داد: این کمیته که متشکل از سازمان برنامه و 
بودجه، ســازمان حمایت و وزارت جهاد کشاورزی است، مصوب کرد که دولت 
و ســازمان برنامه و بودجه اعتباری 4۰۰ تومانی برای هر کیلو گوجه اختصاص 
دهد.سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت خاطر نشان کرد: به زودی 
برداشــت استانهای فارس و سایر استانها نیز شروع می شود، بنابراین مقرر شد 
این خرید حمایتی به ســایر استانهای گوجه کار نیز تسری پیدا کند.    کامی 
افزود: نکته مهم این اســت که این آخرین حمایت بوده و کشاورزان باید از این 
پس در سالهای آینده، در راستای الگوی کشتی که وزارت جهاد اعام می کند، 
اقدام به کشــت کنند تا دولت مجبور نباشد هر ســال مبلغی برای حمایت به 
کشــاورزان پرداخت کند.وی با بیان اینکه وقتی در کشــور نهاده های مثل جو 
،ذرت،کنجاله و دانه روغنی با وابســتگی بیش از ۹۰ درصد وارد می شود، گفت: 
این زمینها می تواند زیر کشت محصوات ضروری و مورد نیاز کشور قرار گیرد.

همچنین، صادرات رب و رب اســپتیک نیز تا پایان مهر ماه سال جاری تمدید 
شد.این مقام مسئول تصریح کرد: با توجه به اینکه برداشت گوجه ادامه دارد بر 
اساس گفته وزارت جهاد تمدید صادرات تا پایان مهر ماه، مشکلی در بازار داخلی 
ایجاد نخواهدکرد.دبیر ستاد تنظیم بازار در خصوص سایر تصمیمات ستاد برای 
محصوات کشاورزی اظهار داشت: با توجه به شروع فصل برداشت پیاز و سیب 
زمینی، کشت زیاد و همچنین فساد پذیری آنها، و همچنین عدم امکان صادرات 
پیاز داخلی به دلیل تفاوت نوع نیاز کشورهای همسایه، قرار شد سازمان تعاونی 
روســتایی اقدام به جمع اوری و خرید سیب زمینی و پیاز و عرضه مستقیم آن 
در میادین میوه و تره بار استانهای کشور کند.وی خاطر نشان کرد: استانداران و 
کارگروه های تنظیم بازار استانها نیز بایداز این ظرفیت استفاده کنند تا حداقل با 
ورود تعاونی روستایی به عنوان عامل تقاضا و خرید و انتقال به استانهای مقصد، 
نرخ برای مصرف کننده و کشور متعادل شود. کامی با تأکید بر اینکه قرار شد تا 
اطاع ثانوی کل محصول پیاز، سیب زمین و گوجه در میادین میوه و تره بار از 
استانهای بحرانی و دارای مازاد تهیه شود، گفت: سازمان تعارنی روستایی نیز باید 
غرفه های اختصاصی در اختیار کشاورزان برای عرضه این محصوات قرار دهد.

 ارائه برنامه الگوی کشت با هدف کاهش نیاز کشور به واردات
سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت در خصوص تصمیمات این هفته 
ســتاد تنظیم بازار برای حبوبات نیز بیان کرد: مقادیری حبوبات در بنادر وجود 
دارد و قرار شــد بانک مرکزی با اولویت نسبت به تخصیص ارز  آنها اقدام کند.

کامی با اشاره به اینکه در خصوص حبوبات و تنظیم بازار این کاا برای وزارت 
جهاد کشاورزی تکالیفی تعیین شــد، افزود:  مقرر شد در جلسات بعدی ستاد 
تنظیم بازار، وزارت جهاد کشــاورزی طرح خود را برنامه کشت و تعیین الگوی 
کشــت الزامی در کشور، را ارائه و مشــخص کند که با توجه به نیاز کشور چه 
محصواتی در چه اســتانهایی باید کشت شود.وی ادامه داد: این برنامه باید در 
راستای کاهش ســاانه حداقل ۱۰ درصد نیازکشور به اقام کشاورزی وارداتی 
باشــد.همچنین ضمانت نامه های اجرایی و الزاماتــی که در این راه نیاز دارد را 
نیز باید اعام کند.دبیر ســتاد تنظیم بازار  با اشاره به حضور  رئیس کمیسیون 
کشاورزی در این جلسه، خاطر نشان کرد: نمایندگان مجلس حاضر در این جلسه 
قول دادند، حتما در راستای تأمین  بودجه و منابع مورد نیاز کارگروه تنظیم بازار 
کشور ) برای اقداماتی از جمله خریدهای تضمیمنی(در بودجه سنواتی، به شکلی 

دیده شود که قابل اقدام باشد.  

 رئیس اتحادیه فروشندگان آهن: 
هیچکس پاسخگوی گرانی فواد و آهن نیست

رئیس اتحادیه آهن با اشاره به افزایش ۵۰ تا ۱۰۰ تومانی قیمت میلگرد در بازار ، 
اظهار داشت: این افزایش قیمت ها در حالی در بازار اتفاق افتاده است که تغییری 
در مصرف به وجود نیامده است.حمیدرضا رستگار، با اشاره به افزایش ۵۰ تا ۱۰۰ 
تومانــی قیمت میلگرد در بازار ، اظهارداشــت: این افزایش قیمت ها در حالی در 
بازار اتفاق افتاده اســت که تغییری در مصرف به وجود نیامده اما بعضی از افراد 
متأثر از تغییرات قیمتی تمام کااها عطش خرید در بازار آهن را دارند.وی با بیان 
اینکه عده ای در بورس بیش از نیاز خود محصول خریداری و آنها را در بازار آزاد 
با قیمت های بااتر به فروش می رسانند، افزود: چندین بار اعام کرده ام که نظام 
توزیع ایراد دارد و همین ایرادات باعث شده برخی از این خا ها سوء استفاده کرده 
و کااها را چندین ماه نگهداری و بعد با قیمت های بااتر به فروش می رســانند.

رئیس اتحادیه آهن  تصریح کرد:  چرا فروشــندگان باید با چندین واسطه کاا را 
در اختیار بگیرند! برای ما ســوال است چه کسی قیمت ها را تعیین می کند که 
بازار با وجود عدم رونق مدام با نوسان قیمت روبه رو است.وی با انتقاد از اینکه چرا 
باید نظام توزیعی آهن و فواد اصاح نشود، افزود: وجود واسطه ها در بازار باعث 
شده تا رانت ایجاد شود و قیمت ها به صورت غیر منطقی مدام تغییر کنند. برای 
حل این موضوع نامه نگاری های متعددی با وزارت صنعت انجام داده ایم اما هیچ 

توجهی به آنها نشده است.

ساعت ۲۴ شنبه؛ پایان مهلت واریز پیش 
پرداخت محصوات سایپا

 معاون بازاریابی و فروش گروه خودروسازی سایپا گفت: مهلت تعیین شده برای 
واریز مبلغ علی الحســاب طرح پیش فروش یکساله محصوات گروه خودروسازی 
ســایپا به مدت ۷۲ ســاعت کاری در نظر گرفته شده بود؛ بنابراین منتخبان این 
طرح تا ســاعت ۲4 روز شنبه ۳۱ خردادماه فرصت دارند تا نسبت به واریز مبلغ 
پیش پرداخت اقدام کنند.به گزارش گروه خودروسازی سایپا، »حسین کاظمی« 
همچنین افزود: مراسم قرعه کشی طرح پیش فروش یکساله محصوات سایپا روز 
یکشنبه ۲۵ خردادماه با حضور نهادهای نظارتی برگزار شد و با تاش همکارانمان 
تخصیص منتخبان به نمایندگی های منطقه ای جهت انجام فرآیندهای ثبت نام 
و تحویل مدارک، نیز در مدت یک روز انجام شد.  معاون بازاریابی و فروش گروه 
خودروسازی ســایپا تصریح کرد: امکان واریز وجه علی الحساب از بعدازظهر روز 
دوشنبه ۲۶ خردادماه آغاز شد و با توجه به تعطیلی روزهای چهارشنبه و جمعه، 
مهلت ۷۲ ســاعته تعیین شــده در روزهای کاری، تا ســاعت ۲4 روز شنبه ۳۱ 
خردادماه ادامه خواهد داشت.  کاظمی با بیان اینکه امکان واریز اینترنتی وجه به 
صورت شبانه روزی و حتی در روزهای تعطیل نیز فراهم است، اظهارداشت: تا ظهر 
امروز – پنجشنبه- نزدیک ۷۰ درصد از منتخبان قرعه کشی وجه خودرو مورد نظر 
خود را واریز کرده اند و سایر مشتریان نیز تا پایان روز شنبه مهلت دارند تا نسبت 

به واریز وجه اقدام کنند.

خروج سامســونگ و ال.جی جان تازه ای به تولیدکنندگان 
دادرئیس اتحادیه لوازم خانگی گفت: حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد 

بازار ما را دو برند سامسونگ و ال جی تشکیل می دادند و با 
خروج آنها تولیدکنندگان جان تازه ای گرفتند زیرا دو رقیب 
خود را از دست داده اند.مرتضی میری درخصوص تخصیص 
ارز ۱.۲ میلیــارد داری وزارت صمت به منظور تامین ارز 
مورد نیاز لوازم خانگی گفت: این مسئله پیشنهادی بود که 
به دلیل مشــکات ارزی و عدم توان تهیه ارز صادراتی در 
ایــن بخش از طرف انجمن تولیدکنندگان به وزارت صمت 

ارائه شد، در ستاد تنظیم بازار بررسی و اولویتی برای تامین 
مواد اولیه موردنیاز لوازم خانگی مطرح شــد.وی ادامه داد: 
برای تامین مواد اولیه مورد نیاز این بخش، حتی مقررشــد 
که ارز مورد نیاز برخی از بخش ها نیز تامین شود تا بتوانند 
مواد اولیه را به کارخانه های تولید لوازم خانگی برســانند تا 
به دلیل ممنوعیت ورود هرگونه کاای لوازم خانگی، اتفاقی 
رخ ندهد که بــازار با کمبود کاا مواجه باشــد. بر همین 

اساس جلسه ای توســط سازمان حمایت و وزارت بازرگانی 
با تولیدکنندگان برگزار شد و نتایج خوبی نیز حاصل گشت 
و مردم در آینده نزدیک ثمره آن را مشــاهده خواهند کرد.

میــری درخصوص میزان ارز اتخصاص یافته نیز گفت: این 
میزان برای ســال جاری کافی بوده و در نهایت بر قیمت ها 
نیز تاثیر خواهد گذاشت به طوری که شعار جهش تولید نیز 

محقق خواهد شد.

رئیس کل گمرک:
 کاهش ۲۰ درصدی تجارت بین المللی 

بخاطر کرونا
رئیس کل گمرک گفت: از مجموع خودروهایی که مجوز ترخیص داشــتند ۱۰ 
هزار خودرو ترخیص شــد و ۳ هزار خودرو همچنان در گمرکات باقی اســت. 
مهدی میراشرفی، گفت: به طور میانگین در سال ۹۷ حدود ۳۵ درصد کااها در 
واردات و صادرات از مسیر سبز عبور می کردند که در سال ۹۸ به ۵۱ درصد ارتقا 
یافت، اما امسال هدف گذاری کردیم که به ۶۵ درصد برسد به این معنا که بحث 
کنترلی را از قبل و حین تشــریفات گمرکی در خصوص فعاان اقتصادی مجاز 
و تولید کنندگان به بعد از ترخیص احاله می کنیم این همان حسابرسی پس از 
ترخیص است که در کاهش مدت زمان و هزینه ترخیص کاا و تسهیل تجارت 
اثر مطلوبی دارد.وی اضافه کرد: مباحث مربوط به ماندگاری کاا قبل از گمرک 
یعنــی تا زمانی که کاا به گمرک اظهار نشــده و در زمان اظهار و بعد از اظهار 
مقوله ای اســت که متأسفانه با افزایش فشار تحریم ها، نوسان دارد. البته مشکل 
در این حوزه به تأمین ارز مورد نیاز این کااها و اخذ اسناد مالکیت از فروشنده 

کاا نیز بی ارتباط نیست.

واردات 25 میلیون تن کاای اساسی
به گفته این مقام مســؤول ۳۵ میلیون تن کاا در سال ۹۸ وارد کردیم که ۲۵ 
میلیون تن از این کااها، کااهای اساسی بود، اما امسال این روند کند شده که 
امید داریم با تدابیری که در بانک مرکزی، وزارت صمت و گمرک اندیشیده شده 
بتوانیم ماندگاری کاا قبل از اظهار در گمرک و بعد از اظهار را به حداقل برسانیم 
البته به نظر بنده نیاز است که تصمیمات ویژه تری در این زمینه اتخاذ شود در 
این باره ما هم توسط وزارت اقتصاد پیشنهاد جدیدی را به دولت خواهیم داد تا 
بتوانیم ماندگاری کاا را به حداقل برسانیم.میراشرفی اظهار داشت: یعنی در حال 
حاضر حدود چهار میلیون تن کاای اساســی در بنادر داریم و به همین میزان 
کااهای غیر اساسی شامل مواد اولیه، ماشین آات و کااهای واسطه ای تولید در 
بنادر هست که نیازمند تدابیر ویژه تر بین بخشی در این باره هستیم تا این میزان 
را به حداقل برسانیم. البته عامل اصلی توقف این کااها در زمان ترخیص مربوط 
به تأمین و انتقال ارز و اخذ اســناد مالکیتی است و امتناع از ترخیص به نسبت 

میزان کاایی که وجود دارد خیلی پررنگ نیست.

کاهش 20 درصدی تجارت بین المللی بخاطر کرونا
رئیس کل گمرک ایران درباره کاهش حجم تجارت در دنیا به علت موضوع کرونا 
گفت: پیش بینی این است ۲۰ درصد از حجم تجارت دنیا در ایام کرونا کاهش 
یابد که این کاهش شامل حال کشور ما و منطقه ما متشکل از خاورمیانه و شمال 
آفریقا نیز می شود.میراشرفی با اشاره به اینکه با وجود مشکل کرونا، ما در سال 
جهش تولید سیاســت ها و رویه های تسهیل کننده صادرات را در اولویت داریم 
افزود: از جمله این تصمیمات تسهیل کننده صادرات می توانیم به موضوعی اشاره 
کنیم که چند سال میان چندین دستگاه تشکیل شده بود اینکه آیا طبق ماده 
۵۱ قانــون امور گمرکی می توانیم ضمانت نامه صندوق ضمانت صادرات را برای 
کااهای ورود موقت که بعد از پردازش، دوباره صادر می شود بپذیریم یا خیر؟ که 
خوشبختانه با یک تعامل بین بخشی میان گمرک، امور ذی حسابی خزانه داری 
کل کشور و بانک مرکزی مقرر شــد این ضمانت نامه ها را بپذیریم.وی توضیح 
داد: این تصمیم، هزینه های مربوط به ضمانت نامه های تودیع شده در گمرک را 
کاهش می دهد و با توجه به اینکه صندوق ضمانت صادرات یک خاصیت حمایت 

صادراتی دارد این تصمیم می تواند کمک خوبی به صادرکنندگان باشد.

3 هزار خودرو در گمرک
این مقام مســؤول همچنیــن درباره خودروهای دپو شــده در گمرک گفت: از 
مجموع خودروهایی که چند سال در گمرک بودند و تا تاریخ هایی که اعام شده 
می توانســتند با تمدید و ویرایش ثبت سفارش ترخیص شوند ۱۰ هزار خودرو 
ترخیص شــد. هم اکنون حدود ۳ هزار خودرو در گمرکات است که بیشتر این 
خودروها پرونده های در دست بررسی در محاکم قضائی دارند. بر اساس آخرین 
مصوبه ای که داشتیم بافاصله بعد از تعیین تکلیف این کااها در محاکم، چنانچه 
برائت حاصل شود این خودروها با ظرفیت همان بخشنامه قبلی قابلیت ترخیص 
دارند. به این ترتیب برای خودروهایی که به طور سنواتی در گمرک بودند تقریباً 

مشکل خاصی وجود ندارد.

 سرپرســت وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت گفت: سیاســت این وزارتخانه 
با حمایــت همه جانبــه از تولید ملی، 
عزم خود را بــرای جلوگیری از واردات 
بی رویه جزم کرده که در همین راســتا 
امســال ۶۰۰ ردیف وارداتی بسته شده 
است.حسین مدرس خیابانی در حاشیه 
بازدید از شرکت سپاهان باتری و افتتاح 
گام ســوم این مجتمع صنعتی اصفهان 
افزود: پیشرفت و موفقیت این مجموعه 
نشــان داد برغم توطئه های دشــمن و 
تحریم ها، هم نشــاط تولید است و هم 
جهش تولید امکان پذیر است.وی ادامه 
داد: صبح امــروز ۱۰ هزار میلیارد ریال 
سرمایه گذاری در فواد مبارکه اصفهان 
و اکنون ۶ میلیارد ریال سرمایه گذاری 
در ایــن مکان افتتاح  شــد که نشــان 
می دهد نه تنها آمریکا و همدســتانش 
نتوانسته اند از طریق تحریم ها در مسیر 
رشــد و بالندگی کشــور توقفی ایجاد 
کنند بلکه روند توســعه با سرعت ادامه 
دارد. سرپرست وزارت صنعت، معدن و 

تجارت با اشاره به خودکفایی داخلی در 
تولید صفحات باتری، اضافه کرد: از فردا 
واردات این کاا در فهرســت ممنوعیت 
قرار خواهد گرفت و البته شــرکت های 
داخلی باید با قیمت مناســب از مصرف 
کننده حمایت ازم داشته باشند.مدرس 
خیابانی تصریح کرد: امروز اشــتغال و 
تولید مهمترین مســائل کشور است و 
دشــمن تاش کرد از طریق تحریم ها 
و توطئه های مختلف به بهانه معیشــت 
مــردم را به خیابان ها بکشــاند ولی به 
برکت خون شهدا نتوانست و امروز شاهد 

رونق تولید در تمامی حوزه ها هستیم.
وی خاطرنشــان کرد: البته دشــمنی 
که می خواســت ما را زمین گیر کند به 
واســطه ویروس کرونا بــا چالش های 
بسیاری از جمله غارت فروشگاه ها، خالی 
شــدن قفسه ها و درگیری و نزاع مواجه 

شــد در حالیکه هیچ یک از قفسه های 
فروشــگاه های مــا خالی نشــد و هیچ 
کجا شــاهد صف های طوانی نبودیم.

سرپرست وزارت صمت تاکید کرد: این 
مساله به واســطه مدیریت هوشمندانه 
رهبر معظم انقاب و تاش های دولت و 
همراهی ملت و همه بخش ها محقق شد 
و عجز و ناتوانی غرب را به جهان نشان 
داد.وی با اشــاره به نامگذاری سال ۹۹ 
به عنوان ســال جهش تولید، بیان کرد: 
امسال ۱۲هزار و ۵۰۰ طرح با پیشرفت 
۶۰ درصد، ســه هــزار و ۸۰۰ طرح با 
پیشرفت ۸۰ درصد و ۲۰۰ طرح از این 
میان با اعتباری بالغ بر ۱۷۰ هزار میلیارد 
تومان به صورت هفتگی تا شهریور سال 
۱4۰۰ افتتاح خواهد شد.نماینده مردم 
فاورجان در مجلس شورای اسامی در 
این مراســم گفت: متاسفانه بورکراسی 

در اســتان اصفهان مانع سرمایه گذاری 
شده اســت.حجت ااسام والمسلمین 
سیدناصر موســوی ارگانی افزود: برغم 
کیفیــت مناســب برخــی محصوات 
داخلی ولی بســته بندی نامناســب و 
بازاریابی ضعیف موجب شــده است که 
برخی تولیدات ایرانی با نشــان خارجی 
به فروش برســد.همچنین رییس اتاق 
بازرگانی اســتان اصفهان در این مراسم 
گفت: حضــور مدیران ارشــد نظام در 
کنار کارگران و تولید کنندگان نشان از 
همراهی همه جانبه و تاش شبانه روزی 
افزود:  گلشــیرازی  است.منصور  دولت 
امروز محصوات ۲۶ شرکت و کارخانه 
عضو انجمن ذخیره ســازان ایران رشد 
بسیار خوبی داشــته و امسال در تولید 
صفحات باتری به خودکفایی رسیده ایم.

وزیر صمت امروز ۲ طرح فواد مبارکه 
اصفهان را افتتاح کرد و شرکت در جلسه 
اتــاق بازرگانی آخریــن برنامه مدرس 
خیابانی در این ســفر یکروزه به استان 

اصفهان اعام شد.

سرپرست وزارت صمت: 
جلوی واردات بی رویه را می گیرم

جدیدترین آمار منتشر شــده از سوی وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت )صمت( نشــان می دهــد که در دو 
ماهه اول امســال حجم کل ســرمایه گذاری خارجی 
در طرح هــای صنعتی، معدنی و تجــاری مصوب در 
هیات ســرمایه گذاری خارجی ۵.4 درصد نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل افزایش یافته است. بر اساس 
این آمــار در دو ماهه اول امســال تعــداد ۱۸ طرح 
ســرمایه گذاری خارجی صنعتی، معدنی و تجاری در 
هیات ســرمایه گذاری خارجی مصوب شده که نسبت 
به تصویب ۱4 طرح در مدت مشــابه ســال گذشته 

۲۸.۶ درصد افزایش داشــته اســت.همچنین مجموع 
ســرمایه گذاری این طرح ها در دو ماهه امسال معادل 
4۱۷ میلیون و ۳۰۰ هزار دار بوده و نســبت به مدت 
مشــابه سال قبل ۵.4 درصد رشد داشته است، چراکه 
رقم ســرمایه گذاری در ۱4 طــرح صنعتی، معدنی و 
تجاری مصوب در هیات ســرمایه گذاری خارجی طی 
دو ماهه اول سال گذشته معادل ۳۹۵ میلیون و ۹۰۰ 
دار بوده اســت.پیش تر هم آمار ســرمایه گذاری های 
خارجی مصوب تحت پوشش قانون تشویق و حمایت 
ســرمایه گذاری خارجی در فروردین ماه منتشر شده 

بود که بر اســاس آن در فروردین ماه امسال سیستان 
و بلوچســتان بیش از ۷۰ درصد حجم سرمایه گذاری 
خارجــی مصوب را به خود اختصاص داده و ۷۶ درصد 
ســرمایه گذاری ها نیز از سوی آلمان انجام شده است.

همچنین ســهم صنعت از این طرح هــا  ۷۸ درصد و 
سهم تجارت و معدن هر کدام ۱۱ درصد از لحاظ تعداد 
بوده است.بیشــترین حجم سرمایه گذاری خارجی در 
فروردین ماه نیز در گروه های ساخت مواد و محصوات 
شیمیایی و ساخت کک، فراورده های حاصل از تصفیه 

نفت و سوخت های هسته ای صورت گرفته است.

افزایش ۵.۴ درصدی سرمایه گذاری خارجی در طرح های صنعتی

 رئیس اتحادیه لوازم خانگی؛
اختصاص ۱.۲ میلیارد دار، بازار 
لوازم خانگی را متعادل می کند
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امپراطوری بورس بر اقتصاد ایرانگزیده خبر
میانگین روزانــه حجم معامات بازار ســرمایه در یک ماهه 
منتهی بــه ۲۵ خــرداد ۹۹ یعنی طــی ۱۹ روز کاری، ۹.۸ 
میلیارد ســهم بوده که میانگین روزانــه ارزش معامات را به 
۹.۵ هزار میلیارد تومان رسانده است. بورس همچنان جذاب 
اســت و در جذب نقدینگی موفق. بازاری چند هزار میلیارد 
تومانی کــه روزهای خوش خود را با جذب بخش عمده ای از 
نقدینگی های ســرگردان در اقتصاد ایران به شب می رساند.از 
ابتدای سال جاری، امپراطوری بورس در حال گسترش است 
و دامنه سودآوری اش شرکت های خرد و کان بسیاری را در بر 
گرفته است. روند شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران از اول 
فروردین ماه امسال تا ۲۶ خردادماه به خوبی نشان می دهد که 
شاخص دامنه یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحدی را هم رد کرده 
و ارزش بــازار در پایان معامات روز ۲۶ خردادماه، به ۴,۴۹۶ 
هزار میلیارد تومان رســیده اســت. این یعنی چیزی حدود 
دو برابــر نقدینگی.آخرین رقمی کــه بانک مرکزی به عنوان 
نقدینگی اعام کرده چیزی حدود ۲,۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
بــوده و حال برآوردهای معاونت بررســی های اقتصادی اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران حکایت از آن دارد 
که ارزش بازار بورس در پایان معامات روز دوشــنبه هفته ای 
که رو به پایان است )۲۶ خرداد( به ۴,۴۹۶ هزار میلیارد تومان 
رسیده اســت.آنگونه که آمار نشان می دهد، بازدهی شاخص 
کل بورس اوراق بهادار تهران در ۲۵ خردادماه امســال نسبت 
به روز مشابه ماه قبل از رشد ۱۶.۵ درصدی داشته و در عین 
حال، این شاخص در ۸۷ روز نخست سال ۹۹ نسبت به پایان 
ســال ۹۸ چیزی حدود ۱۳۰ درصد رشد داشته است.مروری 
بر عملکرد شــاخص ۳۰ شرکت بزرگ بورسی نیز در طی ۸۷ 
روز نخست حکایت از آن دارد که بازدهی نسبت به پایان سال 
قبل ۱۷۲ درصد بوده و در عین حال، بازدهی شاخص بازار اول 

نیز طی همین مدت، ۱۴۶ درصد به ثبت رسیده است.از سوی 
دیگر، میانگین روزانه حجم معامات بازار بورس در یک ماهه 
منتهی به ۲۵ خرداد ۹۹ یعنی طی ۱۹ روز کاری، ۹.۸ میلیارد 
ســهم بوده که میانگین روزانه ارزش معامات را به ۹.۵ هزار 
میلیارد تومان رسانده است.نکته حائز اهمیت در این میان آن 
است که به طور میانگین، روزانه ۱.۲۶ میلیون معامله صورت 
گرفته اســت؛ اما همین اعداد و ارقام در یک ماهه منتهی به 
۲۵ اردیبهشت ســال ۹۹ یعنی ظرف ۲۲ روز کاری حکایت 
از انجام معامله روزانه ۸.۹ میلیارد سهم به طور میانگین دارد 
که بر این اســاس، میانگین روزانه ارزش معامات را به ۱۰.۲ 
هزار میلیارد تومان رســانده است که کاهش ۶.۸ درصدی را 
به ثبت رسانده است.همچنین میانگین روزانه تعداد معامات 
در یک ماهه منتهی به ۲۵ اردیبهشت ۹۹ نیز حکایت از آن 
دارد کــه ۱.۳۶ میلیون معامله به طور میانگین انجام شــده 

است که نسبت به ماه قبل ۷.۳ درصد کاهش داشته؛ این در 
حالی اســت که میانگین روزانه حجم معامات نیز در خرداد 
نسبت به اردیبهشت، ۱۰ درصد رشد را به ثبت رسانده است.

بررسی ها حکایت از آن دارد که از اردیبهشت ماه ۹۹ تاکنون، 
به طور متوسط بازدهی شــرکت های بزرگ بورسی بیش از 
شرکت های کوچک بوده است که روند آن در نمودار زیر قابل 
مشاهده است.در این میان نکته ای که بیش از هر چیز دیگری 
خودنمایی می کند، تأمین مالی از طریق بازار ســرمایه است. 
بســیاری بر این باورند که هر چند که رشــد بازار سرمایه و 
شــاخص، در طول عمر فعالیت بورس بی ســابقه بوده است، 
امــا به هر حال، به این میزانی که بورس رشــد کرده، تأمین 
مالی از بازار ســرمایه برای بخش های مختلف اقتصاد ایران، 
پرسرعت نبوده است.در این میان نوع تأمین مالی سرمایه ای 
در دو ماهه نخســت سال ۹۹ بالغ بر ۶۳ هزار میلیارد تومان 

بوده؛ در حالی که در مدت مشابه سال قبل، این رقم، تنها ۴ 
هزار میلیارد تومان بوده است.همچنین تأمین مالی از بخش 
بدهی نیز ۰.۴ هزار میلیارد تومان در دو ماهه ۹۸ بوده که در 
سال ۹۹ و در مدت مشابه به ۸.۲ هزار میلیارد تومان رسیده 
اســت؛ بنابراین حسابی سرانگشتی حکایت از آن دارد که در 
دو ماهه نخست سال گذشته تنها ۴.۵ هزار میلیارد تومان از 
بــازار بدهی تأمین مالی و تجهیز منابع صورت گرفته که در 
مدت مشــابه ســال ۹۹ به ۷۱.۳ هزار میلیارد تومان رسیده 
اســت.پس در نهایت، رشــد تأمین مالی بازار سرمایه در دو 
ماهه نخست سال ۹۹ نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۴۷۰ 
درصد رشد داشته است. در دو ماهه نخست سال ۹۹ عوامل 
اصلی تشکیل دهنده بازار سرمایه را تأمین مالی، صندوق ها با 
سهم ۶۷ درصد، عرضه اولیه با سهم ۱۳ درصد و اوراق با سهم 
۱۲ درصد تشکیل داده اند؛ ضمن اینکه دو عامل مهم افزایش 
منابع سرمایه ای، افزایش قابل توجه ارزش صندوق ها از ۳ به 
۴۷.۸ هزار میلیارد تومان بوده که رشــد ۱۵ برابری را نشان 
می دهد.همچنین افزایش عرضه اولیه در بورس و فرابورس از 
حدود ۰.۴۶ به ۹.۲ هزار میلیارد تومان رسیده است که رشد 
۲۰ برابری داشته است. در عین حال کارنامه سازمان بورس و 
اوراق بهادار نشان می دهد که هفت هزار میلیارد تومان اسناد 
خزانه اسامی با ســهم ۸۵ درصدی منتشر شده و در عین 
حال، سهم انتشــار اوراق اجاره و سلف موازی استاندارد نیز 
به ترتیب ۱.۲ هزار میلیارد تومان و ســهم ۱۵ درصدی بوده 
است.طی دو ماهه نخست سال ۹۹ ارزش عرضه اولیه سهام 
شرکت های در بورس و فرابورس، حدود ۱.۷ برابر کل عرضه 
اولیه ســال ۹۸ بوده و سهم آن نیز از تأمین مالی سرمایه ای 
نسبت به دو ماهه نخست سال ۹۸ از ۱۱ درصد به ۱۴ درصد 

رشد یافته است.

در راستای اصل مشتری مداری صورت پذیرفت؛
بازپرداخت تدریجی مبلغ مصرف شده اعتبار 

»آینده داران« بانک آینده
بانک آینده با هدف رفاه حال مشتریان، امکان بازپرداخت 
اقساطی بدهی »آینده داران« را فراهم ساخت.به منظور 
تسهیل بازپرداخت اعتبار اختصاص داده شده به مشتریان 
برای خرید اعتباری از فروشــگاه های ایران مال در قالب 
طرح »آینــده داران«، عاوه بر امکان بازپرداخت یک جا، 
امکان بازپرداخت ماهیانه مبلغ اعتبار نیز در قالب ۵ قسط به صورت تسهیات فراهم 
شده است؛ پیش از سررســید اعتبار، ضمن ارسال پیامکی از مشتری درخواست 
میشــود تا چگونگی بازپرداخت اعتبار مصرف شده از حســاب خود را با مراجعه 
به شــعبه تعیین نماید؛ در صورت عدم مراجعه مشــتری به شعبه یا سامانه های 
 تعیین شده، مبلغ اعتبار از سپرده پشتوانه او، به صورت یک جا، تسویه خواهد شد.

مشــتریان حقوقی نیز می توانند نسبت به درخواست دریافت یا تقسیط اعتبار در 
قالب طرح »آینده داران«، برای کارکنان خود اقدام کنند. این دسته از مشتریان، از 
طریق انعقاد تفاهم نامه و رعایت شرایط اعامی میتوانند از مزایای این طرح بهره 

مند گردند .

 افزایش ۲۷ درصدی دارایی های خارجی 
شبکه بانکی

 تازه ترین گزارش بانک مرکزی نشان می دهد؛ میزان دارایی های خارجی نظام بانکی 
در پایان سال ۹۸ به ۱۱۶۸ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به پایان سال ۹۷ 
حدود ۲۷.۴ رشد داشته است.بررسی آمار و گزارش های مربوط به دارایی خارجی 
شــبکه بانکی نشــان می دهد روند صعودی افزایش این دارایی ها در سال ۹۸ نیز 
تداوم یافته است.تازه ترین گزارش بانک مرکزی حاکی از آن است میزان دارایی های 
خارجی در پایان ســال ۹۷ حدود ۹۱۷ هزار میلیارد تومان بوده که در اسفند ۹۸ 
به ۱۱۶۸ هزار میلیارد تومان رسیده است.حجم دارایی های خارجی نظام بانکی در 
اســفند ۹۶ حدود ۷۳۲ هزار میلیارد تومان، اسفند ۹۵ معادل ۵۸۲ هزار میلیارد 
تومان و در اسفند ۹۴ حدود ۵۸۲ هزار میلیارد تومان بوده است.دارایی های خارجی 
شــامل بانک مرکزی و مؤسسه های اعتباری غیر بانکی است و شعبه های خارجی 

بانک های تجاری را در بر نمی گیرد.

روند رشد دارایی های خارجی بانک مرکزی
نگاهی به کارنامه عملکرد بانک مرکزی نیز حاکی از این است که میزان دارایی های 
خارجــی این بانک در دوره مورد بررســی )پایان ۱۳۹۸( ۵۴۷ هزار میلیارد تومان 
بوده که نسبت به مدت مشابه سال ۹۷ حدود ۱۷.۶ درصد رشد داشته است.حجم 
دارایی های خارجی بانک مرکزی در پایان سال ۹۷ معادل ۴۶۵ هزار میلیارد تومان، 
سال ۹۶ معادل ۴۰۷ هزار میلیارد تومان، سال ۹۵ حدود ۳۳۹ هزار میلیارد تومان 
و سال ۹۴ معادل ۳۵۱ هزار میلیارد تومان بوده است.بررسی روند رشد دارایی های 
خارجی بانک مرکزی نشــان می دهد به جز ســال ۹۵ که حدود ۳.۵ درصد افت 

داشته، در بقیه سال ها میزان دارایی های خارجی این بانک، صعودی بوده است.

نرخ رسمی ۳۰ ارز کاهش یافت
بانک مرکزی نرخ رســمی ۴۷ ارز را برای امروز اعام کرد که بر اســاس آن نرخ ۹ 
ارز افزایش و قیمت ۳۰ ارز کاهش یافت؛ همچنین نرخ دار و ۷ ارز دیگر نیز ثابت 
ماند. براساس اعام بانک مرکزی هر دار آمریکا برای بدون تغییر نسبت  به روز سه 
شنبه،  ۴۲ هزار ریال قیمت خورد. همچنین هر پوند انگلیس با ۴۶۳ ریال افت به 
قیمت ۵۲ هزار و ۷۱۶ ریال و هر یورو با ۳۸۹ریال کاهش به قیمت ۴۷ هزار ۲۴۷ 
ریال اعام شد.افزون بر این،  هر فرانک سوئیس ۴۴ هزار و ۲۳۹ ریال،  کرون سوئد 
۴ هزار و ۵۰۳ ریال،  کرون نروژ ۴ هزار و ۴۱۲ ریال،  کرون دانمارک۶ هزار و ۳۳۸ 
ریال،  روپیه هند ۵۵۲ ریال،  درهم امارات متحده عربی ۱۱ هزار و ۴۳۷ ریال،  دینار 
کویت ۱۳۶ هزار و ۵۴۱ ریال،  یکصد روپیه پاکستان ۲۵ هزار و ۳۵۵ ریال،  یکصد 
یــن ژاپن ۳۹ هزار و ۲۹۲ ریال،  دار هنگ  کنگ ۵ هزار و ۴۲۰ ریال،  ریال عمان 
۱۰۹ هزار و۲۳۲ ریال و دار کانادا ۳۰ هزار و ۹۵۶ ریال قیمت خورد.از سوی دیگر،  
نــرخ دار نیوزیلند ۲۷ هزار و ۵۹ ریال،  راند آفریقای جنوبی ۲ هزار و ۴۴۱ ریال،  
لیر ترکیه ۶ هزار و ۱۳۳ ریال،  روبل  روسیه ۶۰۳ ریال،  ریال قطر ۱۱ هزار و ۵۳۹ 
ریال،  یکصد دینار عراق ۳ هزار و ۵۲۵ ریال،  لیر سوریه ۸۲ ریال،  دار استرالیا ۲۸ 
هزار و۸۴۶ ریال،  ریال سعودی ۱۱ هزار و ۲۰۰ ریال،  دینار بحرین ۱۱۱ هزار و ۷۰۳ 
ریال،  دار سنگاپور ۳۰ هزار و ۱۶۱ ریال،  یکصد تاکای  بنگادش ۴۹ هزار و ۴۲۴ 
ریال،  ده روپیه سریانکا ۲ هزار و ۲۵۳ ریال،  کیات میانمار ۳۱ ریال و یکصد روپیه 
نپال ۳۴ هزار و ۴۱۳ ریال تعیین شد.همچنین،  نرخ یکصد درام ارمنستان ۸ هزار و 
۷۲۱ ریال،  دینار لیبی  ۳۰ هزار و ۰۳۰ ریال،  یوان چین ۵ هزار و ۹۳۴ ریال،  یکصد 
بات  تایلند ۱۳۴ هزار و ۹۳۱ ریال،  رینگیت مالزی ۹ هزار و ۸۱۵ ریال،  یک هزار 
وون کره جنوبی ۳۴ هزار و ۶۸۶ ریال،  دینار اردن ۵۹ هزار و۲۳۸ یال،  یکصد تنگه 
قزاقستان ۱۰ هزار و ۳۷۴ ریال،  اری گرجستان ۱۳ هزار و ۸۴۸ ریال،  یک هزار 
روپیه اندونزی ۲ هزار و ۹۸۱ریال،  افغانی افغانستان ۵۴۳ ریال،  روبل جدید باروس 
۱۷ هزار و ۵۶۶ ریال،  منات آذربایجان ۲۴ هزار و ۷۳۶ ریال،  یکصد پزوی    فیلیپین 
۸۴ هزار و ۱۵ ریال،  سومونی تاجیکستان ۴ هزار و ۷۰ ریال،  بولیوار جدید ونزوئا ۴ 
هزار و ۲۰۶ ریال و منات جدید ترکمنستان۱۱ هزار و ۹۷۷ ریال ارزش گذاری شد.

 آیا دار در کانال ۱۸هزار تومان ماندگار 
خواهد بود؟

از هفته گذشــته قیمت دار وارد کانال ۱۸ هزار تومان شد و با نوسانات زیادی که 
داشت همچنان در این کانال ماندگار است.، بعضی اخبار حکایت از افزایش بیشتر 
قیمت دار دارد اما خبره های بازار پیش بینی دیگری دارند. آنها می گویند طی یکی 
دو روز اخیر بانک مرکزی مداخله خود را افزایش داده اســت. به سراغ صرافی های 
فردوسی رفتیم، همگی می گفتند صرافی شان از نظر نقدینگی اسکناس مشکلی 
ندارند.»ر. الف« مسئول یکی از صرافی های خیابان فردوسی می گفت خبر گرفتیم 
بانک مرکزی بیشتر از قبل تزریق دارد و احتماا هفته آینده این تزریق بیشتر ادامه 
داشته باشد.»س. ت« هم که از صراف های قدیمی در یک پاساژ است که از صعودی 
شدن فروش حواله های ارزی در بازار دوم گفت و پیش بینی کرد در هفته آینده با 
کاهش قیمت مواجه خواهیم شد.  با توجه به بازی گردانی های اخیری که در بازار 
ارز اتفاق افتاده است نباید از مداخله های بانک مرکزی غافل شد. بانک مرکزی طبق 
اظهار مسئولین بانک، در حال حاضر بااترین ذخیره ارزی اسکناس را در اختیار دارد 
که هم قادر اســت آن را چون گذشته به طور مستقیم وارد بازار کند و هم از ابزار 
بازار متشکل برای عرضه آن استفاده نماید.با کنار هم گذاشتن مقدماتی مثل تعداد 
زیاد حواله هایی که در نیما فروخته شده، روند کاهشی نرخ حواله در نیما، وضعیت 
اسکناس صرافی ها، فروش حواله های ارزی در سنا و امثالهم می شود نتیجه گرفت که 
بانک مرکزی هفته آینده مداخله بیشتری داشته باشد این امر می تواند افت قیمت ارز 

در هفته آینده را به دنبال داشته باشد.

شرکت های بیمه در ســال ۱۳۹۸ در مجموع بیش از ۸ هزار 
و ۶۷۱ میلیــارد تومان حق بیمه زندگــی تولید کرده اند که 

این رقم ۳۷.۳۵ درصد بیشــتر از سال ۱۳۹۷ است. آمارهای 
مقدماتی عملکرد صنعت بیمه در سال ۱۳۹۸ که توسط بیمه 
مرکزی منتشر شده نشــان می دهد که شرکت های بیمه در 
مجموع ۵۹هزار و ۹۳ میلیارد تومان حق بیمه تولید کرده اند 
که سهم بیمه های زندگی از این رقم معادل ۱۴.۶۷ درصد بوده 
است.شرکت های بیمه در سال ۹۸ رقمی برابر با ۱۶ میلیون و 
۷۴ هزار و ۴۷۴ فقره بیمه نامه زندگی برای افراد مختلف صادر 
کرده اند که ۲۷۴.۴۰ درصد بیشتر از سال ۹۷ است. سهم این 
رشته بیمه ای از رشــد تعداد بیمه نامه های صادر شده معادل 

۱۹.۹۲ درصد بوده است.

پرداخت 2هــزار و 400 میلیارد تومان خســارت به 
بیمه نامه های عمر

براساس آمارهای اعام شده از سوی بیمه مرکزی، شرکت های 
بیمه در مجموع بیش از ۲هزار و ۴۰۷ میلیارد تومان خسارت 
به بیمه نامه های رشته عمر پرداخت کرده اند که سهمی ۷.۲۴ 
درصدی از کل خســارت های پرداختــی صنعت بیمه در این 
رشته داشــته است.همچنین نرخ رشد خسارت در این رشته 

بیمه ای برابر با ۵.۵۷ درصد محاسبه شده است.بیمه مرکزی 
تعداد موارد خســارت پرداخت شــده به بیمه های زندگی را 
۷۷۱هزار و ۹۴۲ مورد و نســبت خســارت این رشــته را نیز 
۲۷.۷۶ درصد اعام کرده اســت.براین اساس نرخ رشد تعداد 
موارد دریافت خسارت از رشــته بیمه  زندگی معادل ۱۷.۰۲ 
درصد و ســهم آن از کل تعداد موارد خسارت پرداختی ۳.۲۳ 
درصد بوده اســت.در مدت زمان مشــابه همچنین نســبت 
خسارت رشته بیمه زندگی در مقایسه با سال قبل از آن ۸.۳۶ 

درصد کاهش یافته است.

بانک مرکزی اروپا؛
وام های اعطایی به بانک های اروپا به رکورد 

۱.۳۱ تریلیون یورو رسید
براســاس اعام بانک مرکزی اورپا، بانک های منطقه یورو رقم رکوردشکن ۱.۳۱ 
تریلیون یورو از این نهاد وام گرفته اند تا با اســتفاده از نرخ ســود منفی تقاضای 
فزاینده شــرکت را در عمیق ترین رکود تاریخ بــرآورده کنند.به گزارش رویترز، 
عملیات تامین اعتبار مجدد بلندمدت )TLTROs( بانک مرکزی اروپا که ۶ سال 
پیش راه اندازی شد، اوایل سال جاری و در راستای کمک به اقتصاد برای مقابله 
با بحران کووید-۱۹ مجددا طراحی شد و بانک ها با استفاده از آن وام هایی با نخ 
بهره منفی یک درصد دریافت کردند.مجموع وام اخذ شده با رقم ۱.۳۱ تریلیون 
یورو از پیــش بینی های تحلیلگران که عددی در حدود یــک تریلیون یورو را 
تخمین زده بودند، بســیار بیشتر اســت؛ پیش بینی ها به طور کلی مابین ۹۰۰ 
میلیارد و ۱.۴ تریلیون یورو نوسان می کرد. اگرچه مبلغ وام اخذ شده تحت این 
تسهیات نسبت به سایر تسهیات قبلی این نهاد بیش از دو برابر بزرگ تر است.

نرخ بهره منفی بدان معنا است که بانک هایی که برای دریافت آن اقدام می کنند،  
بدون هیچ قید و شــرط برای مدت یک ســال نرخ بهــره ۰.۵۰ درصد دریافت 
می کنند.نرخ بهره برای مــدت زمان باقیمانده بازپرداخت وام معادل منفی ۰.۵ 
درصد خواهد بود.این برنامه ترازنامه بانک مرکزی اروپا را افزایش داده و امیدهای 
ایــن نهاد را مبنی بر تداوم وام دهی توســط بانک ها تقویت می کند، حتی اگر 
اقتصاد به اندازه یک دهم کوچک شــود و در نتیجه تا پیش از بازگشایی کامل 
اقتصاد پس از بگذر از بحران، به بقای شرکت ها کمک می کند.بانک مرکزی اروپا 

که وظیفه نظارت بر بزرگ ترین بانک های این بلوک را برعهده دارد،

صندوق بین المللی پول؛
رشد اقتصادی آمریکا در سه ماهه دوم 

بیشتر از حد انتظار کاهش می یابد
صندوق بین المللی پول می گوید که با وجود تعدیل برخی محدودیت ها، قرنطینه 
غیررســمی در آمریکا از حد انتظارات طوانی تر شــده و این موضوع به کاهش 
بیش از انتظار تولید ناخالص داخلی در ســه ماهه دوم منجر می شود.به گزارش 
رویترز، »گِری رایس« سخنگوی صندوق بین المللی پول در جریان یک جسله 
توجیهی آناین، ضمن اشاره به این موضوع گفت که جزئیات این پیش بینی در 
بروزرسانی دورنمای اقتصادی جهان که ۲۴ ژوئن )چهارم تیرماه( منتشر می شود، 
درج خواهد شد.رایس اضافه کرد که اقتصاد چین سرعت گرفته است به طوری 
که داده های پربســامد، از احیای اقتصادی قوی تر از انتظار در دو بخش سرمایه 

گذاری و خدمات در ماه مه، حکایت دارد.

بانک مرکزی اندونزی برای سومین بار در 
سال۲۰۲۰ نرخ بهره را کاهش داد

بانک مرکزی اندونزی برای ســومین بار در سال جاری نرخ بهره را کاهش داد و 
در بحبوحه تقای بزرگ ترین اقتصاد منطقه جنوب شرق آسیا برای اجتناب از 
رکود، از احتمال کاهش بیشتر نرخ بهره خبر داد.به گزارش رویترز، بانک مرکزی 
اندونــزی نرخ بهره هفت روزه عملیات رپو خود را با کاهش ۲۵ نقظه پایه ای به 
۴.۲۵ درصد رساند؛ رقمی که از سال ۲۰۱۸ تاکنون پایین ترین محسوب شده و 
»پری وارجیو« رییس این نهاد گفت مادامی که روپیه ثبات خود را حفظ کند، 
فضا برای کاهش بیشتر نرخ بهره وجود دارد.این اقدام چند روز پس از آن رخ داده 

است که وزیر دارایی اندونزی نسبت به خطرات رکود هشدار داد

تولید 8.6 هزار میلیارد 
تومان حق بیمه زندگی 
در سال 98
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گزیده خبر

تحریم چند فرد، نهاد و کشتی در ارتباط با 
فروش نفت ونزوئا

وزارت خزانه داری آمریکا بامداد جمعه اعام کرد که ۳ فرد، ۸ نهاد و ۲ نفتکش را 
در ارتباط با فروش نفت ونزوئا و به اتهام مشارکت در آنچه »طرح نفت در برابر 
غذا« خواند، به فهرســت تحریم های خود افزوده است.»مایک پمپئو« وزیر امور 
خارجه آمریکا نیز بامداد جمعه در بیانیه ای که در تارنمای رسمی این وزارتخانه 
منتشر شــد، اهداف تحریم شده را متهم کرد که »نفت ونزوئا را پوشش طرح 
نفت برای غذا دزدیده اند«.پمپئو مدعی شــد که افــراد، نهادها و نفتکش های 
تحریم شــده، عضو شبکه ای بوده اند که اقام اساسی وعده داده در ازای نفت را 
تهیه نکرده اند.ادعای پمپئو در حالی است که آمریکا همزمان با بحران اقتصادی 
و سیاسی در ونزوئا، افزون بر دخالت آشکار در امور داخلی این کشور با حمایت 
از »خوان گوایدو« رهبر مخالفان دولت ونزوئا، تحریم های اقتصادی شــدیدی 
را علیه کاراکاس اعمال کرده اســت.ونزوئا در ۶ ســال گذشــته با شدیدترین 
بحران هــای اقتصــادی رو به رو بوده و تحریم های آمریکا نیز در دوره ریاســت 
جمهوری دونالد ترامپ بر این بحران ها افزوده است.  هرچند مادورو در انتخابات 
ســال ۲۰۱۸ بار دیگر به ریاست جمهوری انتخاب شد، اما آمریکا و بیش از ۵۰ 
کشور دیگر، گوایدو را به عنوان رییس جمهوری )خودخوانده( ونزوئا به رسمیت 
شناخته اند.با این حال، ونزوئا همچنان از حمایت نیروهای مسلح و کشورهایی 
مانند چین و روســیه برخوردار است. این کشــورها از تحریم ها و سیاست های 
آمریکا در قبال ونزوئا به شدت انتقاد کرده اند.ایران به تازگی و به رغم مواجهه 
با تحریم های آمریــکا، پنج نفتکش حامل بنزین برای ونزوئا ارســال کرد که 
کارشناســان این اقدام را موفقیتی بزرگ برای تهران دانســتند.به دنبال انتقال 
محموله های سوخت ایران برای ونزوئا، دولت کاراکاس توانسته توزیع سوخت به 
سراسر این کشور را با سیستم جدیدی آغاز کند.پهلو گرفتن نفتکش های ایران 
در بنادر و پاایشگاه های ونزوئا در حالی انجام شده که پیش از این دولت آمریکا 
بــرای از بین بردن اتحاد جدید اقتصادی میان تهران و کاراکاس تهدید به اقدام 
برای ممانعت از رســیدن این نفتکش ها به سواحل ونزوئا کرده بود.  با رسیدن 
نفتکش های ایرانی به ونزوئا، مقام های دولتی و نظامی کاراکاس از همبستگی 
مردم ایران برای ارســال سوخت به این کشور تشــکر کرده و وعده ادامه روابط 

برادرانه میان دو کشور دادند.

 ژنرال کنث مک کنزی: 
آمریکا و متحدانش در منطقه دنبال درگیری 

با ایران نیستند
 ژنرال »کنث مک کنزی« فرمانده ســتاد نیروهای تروریست آمریکایی در غرب 
آســیا )ســنتکام( گفت که ایاات متحده و متحدانــش در خاورمیانه به دنبال 
درگیری با ایران نبوده و نیســتند.مک کنزی روز گذشته در وبیناری در نشست 
امنیتی »آســپن« که بخش هایی از آن روز جمعه در توئیتر سنتکام منتشر شد، 
گفت: ما )ایاات متحده( به دنبال درگیری با ایران نیستم. نه عربستان، نه امارات 
و نه هیچ یک از دیگر شرکا و متحدان ما در منطقه هم به دنبال درگیری با ایران 
نیستند. هرگز به دنبال آن نبوده ایم.وی همچنین مدعی شد: ما به دنبال کاهش 
تنش بوده و مکررا با حرفه ای گری و خویشتنداری پاسخ داده ایم. اما ایران تاش 
کرده تا متحدان ما را در منطقه مرعوب کند.مک کنزی در مورد سوریه نیز گفت: 
هدف آمریکا و شرکای ما )نیروهای سوریه دموکراتیک( ایجاد سازوکارهای محلی 
مسئول برای جلوگیری از بازگشت داعش در منطقه است.فرمانده ستاد نیروهای 
تروریســت آمریکایی در غرب آسیا )ســنتکام(   همچنین به تحوات عراق نیز 
پرداخــت و گفت که ارتش عراق »گام های بلندی« برای مبارزه با داعش و پایان 
دادن به آن و همچنین کمک به ایجاد ثبات و امنیت در عراق انجام داده اســت.

وی به تحوات افغانستان نیز پرداخت و اظهار داشت: سطح خشونت در افغانستان 
هنوز بسیار بااست. طالبان باید نشان دهد آنها مایل به کاهش خشونت هستند.

روسیه به فیلترینگ تلگرام پایان داد
 پس از دو ســال فیلترینگ ناموفق تلگرام در روســیه، رسانه های این کشور به 
نقل از ســازمان نظارت بر ارتباطات این کشور اعام کردند که از روز پنجشنبه 
محدودیت ها درباره این پیام رســان لغو می شود. ســازمان نظارت بر ارتباطات 
روســیه اعام کرد: براســاس هماهنگی با دادستانی کل روســیه، محدودیت 
دسترســی به پیامرسان تلگرام از امروز لغو شــد.از حدود دو سال گذشته پس 
از انجام چند اقدام تروریســتی در خاک روسیه و اثبات استفاده تروریست ها از 
پیامرسان تلگرام بعنوان ابزار ارتباطی، دولت این کشور از شرکت تلگرام خواست 
اطاعاتی درباره عوامل حمات تروریســتی را در اختیار سازمان امنیت فدرال 
روســیه قرار دهد اما با خودداری تلگرام از انتقال این اطاعات، وزارت ارتباطات 
روســیه از شرکت تلگرام شکایت کرد و ســرانجام دادگاه رای به فیلتر این  پیام 
رســان داد.دولت روسیه در دو سال گذشــته در فیلترینگ تلگرام موفق نبود و 
حتی بســیاری از رسانه  ها و مقامات دولتی از جمله وزارت خارجه روسیه از آن 
برای پیام رسانی استفاده می کردند و در شهرهای بزرگ روسیه بدون هیچ برنامه 
جانبی امکان اســتفاده از تلگرام وجود داشت اما امکان برقراری تماس صوتی از 
این پیام رسان محدود شده بود و بیش از یک دقیقه نمی شد از خدمات تماس 

صوتی آن استفاده کرد.

القاعده در مغرب اسامی کشته شدن 
سرکرده خود را تایید کرد

القاعــده پس از گذشــت حدود یک هفتــه خبر هاکت رهبــر خود در 
منطقه مغرب اســامی را تأیید کرد.به گزارش سایت النشره لبنان، یکی از 
سرکرده های القاعده در مغرب اســامی به نام » أبو عبد اإله أحمد« خبر 
هاکت »عبد المالک دروکدال«، رهبر این تشــکیات در منطقه مذکور را 
تأیید کرد.این مسئول القاعده بر ادامه نبرد با نیروهای فرانسه و کشورهای 
مغرب اسامی تأکید کرد.فلورانس پارلی، وزیر دفاع فرانسه شنبه اعام کرده 
بود که در جریان عملیات نیروهای ارتش این کشور در مالی، رهبر القاعده در 
منطقه مغرب اسامی به هاکت رسیده است.پارلی در یک پیام توییتری در 
این باره نوشت: سوم ژوئن )۱۴ خرداد(، نیروهای ارتش فرانسه با پشتیبانی 
شرکای محلی، عبدالمالک دروکدال و چندین تن از دستیاران نزدیک وی را 

در جریان یک عملیات در شمال کشور مالی به هاکت رساندند.

استرالیا هدف حمات سایبری گسترده 
»دولتی« قرار گرفت

نخست وزیر استرالیا از حمات سایبری گسترده به ادارات دولتی، صنعتی 
و خدمات و بهداشتی این کشور خبر داده است. استرالیا می گوید پشت این 
حمــات یک دولت قرار دارد. او نام این دولت را نیاورد. در گذشــته چین 
مسئول دانسته شــده بود. به گفته اسکات موریسون، نخست وزیر استرالیا 
ادارات دولتی، نهادهای خدماتی مهم و ســاختارهای حساس این کشور در 
سطحی گسترده هدف حمات هکرها قرار گرفته اند. بنابر گفته های دولت 
اســترالیا، این کشور ماه هاست که هدف حمات سایبری قرار گرفته است. 
حمات متوجه صنایع، خدمات بهداشــتی، پارلمان و احزاب سیاســی این 
کشور شده است.به گزارش دویچه وله نخست وزیر استرالیا امروز جمعه در 
این باره گفته است: »شمار بازیگران دولتی که قادر به انجام این نوع فعالیت 
باشــند زیاد نیست.« اما او از هیچ دولتی اسم نبرد. این حمات در ماه های 
گذشــته تشدید شده اند.سال گذشــته و تنها چند هفته پیش از انتخابات 
پارلمانی استرالیا تمامی نهادهای دولتی، پارلمانی و احزاب این کشور هدف 
حمات سایبری گسترده ای نظیر حمات فعلی قرار گرفتند. آنزمان انگشت 
اتهام به سمت چین نشــانه رفت.این بار نیز اگرچه نخست وزیر استرالیا از 
هیچ کشوری نام نبرده اما گمانه زنی ها چین را نشانه گرفته است.مناسبات 
استرالیا و چین به دنبال شیوع بیماری کرونا متنشج شده است. استرالیا نیز 
مانند آمریکا، چین را به پنهان کاری در مورد شیوع این بیماری متهم می کند 
و هدایت پروژه حقیقت یابی مســتقل گروهی از کشورها را بر عهده دارد که 

تحقیق درباره منشاء کرونا را دنبال می کنند.

اتحادیه اروپا تحریم های روسیه را برای 
یک سال دیگر تمدید کرد

 اتحادیه اروپا تحریم ها علیه روسیه در مساله کریمه را برای یک سال دیگر 
تمدید کرد.به گزارش راشــا تودی، در بیانیه شــورای اروپا در همین رابطه 
آمده اســت: اتحادیه اروپا تحریم های وضع شده بخاطر الحاق شبه جزیره 
کریمه به روســیه را برای یک ســال دیگر تمدید کرد.  بر اساس این سند، 
تحریم های اتحادیه اروپا در مورد روسیه در مساله کریمه تا روز ۲۳ ماه ژوئن 
ســال ۲۰۲۱ تمدید شــد.روز ۱۱ ماه ژوئن دمیتری کولبا وزیر امور خارجه 
اوکراین از کشورهای اروپایی خواست تحریم ها علیه روسیه را تشدید کنند.

وزارت خارجه روســیه پیشتر اعام کرده بود که مقامهای برخی کشورهای 
اروپایی پیام هایی می دهند که سیاست کنونی اتحادیه اروپا در مورد روسیه 
به نفع این کشــورها و اوضاع کنونی جهان نیست. شبه جزیره کریمه واقع 
در جنوب اوکراین در سال ۲۰۱۴ پس از برگزاری یک همه پرسی به خاک 
روسیه ملحق شــد؛ اما اوکراین و غرب نتیجه این همه پرسی را نپذیرفتند 
و آن را جدایــی طلبی بر خاف قوانین بین المللی خواندند  اتحادیه اروپا و 
آمریکا هم از همان سال تحریم های بسیاری را علیه روسیه وضع کرده است. 
این در شرایطی است که شماری از اعضای این اتحادیه همچون ایتالیا، یونان 
و مجارستان، به موجب ضررهای هنگفت اقتصادی که در سال های گذشته 

متحمل شده اند، از تمدید تحریم ها حمایت نمی کنند.

نخست وزیر عراق علیه حمات به منطقه 
سبز موضع گرفت

 نخست وزیر عراق با انتشار توئیتی در باره حمات کاتیوشا به منطقه امنیتی 
ســبز در مرکز بغداد که سفارتخانه های آمریکا و انگلیس در آن واقع شده، 
موضع گرفت.»مصطفی الکاظمی« در این توئیت نوشت: افرادی که با موشک 
تندیس »ســرباز گمنام« را هدف قراردادند برای تهدید ثبات و آینده عراق 
تاش می کنند.وی وعده داده است که در برابر این گونه حمات، کوتاهی 
نکند.الکاظمی گفته است که »به قانون شکنان اجازه نمی دهد که به علت 
ایجاد هرج و مرج و فراهم کردن بهانه برای حفظ منافع خود، )ثبات و آینده( 
عراق را بربایند.«نخســت وزیر عراق افــزوده »همان گونه که به ملت وعده 
داده برای حفاظت از حاکمیت ملی و باا بردن کرامت شــهروندان و میهن 
می کوشد.«بر پایه اعام منابع امنیتی عراق، چهار راکت کاتیوشا در منطقه 
امنیتی سبز بغداد فرود آمد.ستاد خبری فرماندهی مشترک نظامی عراق نیز 
اعام کرد که منطقه امنیتی ســبز در مرکز بغداد که مقر روسای سه گانه 
عراق به عاوه تعدادی از وزارتخانه ها و سفارتخانه های خارجی از جمله دو 

سفارتخانه آمریکا و  انگلیس است، در معرض حمات راکتی قرار گرفت.

هشدار بورل درباره پیامدهای جدی الحاق 
کرانه باختری به رژیم صهیونیستی

مسئول هماهنگ کننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا، الحاق کرانه باختری 
به سرزمین های اشــغالی را نقض جدی قوانین بین المللی خواند و تصریح 
کرد، چنین اقدامی پیامدهای جدی بر روابط اتحادیه اروپا با اسرائیل خواهد 
داشت.جوســپ بورل با ایراد سخنانی در پارلمان اروپا تصریح کرد، تصمیم 
رژیم صهونیســتی تاثیر منفی بر ثبات منطقه گذاشــته  و دورنمای راه حل 
تشکیل دو کشور فلسطین و اسرائیل را به محاق می برد.وی درباره جزئیات 
واکنــش اتحادیه اروپا در این زمینه توضیحــی ارائه نداد اما تاکید کرد که 
این تصمیم پیامدهای جدی بر روابط حســنه دو طرف خواهد گذاشــت.  
هماهنگ کننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا بر همین اساس از مقام های 
رژیم صهیونیستی خواست تا از اقدامی که اوضاع را وخیم تر می کند اجتناب 
کنند.بنیامین نتانیاهو نخســت وزیر رژیم صهیونیســتی درخصوص الحاق 
شهرک های یهودی نشــین و دره اردن به سرزمین های اشغالی وعده داده، 

اقدامی که ممکن است امیدها به تشکیل کشور فلسطین را از بین ببرد.

هشدارسازمان ملل:

 ۸۰ میلیون آواره درجهان
 )UNHCR( کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل متحد 
گزارش داد: آوارگی اجباری جهان در ســالی که گذشــت، به 
طورعمده به دایلی همچون جنگ، خشونت و پیگرد به حدود 
۷۹.۵ میلیون نفر رسیده است.به گزارش تارنمای سازمان ملل 
متحد، کمیساریا در تازه ترین گزارش خود که روز )پنجشنبه 
۲۹ خرداد( منتشــر شد تاکید کرد، این ارقام نشان می دهد از 
هر ۹۷ نفر در کره زمین یک نفر مجبور به آوارگی شده است.

این گزارش نشان داد، فقط در سال ۲۰۱۹ میادی ۸ میلیون 
و ۷۰۰ هزار نفر به شمار آوارگان جدید افزوده شده است.فیلیپو 
گراندی رئیس کمیســاریا در جمع خبرنگاران در سخنانی که 
تقریبــا با روز جهانی آوارگان )۲۰ ژوئن - ۳۱ خرداد( مصادف 
شده، گفت: حدود ۸۰ میلیون نفر، بااترین آماری است که از 
زمان گردآوری نظام مند چنین داده هایی به ثبت رسیده و البته 
نگران کننده است.وی افزود: هر چند بی خانمانی همه کشورها 
را تحت تاثیر قرار داده اما آمارها نشــان می دهد کشــورهای 
فقیرتر میزبان ۸۵ درصد از کســانی هستند که به زور از خانه 
و کاشانه خود بیرون رانده شده اند.این مقام سازمان ملل اضافه 

کرد: این مساله همچنان جهانی است و به همه کشورها مربوط 
می شــود اما با وجود لفاظی ها، بیشــتر از همه این کشورهای 

فقیرتر هستند که با چنین چالشی مواجه اند.

تاثیر کووید-19
وی دربــاره تاثیر بیمــاری کووید-۱۹ بــر جابجایی گروهی 
جمعیت نیز گفت: این عامل، بی تردید بحران بیشتری را برای 
مردم ایجاد می کند.گراندی با ابراز نگرانی از این وضعیت، افزود: 
»بحران معاش« به همراه افزایش فقر این جمعیت ها به همراه 
نبــود راه حل در مناطق درگیر و وخامت اوضاع امنیتی، بدون 
شک به افزایش جمعیت آوارگان نه فقط در کشورهای منطقه 
بلکه در اروپا منجر شده است.برای نخستین بار، جمعیت آواره 
ونزوئا در گزارش کمیســاریای عالی پناهندگان سازمان ملل 
نســبت به سال ۲۰۱۹-۲۰۱۸ افزایش نشان می دهد و به ۳.۵ 
میلیون نفر رسیده است.براساس برآورد کمیساریا، نزدیک به 
۳۰ تا ۳۴ میلیون نفر از جمعیت ۷۹.۵ میلیونی آواره در جهان 

کودک هستند.

دومینیــک راب، هایکو مــاس و و ژان 
ایــو لودریان، وزیــران خارجه انگلیس، 
آلمان و فرانســه برای بررســی موضوع 
ایران بــا یکدیگر دیدار می کنند. وزارت 
خارجه انگلیس  ضمن انتشار بیانیه ای 
اعام کرده که وزرای خارجه کشورهای 
تروئیکای اروپایــی در برلین با یکدیگر 
دیدار خواهند کرد. محوریت گفت وگوها 
در این نشســت سه جانبه موضوع ایران 
اعام شــده اســت.این بیانیــه مدعی 
شــده که گفت وگو های اساســی برای 
یافتن راه حلــی دیپلماتیک برای توقف 
فعالیت های ثبات زدای ایران در نشست 

آتی انجام خواهد پذیرفت.در اولین سفر 
دومینیک راب، وزیر خارجه انگلیس به 
برلین، درباره برخی از اولویت های اصلی 
سیاست خارجی انگلیس از جمله ایران 
و قانون جدید امنیت ملی در هنگ کنگ 
بحــث و تبادل نظر خواهد شــد.محور 
اصلــی مذاکرات بیــن دومینیک راب، 
هایکو ماس، وزیــر خارجه آلمان و ژان 

ایو لودریان، وزیر خارجه فرانسه، درباره 
یافتــن راه حلــی در خصــوص کاهش 
تنش ها با ایران عنوان شده است. بیانیه 
وزارت خارجــه انگلیس مدعی شــده 
که یکی از اهداف نشســت ســه جانبه، 
یافتن راه حلی برای کاهش فعالیت های 
تنــش زای ایران در منطقه  اســت.وزیر 
خارجه انگلیس در باره این نشست گفت: 

»همــکاری بین المللی بســیار حیاتی 
است، ما همچنان به همکاری مشترک 
با ایــران و رایزنی دربــاره هنگ کنگ 
ادامه می دهیــم«. وی همچنین افزود: 
»انگلیس، آلمان و فرانســه ســابقه ای 
طوانی دیپلماتیک دارند و من مشتاقانه 
منتظر ادامه همکاری با آن ها در راستای 
پیشــبرد ارزش های مشترک هستیم«.

پیش بینی می شــود در دیدار دوجانبه 
وزیرخارجه انگلیــس و همتای آلمانی 
او، موضوعاتی همچــون ادامه مبارزه با 
ویــروس کرونا، تغییــرات آب وهوایی و 
بحران لیبی مورد گفت وگو قرار بگیرد. 

مصر درخواســتی را تقدیم هیئت رئیسه اتحادیه عرب 
کرده و در آن خواســتار نشست اضطراری این اتحادیه 
درباره بحران لیبی شــده اســت.به گزارش راشاتودی، 
حســام زکی، دستیار دبیرکل اتحادیه عرب روز جمعه 
گفت: »دبیرخانه عمومی درخواستی را از هیئت مصری 
دریافت کرده که بر اساس آن قاهره خواستار برگزاری 
یک نشست اضطراری در سطح وزرای خارجه اتحادیه 
اســت. هدف این نشست بررســی و ارزیابی تحوات 
اخیر در لیبی اعام شــده است«.زکی درباره چگونگی 
برگزاری این نشست گفت: »قرار است که این نشست 
از طریق فناوری ویدیو کنفرانس برگزار شود«. دستیار 
دبیــرکل اتحادیه عرب همچنین گفت که قرار اســت 

هماهنگی های ازم در این باره با ریاست اتحادیه عرب 
یعنی کشور عمان انجام شود و تاریخ  این جلسه متعاقبا 
اعام خواهد شد.روز پنجشــنبه، عبدالفتاح السیسی 

گفت وگــوی مفصلی  با عباس کامل، رئیس ســازمان 
اطاعات مصر درباره تحــوات کنونی در لیبی برگزار 
کــرد و از او جزئیات تحوات اخیر در همســایه غربی 
را جویا شد.ســخنگوی اتحادیه عــرب درباره محتوای 
احتمالی مــورد گفت وگو در نشســت اضطراری این 
اتحادیه، اظهار کرد: »طی این جلسه به بررسی تحوات 
فعلی در لیبی و اجــرای ابتکار عمل قاهره درخصوص 

دستیابی به مفاد آتش بس گفت وگو خواهد شد«.
 مصر بارها تاکید کرده که هیچ کشور خارجی نباید در 
امور داخلی لیبی دخالت کند. مصر با این وجود و بنا بر 
ادعای دولت وفاق ملی، حمایت های مختلفی را متوجه 

ارتش تحت امر حفتر کرده است.

دیدار وزرای خارجه تروئیکای 
اروپایی درباره ایران

دبیرکل ناتو اعام کرد کــه این نهاد قصد دارد در 
نحوه حضور نظامی خود در افغانســتان تغییراتی 
انجام دهد. او همچنین تاکیــد کرد: »وزرای دفاع 
این ائتاف در جریان نخستین نشست دو روزه که 
بــه خاطر پاندمی کرونــا از طریق ویدیو کنفرانس 
برگزار شــد در خصوص ســه اقدام با هدف مقابله 
با زرادخانه بزرگ و رو به رشــد موشک های اتمی 
موافقت کردند«.به گــزارش خبرگزاری  روســیه 
آناتولــی، ینس اســتولتنبرگ، دبیرکل ســازمان 
پیمان آتانتیک شــمالی )ناتو( طــی اظهاراتی در 
جمع خبرنگاران بعد از حضور در نشســت وزیران 
دفاع کشــورهای عضو این نهاد در بروکسل گفت: 
»در نظر داریــم به  منظور حمایت از روند صلح در 
افغانستان، با هماهنگی متحدان خود در باره نحوه 

حضــور نظامی مان در این کشــور تغییراتی انجام 
دهیــم«.وی اظهار کرد: »وزیران دفاع ناتو بر ســر 
یک بســته متعادل سیاسی و نظامی برای مقابله با 
خطرات ناشــی از روسیه به توافق رسیدند. در این 
راستا، تصمیم گرفتیم توانایی دفاع هوایی و موشکی 
را گســترش داده و با استفاده از اطاعات دریافتی 
ما رزمایش های جدید را اجرا کنیم«.استولتنبرگ 
تاکیــد کرد: »ناتو در زمینه هســته ای بدون انجام 
فعالیت های مشابه آنچه روسیه اجرا می کند، حفظ 
توانایی بازدارندگی و دفاعی خود را ادامه خواهد داد 
و چین نیز به عنوان یک قدرت مهم نظامی باید به 
تاش ها برای خلع ســاح و کنترل تسلیحاتی در 
جهــان کمک کند«.دبیرکل ناتو همچنین به ادامه 
حمایت این سازمان از مبارزه بین المللی با تروریسم 

در عراق اشــاره و خاطرنشان کرد که »ناتو از عراق 
و افغانستان در خصوص مقابله با شیوع کووید-۱۹ 
نیز حمایت کرده است«.دبیرکل ناتو در ادامه تاکید 
کرد: »وزرای دفاع این ائتاف در جریان نخســتین 
نشست دو روزه که به خاطر پاندمی کرونا از طریق 
ویدیو کنفرانس برگزار شــد در خصوص سه اقدام 
بــا هدف مقابله بــا زرادخانه بزرگ و رو به رشــد 

موشک های اتمی روسیه موافقت کردند

دبیرکل ناتو: 
اروپا به حضور نظامی آمریکا نیاز دارد

 نشست سازنده دیپلمات های ارشد
 چین و آمریکا در هاوایی

در بحبوحه کاهش شــدید روابط میان پکن و واشنگتن که رقبای استراتژیک و 
دو اقتصاد برتر جهان هستند، وزیر امور خارجه آمریکا با دیپلمات ارشد چین در 
هاوایی دیدار کرد؛ دیداری که به گفته پکن یک »گفت وگوی سازنده« بوده است.

به گزارش خبرگزاری رویترز، تنش ها میان این دو کشــور در سال های اخیر باا 
گرفتــه و آنها به تازگی به خاطر نحوه مدیریــت پاندمی کرونا و اقدام چین برای 
اعمال قانون جدید امنیتی در هنگ کنگ دچار اختاف شــدید شده اند.مورگان 
اورتگس، سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای گفت: مایک پامپئو، وزیر 
امور خارجه آمریکا با یانگ جیچی، مشاور دولت و عضو هیئت سیاسی قدرتمند 
حزب کمونیســت چین در هاوایی دیدار کرد.در جریان این دیدار پامپئو بر لزوم 
توافقات کاما دوجانبه و همسان میان این دو کشور در حوزه های تجاری، امنیتی 
و دیپلماتیک تاکید کرد.در ادامه این بیانیه آمده اســت: پامپئو همچنین بر لزوم 
شفاف سازی کامل و تشــریک اطاعات برای مبارزه با پاندمی کرونا و جلوگیری 
از شــیوع های آتی تاکید کرد.در همین حال پکن اعام کرد که دو طرف با ادامه 
ارتباطات و گفت وگوها موافقت کردند.خبرگزاری شینهوا در گزارشی آورده است: 
هر دو طرف به طور کامل مواضع کشورهای خود را بیان کرده و معتقدند که این 
یک گفت وگوی ســازنده بود. هر دو طرف با انجام اقداماتی برای اجرای توافقات 

حاصل شده میان رهبران چین و آمریکا موافقت کردند.

ترکیه:
 حفتر در مذاکرات صلح لیبی جایی ندارد

وزیر امور خارجه ترکیه در ســخنانی گفت که کشــورش درصدد تبدیل کردن 
ادلب سوریه به یک »منطقه امن« است.به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، مولود 
چاووش اوغلو، وزیر امور خارجه ترکیه گفت که آنکارا در تاش اســت تا استان 
ادلب ســوریه را به یک منطقه امن تبدیل کند و در حال حاضر این موضوع را 
بررســی می کند.وی افزود: زمانی که ادلب را به یک منطقه امن تبدیل کنیم، 
ارتش ما یک راهبردی را تدوین می کند و به صورت های مختلف و بر حســب 
نیاز در این منطقه مستقر خواهد شد.چاووش اوغلو ادامه داد: ارتش، وزارت دفاع 
و دستگاه های امنیتی ترکیه تصمیم خواهند گرفت که مراکز دیده بانی در چه 
مکانی و چگونه ایجاد شوند و همچنین تصمیم خواهند گرفت که سربازان ترکیه 
و دستگاه اطاعات پس از برقراری کامل امنیت در منطقه در کدام ناحیه فعالیت 
کنند، اما در حال حاضر در محل های استقرارشــان در حال فعالیت هســتند.

وی همچنیــن تأکید کرد: با توجه به تغییرات جدید منطقه یعنی پس از ایجاد 
منطقــه امن، می توان تمهیدات جدیدی اندیشــید.وزیر امور خارجه ترکیه در 
بخش دیگری از اظهاراتش با حضور خلیفه حفتر، فرمانده نیروهای موســوم به 
»ارتش ملی لیبی« در گفتگوهای صلح این کشــور مخالفت کرد.چاووش اوغلو 
گفت: خلیفه حفتر در مذاکرات صلح لیبی جایی نخواهد داشت. او مشروعیتی 
در این کشور ندارد و نمی تواند در گفت وگوهای صلح میان طرف های درگیر در 

لیبی شرکت کند.

مصر خواستار برگزاری نشست اضطراری اتحادیه عرب درباره بحران لیبی شد
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ناسا تصویری از دو ســحابی زیبا را منتشر کرده که با تلسکوپ فضایی 
»هابل« به ثبت رسیده اند. تلسکوپ فضایی »هابل« )Hubble( در تصویر 
جدیدی که از دو ســحابی ســیاره نما ثبت کرده، طیف گســترده ای از 
توانایی های خود را در تصویربرداری به نمایش گذاشته است.یکی از این دو 
سحابی سیاره نما، »ان جی سی NGC( »6302 6302( است که به خاطر 
ظاهر بال مانند خود، به »سحابی پروانه« )Butterly Nebula( نیز نامیده 
 NGC( »۷02۷ می شود.دیگر سحابی سیاره نما موســوم به »ان جی سی
۷02۷(، به یک حشره از گروه »ســاس های  سپرفلزی« یا »ساس های  
جواهر« )jewel bugs( شــباهت دارد.پژوهشــگران در بررسی های خود، 
سطح بی سابقه ای از پیچیدگی و تغییرات سریع در حباب های گاز یافتند 

که از ستارگان مرکز این دو سحابی منتشر می شوند. 

 »DeepFaceDrawing« یک سیستم هوش مصنوعی جدید موسوم به
قادر است نقاشی هایی را که به صورت چند خط کشیده شده اند، به 
یک عکس پرتره واقعی تبدیل کند.به گزارش انگجت، محققان راهی 
پیدا کرده اند که نقاشی های ساده و خط خطی را به تصاویر پرتره واقع 
 »DeepFaceDrawing« گرایانه تبدیل کنند. سیستم هوش مصنوعی
که توســط گروهی در آکادمی علوم چین در پکن ایجاد شده است، 
از هوش مصنوعی برای کمک به کاربران بی اســتعداد در طراحی و 
نقاشی و تولید تصاویر با کیفیت باا از خط خطی های آنها استفاده 
می کند.این اولین بار نیســت که ما دارای چنیــن فناوری جالبی 
هستیم، اما مطمئناً این سیستم جدید پیشرفته ترین آنها است و به 

جزئیاتی که برنامه های دیگر نیاز داشتند، نیاز ندارد.

دانشــمندان در مطالعه اخیرشــان موفق به توســعه یک دستگاه 
ضدعفونی دیجیتالی شــده اند که با اتصال به چراغ قوه گوشی های 
هوشــمند می تواند ســبب نابودی باکتری ها و ویروس ها از جمله 
کروناویروس شــود.به گزارش دیلی میل، دانشمندان یک دستگاه 
20 پونــدی ایجــاد کرده انــد که با اتصــال به چراغ قوه گوشــی 
هوشمند و اســتفاده از نور فرابنفش می تواند کرونا ویروس و سایر 
میکروب های دســت و ســطوح را در ۱0 ثانیه از بین ببرد.دستگاه 
مذکور که«UVLEN« نام دارد، توســط شرکت »UVLEN« واقع در 
کره جنوبی توســعه داده شده است. دستگاه یاد شده از نور فوق فرا 
بنفش با طول موج کوتاه برای نابودی میکروب ها و باکتری سطوح و 

دست ها تنها در ۱0 ثانیه استفاده می کند.

 شکار تصویر دو سحابی زیبا 
با تلسکوپ فضایی »هابل«

 تبدیل خط خطی ها به عکس
 توسط هوش مصنوعی

کشتن کروناویروس دست و 
سطوح تنها در 10 ثانیه

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ناز و نوازش بچه زرافه ۱۱ روزه باغ وحش برلین از سوی والدین

مالکیت کامل آئودی در دستان فولکس واگن
در ماه مارس بود که گفته شد فولکس واگن به دنبال تملک کامل سهام آئودی بوده و می خواهد سهامداران کوچک را کنار بزند.

تاکنون گروه فولکس واگن مالکیت ۹۹.6۴ درصد آئودی را در دســت داشــته و ســهم بقیه تنها 0.36 درصد بوده است. ظاهراً 
فولکس واگن با پرداخت مبلغ 26۷ میلیون داری بقیه این ســهام را خریده و آئودی را به صورت کامل مال خود کرده است.این 
خودروساز گفته است:    فولکس واگن اعام می دارد به توافقی با سهامداران خرد برای در دست گرفتن سهام آئودی دست یافته 
است.گفته می شود طی این معامله در کل ۱۵2۷۴۹ سهم آئودی با مبلغ 26۷ میلیون دار توسط ژرمن ها خریداری شده است. 
انتظار می رود این نقل وانتقال سهام در جلسه ساانه آتی رخ دهد. این جلسه قرار بود ۱۴ می 2020 برگزار شود اما ظاهراً تاریخ 
جدید آن به ماه جوای یا آگوســت موکول شده است.رئیس شورای کار عمومی آئودی گفته است:به عنوان سخنگوی کارکنان 
آئودی ما همچنان برای رســیدن به هدف خود که ســازگاری با بازار سرمایه اســت ادامه خواهیم داد. به همین خاطر این برند 
همچنان در داخل گروه فولکس به صورت مستقل عمل خواهد کرد.آئودی یکی از مهم ترین برندهای گروه فولکس واگن بوده و در 

برخی بخش ها همچون تحقیق و توسعه یکی از پیشروهای این غول خودروسازی است.

والیبال بانوان ۴ ماه بدون نایب رئیس

 تقوی: اولویت های مهمتری داریم!
سرپرســت دبیری فدراسیون والیبال می گوید اولویت هایی مهمتر از انتخاب نایب رئیس بانوان برای فدراسیون دارند و امور این 
بخش توسط مشاور فدراسیون در حال پیگیری است.۴ ماه از پایان همکاری متین زبردست )سرپرست نایب رئیسی بانوان والیبال( 
با فدراسیون والیبال می گذرد اما هنوز گزینه ای برای تصدی پست نایب رئیسی بانوان تعیین نشده و مشخص نیست که فداسیون 
چه زمانی در این مورد تصمیم گیری می کند.میاد تقوی، سرپرست دبیری فدراسیون والیبال در این مورد به ایسنا گفت: نایب 
رئیس جزو ارکان فدراســیون اســت و قطعا تکلیفش مشخص می  شود اما اکنون اولویت های جدی تری داریم. با این حال خانم 
شاددل به عنوان مشاور امور بانوان به خوبی کارهای  این بخش را پیگیری می کند، حتی روز سه شنبه هم در مورد لیگ بانوان 
جلسه ای برگزار شد و کارها پیش می رود. با توجه به شرایط موجود اولویت های بسیار مهمتری مثل تیم ملی بزرگساان، تیم ملی 
نوجوانان و کمیته استعدادیابی داریم و با توجه به اینکه کمبودی در بخش بانوان حس نمی شود، این اولویت ها جدی تر هستند. 
از طرفی هر موضوعی برای اجرایی شدن در فدراسیون، نیاز به یکسری پیگیری ها و جلسات دارد اما اکنون برای برگزاری برخی 

جلسات مشورتی و کارشناسی در معذوریت قرار داریم.

ر سر افتادم ه می ازی مراسوختی جانم ه می سازی مرا بوک ر گیری و بنوازی مرار رهت افتاده ام ر بوی آنک زی مرالیک می رسم ه رگز ا ابد ر نخیزم گر بیندا آمدم ا چاره ای سازی مرابندهٔ بیچاره گر می بایدت زی مراچون شدم رواهٔ شمع رخت همچو شمعی چند بگدا
همچو رواه ه جانبازی مراگره با جان نیست بازی رپذر

پیشنهاد

چهره روز

فرهنگ

رسول صدرعاملی تهیه کننده »شنای پروانه« که قرار 
اســت از اول تیر ماه همزمان با بازگشــایی سینماها 
اکران شود، گفت: با توجه به اینکه قرار بود شرایط و 
تمهیداتی برای اکران این فیلم فراهم شود و تاکنون 

فراهم نشده است، فعا از اکران فیلم مان معذوریم.
این کارگردان و تهیــه کننده در این باره اظهار کرد: 
طی دو هفته گذشته جلساتی با دکتر انتظامی رییس 
ســازمان سینمایی، دکتر حناچی شــهردار تهران و 
اعضای هیــأت مدیره خانه ســینما در جهت فراهم 
آوردن شرایط اکران داشتیم تا حمایت جدی از اکران 
این دو فیلم )شنای پروانه و خوب بد جلف( انجام شود 
اما حاا که کمتر از چند روز به اکران فیلم باقی مانده 
اســت، هیچ خبری از حمایت ها نیست بنابراین با توجه به اینکه هیچ کدام از قرارها به سرانجام 
نرسیده است، فعا از اکران فیلم معذوریم.تهیه کننده« شنای پروانه« گفت: این در حالی است که 
ســینماداران بدون هماهنگی با ما سایت بلیت فروشی را باز کردند، در حالیکه هیچ کدام از قول 
و قرارهایی که طی دو هفته گذشــته داشتیم، عملی نشده است.صدرعاملی درباره جزییات قول 
و قرارها توضیح داد: اوا قرار بود فقط دو فیلم »خوب بد جلف 2 »و »شــنای پروانه »ظرف ســه 
هفته اول اکران شود و همچنین شهرداری تهران یک حمایت جدی در جهت اطاع رسانی فیلم 
ها داشــته باشد، مثا در میادین شهرها گیشه های نمادین نصب کند و از سوی دیگر هنرمندان 
هم با همکاری خانه سینما در جهت تبلیغات فیلم ها همکاری کنند تا بتوانیم طبق پروتکل های 
بهداشــتی ظرفیت پنجاه درصدی سالن ها را پر کنیم و همچنین انجمن سینماداران هم هزینه 

پنجاه درصد تبلیغات فیلم ها را برعهده بگیرد.

حکایت انسان های سرگشته امروز در »کوچ شامار«
 »کوچ شامار« رمانی از »فرهاد گوران« داستان زندگی 
بســیاری از انســان های سرگشــته امروز در کانشهر 
پایتخت اســت که هر روز در آن گم شده و شب هنگام 
به چهاردیوار خود بازمی گردند، بی آنکه امیدی به رهایی 
باشد.کوچ شامار نوشته فرهاد حیدری گوران از نشر آگاه/ 
بان به دلیل ترسیم ریزنگارانه و رازورانه  زلزله کرمانشاه و 
تأثیر آن بر ذهن و روان شخصیت کوچنده، برخورداری 
از روایتی چندایه در زمان ها و مکان های اســتعاری و 
آیینــی، بهره جویی از فرامتن و فضاهای تازه، هماهنگی 
کامل روایت با درون مایه و موضوع، نشــان دادن تباهی 
هویت انســان ها در اثری اجتماعی و پرکشش، از سوی 
هیئت داوران نوزدهمین و بیستمین دوره جایزه مهرگان 
ادب )خرداد، ۹۹( به عنوان اولین رمان تقدیرشده انتخاب شد.کوچ شامار رمانی است که زندگی شامار 
یک کُرد کرمانشــاه را روایت می کند که پس از زلزله و خاکســپاری مادرش در یک گور دسته جمعی 
با کوله باری از متون آئینی و خاطرات و زیســته های دوران دانشجویی و دفتری رمزآلود از نوشته های 
پدرش که زیر خروارها خاک پیدا می کند راهی پایتخت می شود؛ او حین تجربه  اشتغال در کمپِنجات، 
شــاهد زوال روح و تن خود و همه  نام هایی است که در دفترِ گزارش کار روزانه می نویسد. )کمپنجات، 
مکان مواجهه با اضمحال روح و تن آدم های مســخ شــده ای است که حتی پس از طی دوره پاکی و 
نجات، رستگار نمی شوند و به چرخه مصرف مواد و متادون باز می گردند.( زندگی تازه او از میدان آزادی 
شروع می شود. سرگردان است در شهری که همه چیز در آن گم می شود؛ گم گشتگی حکایت شامار 
است و پرسه اش در خیابان های شهر و کوچه باغ های درکه، آنجا که شماسی خانه ای دارد. شماسی 

از هم دوره ای های دانشگاهی شامار است، 

 احمد ظاهر
احمــد ظاهر )2۴ جوزا ۱32۵ خورشــیدی – 2۴ جوزا 
۱3۵۸( برابــر با )۱۴ ژوئــن ۱۹۴6 – ۱۴ ژوئن ۱۹۷۹( 
آوازخوان برجســتهٔ افغانســتان در دهه های ۴0 و ۵0 
خورشــیدی بود. از احمد ظاهر با عنوان »محبوب ترین 
خواننده تاریخ افغانستان« یاد می شود. وی در عمر کوتاه 
خود بیشتر از سی وســه آلبوم منتشر کرد و درست در 
ســال روز تولد 33 سالگی اش در ســانحهٔ »مشکوک« 
ســقوط اتومبیل در درهٔ سالنگ، درگذشت. هنوز عامل 
مرگ او روشن نشده اســت. احمد ظاهر آوازخوانی را از 
مکتب آغاز کرد و نخســتین آهنگش با این شــعر ضیا 
قاری زاده ای بلبل شــوریده شــو از تو فغان از من را در 
لیسه حبیبیه خواند و لقب بلبل حبیبیه را به دست آورد. 
وی پس از نشــان دادن استعداد در موسیقی در رادیو افغانستان برنامه هایی اجرا کرد.احمد ظاهر پس 
از گذراندن دوره دانشســرا )دارالمعلمین( راهی هندوستان شــد تا در رشتهٔ آموزش و پرورش مدرک 
کارشناسی ارشد بگیرد. . او در سال ۱3۵۱ خورشیدی لقب بهترین آوازخوان سال افغانستان را به دست 
آورد.احمد ظاهر ســه بار ازدواج کرد و از این ســه ازدواج دو فرزند دارد، یکی »شبنم« و دیگر »احمد 
رشاد« که هر دو خارج از کشور در آمریکا زندگی می کنند.احمد ظاهر به خاطر درگیری های خانوادگی 
راهی زندان شــد و در این هنگام بود که مادرش درگذشت. روایتی وجود دارد که وی پس از رهایی از 
زندان، در عروســی دختر زمامدار وقت حفیظ اه امین بنابر اصرار دخترش، شرکت کرد و آواز خواند. 
بســیاری بر این عقیده اند که این واقعه باعث شــد تا حفیظ اه امین به فکر قتل وی گردد و از همین 
روی، قتل احمد ظاهر را که در ســالنگ صورت گرفت، نیز به امین نســبت می دهند. پیکر او ابتدا در 
مسجد حاجی مجید در سردخانه نگهداری و سپس در گورستان شهدای صالحین به خاک سپرده شد.

اما و اگرهای برای اکران شنای پروانه


